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3. Teadaandmine puudumiste kohta koosolekuilt augustikuul. — 4. Teadaandmine terwitustele-
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wastamine J. Uibopuu ja K. Körneri küsimise peale Eesti-Läti piirijoone äramärkimise juures 
ettetulnud wäärnähtuste kohta. — 8. Wabariigi Walitsuse wastamine J. Reesen'i küsimise peale 
Eesti-Wenemaa wahelise rahulepingu põhjal wabastamise alla kuuluwate kodanikkude asjus. — 
9. Wabariigi Walitsuse wastamine L. Johanson'i küsimise peale tööstuslikkudes ettewõtetes. töö
aega 8 tunniga päewas ja 48 tunniga nädalas piirawa konwentsiooni eelnõu ning naiste enne ja 
peale sünnitamist töölt wabastamise (ühes toetusrahaga) konwentsiooni eelnõu Riigikogule esi
tamata jätmise kohta. — 1.0. Wabariigi Walitsuse wastamine B. Oja ja T. Kalbus'e küsimise peale 
endistele mõisapidajatele suuremate maa-alade kasutada jätmise asjus. — 11. Wabariigi Walit
suse wastamine J. Reeseh'i küsimise peale Eesti ja Saksamaa wahelise sõja- ja okkupatsiooni 
tasu kokkuleppe allakirjutamise asjus. — 12. Wabariigi Walitsuse wastamine Eesti sotsiaaldemo
kraatliku tööliste partei Riigikogu rühma arupärimise peale korterihäda lahendamise asjus. 

U Riigikogu koosolek 1. oktoobril 1923 a. 
kell 5 p. 1. 

Koosolekut juhatab esimees J. Tõnis
son, pärast abiesimees K. Wirma. 

Sekretääri kohal sekretäär T. Kalbus. 
Walitsuse looshis: Riigiwanem K. 

J~äts, wälisminister F. Akel, siseminister 
K. Einbund, põllutööminister A. Kerem, 
töö-hoolekandeminister 0 . Amberg, hari
dusminister A. Weidierman, kaitbandus-
töostusminister B. Rostfeldt. 

Wälisesitajate looshis: Läti saadik 
testis J. Seskis, Läti parlamendi abiesi
mees härra Albertinch. 

P ä e w a k o r d : 

1- Wabariigi Walitsuse ettepanek 
raudtee peatehaste 1922 a. puhaskasu 
jaotuse seaduseelnõu Wabariigi Walitsu
sale tagasiandmise kohta. 

2. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete J. Uibopuu ja K. Kornel'i 
Pusimise peale Eesti-Läti piirijoone ära
märkimise juures ettetulnud wäärnäh
tuste kohta. 

3. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Kugikogu liikme J. Reeseni küsimise 
Ppale Eesti-Wenemaa wahelise rahule-
P l n£u Põhjal wabastamise alla kuuluwate 
Kodanikkude asjus. 
p..4- Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liikme L. Johanson'i küsimise 
peäle tööstuslikkudes ettewõtetes töö
aega 8 tunniga päewas ja 48 tunniga näda-
l a s . Pürawa konwentsiooni eelnõu ning 
naiste enne ja peale sünnitamist töölt wa

bastamise (ühes toetusrahaga) konwent
siooni eelnõu Riigikogule esitamata jät
mise kohta. 

5. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete B. Oja ja T. Kalbuse 
küsimise peale endistele mõisapidajatele 
suuremate maa-alade kasutada jätmise 
asjus. 

6. Wabariigi Walitsuse j wastamine 
Riigikogu liikme J. Reeseni küsimise 
peale Eesti ja Saksamaa wahelise sõja-
ja okkupatsiooni tasu kokkuleppe allakir
jutamise asjus. 

7. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Eesti sotsiaaldemokraatliku tööliste partei 
Riigikogu rühma arupärimise peäle kor
terihäda lahendamise asjus. 

8. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Eesti sotsiaaldemokraatliku tööliste panei 
Riigikogu rühma arupärimise peäle toidu
ainete wäljaweo ja elukalliduse tõusu 
asjus. 

9. Wabariigi Walitsuse ( wastamine 
Riigikogu liigete L. Johanson'i, J. Wain'i 
ja P. Treiberga arupärimise peäle endiste 
mõisatööliste raske seisukorra kohta. 

10. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete A. Kütt'i, R. Penno ja 
0 . Köster'i arupärimise peäle mõisade 
inwentaari wõõrandamata jätmise ja hä-
witamise kohta. 

11. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete H. Allik'u, J. Reeseni, 
H. Heideman'i, A. Jansona ja R. Pälson'i 
arupärimise peale Suuremõisa walla pii
rides asuwate riigi tagawara karja- ja 
heinamaade ning Suuremõisa ja Leeri
metsa nimeliste heinamaade asjus. 

i 
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12. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Eesti sotsiaaldemokraatliku tööliste partei 
Riigikogu rühma arupärimise peale Tartu 
maakonna Alatskiwi metskonna Kirepi 
ja Pedakõrwa jaoskonna riigi metsatöö-
listelt teoorjus nõudmise ja nende metsa
tööliste raskete töötingimiste kohta. 

13. Wabariigi Walitsuse wastamine 
iseseiswa sotsialistliku töölispartei Riigi
kogu rühma arupärimise peäle Kirepi 
mõisa inwentaari ärawedamise ja selle 
mõisa majapidamises ettetulnud teiste 
wäärnähtuste kohta. 

14. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete J. Reesen'i, J. Tomp'i ja 
H. Allik'u arupärimise peäle kaitsepolitsei 
poolt Riigikogu liikme kandidaat Jaan 
Kreuks'i mahalaskmise kohta. 

15. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete 0 . Köster'i, H. Laretei 
ja A. Porman'i arupärimise peale Püssi 
mõisa jagamisel ettetulnud nähtuste 'kohta 
Wirumaal. 

16. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Eesti sotsiaaldemokraatliku tööliste partei 
Riigikogu rühma arupärimise peale Wil
jandi linnale rendileantud maal olewa 
hoone müügi kohta. 

17. Wabariigi Walitsuse wastamine 
iseseiswa sotsialistliku töölispartei Riigi
kogu rühma arupärimise peale haridus
ministeeriumi sihilikkude korralduste 
kohta õpetajate kutsetunnistuste ja lahti-
registreerimiste asjus. 

18. Wabariigi Walitsuse wastamine 
Riigikogu liigete A. Kütti, 0 . Köster'i ja 
H. Ostrata arupärimise peale Loobu 
mõisa tagawara-heinamaade wäljarenti-
mise kohta. 

19. Wabariigi Walitsuse wastamine 
iseseiswa sotsialistliku töölispartei Riigi
kogu rühma arupärimise peale põllutöö
ministri tegewuse kohta Suure-Jaani alewi 
maaga warustamisel. 

20. Linna- ja alewiwolikogude ning 
walla- ja maakonnanõukogude wolituste 
aja kindlaksmääramise seadus — omawa
litsuse kommisjoni ettepanek. 

21. Riigi sadamatehaste ümbermoodus-
tamise seadus — rahaasjanduse kommis
joni ettepanek. 

22. Awalikkude raamatukogude sea
dus — hariduskommisjoni ettepanek. 

23. Riigiwapi seadus — üldkommisjoni 
ettepanek. 

24. Õpetajate seminaaride seadus — 
II lugemisel. 

Koosolek algab kell 5.15 min. 

1. Päewakorra J u h a t a j a J. T õ -
muuimine. n i s s o n : Awan Riigi

kogu koosoleku, ühtlasi 
ka teise istungjärgu. Sõna päewakorra 
kohta on rkl. TamnVel. 

A. T a m m (rhws. w.): Üldkommisjoni 
nimel teen ettepaneku päewakorrast 
wälja jätta punkt 23., see on riigiwapi 
seadus, sest üldkommisjon leidis tarwi
likuks selle seaduse juurde kuuluwates 
wapikawades weel mõned muudatused 
teha. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Üld
kommisjoni poolt on ette pandud päewa
korrast punkt 23 ära wõtta. Asun hääle
tamisele ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a 
w a e n a m u s e g a on e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d. Teisi ettepanekuid 
päewakorra muutmise kohta tehtud ei ole. 
l o e n p ä e w a k o r r a s e l l e ü h e 
m u u d a t u s e g a w a s t u w õ e t u k s . 

Sõna on sekretääril teadaandmiseks. 

2. Teadaandmine S e k r e t ä ä r T. 
muudatuste kohta K a l b u s : Riigikogu 
Riigikogu koos- juhatusel on Riigi-

seisus. kogule teatada, et 
Riigikogust on tagasi 

astunud Saksa-Balti Riigikogu rühma 
liige Martin Luther Tallinna walimisni-
mekirja järele. Ka sama rühma järgmised 
kandidaadid Max Bock ja Herman Koch 
on teatanud, et nemad tagasi astuwad. 
Juhatus on kutse saatnud Riigikogu töö
dest osawõtmiseas sama rühma ja wali-
inisnimekirja järgmisele kandidaadile Ger
hard Kress'ile. 

3. Teadaandmine Riigikogu juhatusel 
Riigikogu liigete on teatada, et Riigi-
puudumiste kohta kogu koosolekuilt on 

koosolekuilt puudunud augustikuul 
augustikuul. järgmised Riigikogu 

liikmed (loeb): 

Anderkopp, A. on puudunud Wabariigi 
Walitsuse liikmena 1 'koosolekult. 

Amberg, 0 . on puudunud Wabariigi 
Walitsuse liikmena 2 koosolekult. 

Einbund, K. on puudunud Wabariigi 
Walitsuse liikmena 1 koosolekult. 

Hasselblatt, W. on puudunud teata
mata põhjustel 1 koosolekult. 

Heideman, H. on puudunud wäljahei-
detuna 1 koosolekult. 

Jans, J. on puudunud haiguse pärast 
6 koosolekult. 
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Ipsberg, K. on puudunud Wabariigi 
Walitsuse liikmena 1 koosolekult. 

Juhkam, M. on puudunud teatamata 
Põhjustel 3 koosolekult. 

Jõeäär, A. on puudunud isiklikkudel 
Põhjustel 6 koosolekult. 

Kangur, W. on puudunud teatamata 
Põhjustel 1 koosolekult. 

Kerem,. A. on puudunud Wabariigi 
Walitsuse liikmena 1 koosolekult. 

Kesküll, J. on puudunud isiklikkudel 
Põhjustel 6 koosolekult. 

Kroon, Q. on puudunud teatamata 
Põhjustel 2 koosolekult. 

Kütt, A. on puudunud teatamata 
Põhjustel 1 koosolekult 

Laidoner, J. on puudunud teatamata 
Põhjustel 1 koosolekult. 

Lattik, J. on puudunud haiguse pärast 
3 koosolekult. 

Linnamägi, W. on puudunud haiguse 
Pärast 6 koosolekult. 

Luur J. on puudunud haiguse pärast 
6 koosolekult. 

Luther, M. on puudunud teatamata 
Põhjustel 1 koosolekult. 

Martna, M. on puudunud haiguse pä
rast 3 koosolekult. 

Märtson, J. on puudunud haiguse pär
rast 1 koosolekult. 

Pool, Th. on puudunud teatamata 
Põhjustel 6 koosolekult. 

Pärlin, 0 . on puudunud isiklikkudel 
Põhjustel 6 koosolekult. 

Päts, K. on puudunud Wabariigi 
Walitsuse liikmena 1 koosolekult. 

Raudkepp, L. on puudunud isiklikkudel 
Põhjustel 6 koosolekult. 

Reichman, Jaak on puudunud teata
mata põhjustel 1 koosolekult. 

Reesen, J. on puudunud wäljaheide-
wna 3 koosolekult. 

Soots, H. on puudunud teatamata 
Põhjustel 6 koosolekult. 

otrandman, 0 . on puudunud isiklik
kudel põhjustel 3 koosolekult. 

lallmeister, Th. on puudunud isiklik -
Kudel põhjustel 3 koosolekult. 

lonkman. K. on puudunud isiklikkudel 
Põhjustel 1 koosolekult. 

lupits, A. on puudunud isiklikkudel 
Puus t e l 6 koosolekult. 

4- Teadaandmine Edasi on teatada, 
terwitustele- et Riigikogu esimehe 

grammi kohta, nimele on tulnud ter-
witustelegramm Balti 

puuwrUawabriku wabatahtlikult tuletõrju
jate komandolt 

5. Teadaand- Lõpuks on teatada, et 
mine kommis- kommisjonidesse antud ja 
jonidesse an- Wabariigi Walitsusele ta
tud ja Waba- gasi on antud järgmised 
riigi Walitsu- seaduseelnõud (loeb): 
seie tagasi- Kolmanda rahwuswa-

saadetud sea- helise töökonwerentsi 
duseelnõude poolt Genfis wastuwõetud 

kohta. nädala puhkepäewa kohta 
tööstusettewõtetes käiwa 

konwentsiooni kinnitamise seaduseel
nõu — wäliskommisjoni; Eesti kul-
tuurkapiiaali seaduseelnõu — Waba
riigi Walitsusele tagasi; teadlaste ja 
kunstnikkude toetamise seaduseelnõu — 
Wabariigi Walitsusele tagasi; tempel
maksu seaduseelnõu — Wabariigi Wa
litsusele tagasi; Eesti ning Rootsi 
wahel sõlmitud kaubalepingu kinnita
mise seaduseelnõu — wäliskommis-
joni; seaduseelnõu Eesti wabariigi kauba-
laewastiku juhtide ning laewajuhi kutse 
omandamise kohta— üldkommisjoni; sea
duseelnõu Eesti liitumise kohta üleilmlise 
postiliidu Madriidis tehtud kokkulepetega 
ning nende juurde kuuluwate lõpuproto-
kollidega ja täitmismäärustikkudega post-
transfertide, posti abil toimetatawate sis-
sekasseerimiste (postikassangu) ja posti 
ülekannete talituste üle — wäliskommis-
jcni; seaduseelnõu merelaewade posit-
sioon-laternate kohta — rahaasjanduse 
kommisjoni; wäeteenistuse kohustuse 
määrustiku artikkel 19 täiendamise sea
duseelnõu — riigikaitse kommisjoni; 
Eesti ja Saksamaa wahelise esialgse ma-
janduskokkuleppe kinnitamise seaduseel
nõu — wäliskommisjoni; kauba- ja abilae-
wade masinameeskonna sõidu seaduseel
nõu — üldkommisjoni; hankede ja töö-
wõtete seaduse § 181 muutmise seadus
eelnõu — rahaasjanduse kommisjoni; 
w äljamaalt sissetoodud mängukaartide 
tcllimärkidega warustamise seaduseel
nõu — rahaasjanduse kommisjoni. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu asub esimese päewakorra-punkti 
juurde. 

6. Wabariigi Wa
litsuse ettepanek 
raudtee peatehaste 
1922 a. puhaskasu 
jaotuse seaduseel

nõu Wabariigi 
Walitsusele ta

gasiandmise 
kohta. 

A. P a l w a d r e 
(sd.): Seaduseelnõu, 
mida Wabariigi Wa
litsus palub tagasi 
anda, on Riigikogus 
juba II lugemisel 
wastu wõetud, kuid 
mitte sarnasel kujul, 
nagu Wabariigi Wa
litsus teda esitas, 

l* 



7 P R O T O K O L L N R. 21 (1) 8 

waid muudetud1 kujul. Riigikogu kodu
korras ei ole lähemalt ette nähtud, millal 
wõib Wabariigi Walitsus seaduseelnõu 
tagasi wõtta ja käesolewal korral tuleb 
wist esimest korda Riigikogus ette, kus 
Wabariigi Walitsus soowib seaduseelnõu 
tagasi wõtta, mis on juba Riigikogus II 
lugemisel muudetud kujul wastu wõetud. 
Sotsiaaldemokraatide rühm arwab, et ei 
ole mitte otstarbekohane Riigikogu asja
ajamise wiisi seada üksikute juhtumiste 
järele, waid oleks tarwis wälja töötada 
sarnaste küsimuste otsustamiseks üldine 
kord, mille järele wõiks käia, ilma et üksi
kutel rühmadel kahtlust wõiks olla selle 
korrapärasuse ja otstarbekohasuse kohta. 
Sellepärast arwab sotsiaaldemokraatlik 
Riigikogu rühm, et oleks õige anda seda 
ettepanekut, nagu harilikku esitist kom
misjoni läbikaalumiseks. Käesolewal kor
ral teen ettepaneku seda ettepanekut 
anda kodukorra kommisjoni. 

J u h a t a j a J . T õ n i s s o n : Kodu
korra § 47 järele on selle küsimuse kohta 
sõna anda kahele poolt ja kahele wastu. 
Rohkem sõnasoowijaid ei ole, tuleb küsi
mus otsustamisele, kas esiteks selle küsi
muse arutamisele asuda, wõi seaduseel
nõu kommisjoni anda. Ettepanek on tehtud 
rkl. Palwadre poolt, Wabariigi Walitsuse 
ettepanek kodukorra kommisjoni anda. 
Asun hääletamisele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) 
N ä h t a w a e n a m u s e g a on r k l . 
P a l w a d r e e t t e p a n e k w a s t u 
w õ e t u d . 

Riigikogu läheb järgmise päewakorra-
punkti juurde. 

7. Wabariigi Wa- W ä l i s m i n i s t e r 
litsuse wastamine F. A k e l : Härrad 
.1. Uibopuu ja K. Riigikogu liikmed! 
Kornefi küsimise Andmete põhjal, mis 
peale Eesti-Läti mul käsitada Riigi-

piirijoone äramär- kogu liikmete härra 
kimise juures ette- Uibopuu ja härra 
tulnud wäärnäh- Kornel'i küsimise as-

tuste kohta. jus, mis puudutab 
Eesti-Läti piiril ette

tulnud wahejuhtumisi, oleks mul järgmisi 
seletada. Küsimine on kokku wõetud 4 
punktis. 1) Mispärast on meie poolt piiri-
mõõtjaks määratud umbkeelne isik? 

Pean tähendama, et piirijoone mõõt
mine natuuras sünnib tehnilise kommisjoni 
ehk tehnilise büroo maamõõtjate poolt. 
Piirimõõtjate all on küsijad nähtawasti 
tehnilise büroo maamõõtjaid arwanud. 
Nende mõõtjate arw on 3 ja ma pean 

ütlema, et ühtegi umbkeelset nende hulgas 
ei leidu. Tehnilise büroo kontrollmaa-
mõõtja walitseb täiesti Eesti keele üle ja 
järgmise kahe kohta oleks öelda, et üks 
neist on muulane, kuid oskab niiwõrd 
hästi Eesti keelt, et isegi oma kirjatööd 
Eesti keeles toimetab. Ametisse wõetud 
on see muulane sellepärast, et ajalehtedes 
wäljakuulutatud wõistlustel just see isik 
tarwilist oskust üles näitas ja läinud aasta 
jooksul, nagu mulle nüüd tehnilise büroo 
juhataja ja üks delegatsiooni liigetest kin
nitab, oma tööd korralikult on teinud. 
Nagu teada, kirjutatakse protokollid 
Eesti-Läti segakommisjonis Wene keeles 
ja sellepärast on ka peale muu tarwilik, et 
need tehnilise büroo maamõõtjad seda 
keelt oskaksid. Kokkuwõttes wõin was
tata selle osa küsimise peäle, et umbkeel
sed maamõõtjad Eesti-Läti piirikommis-
jonis ametis ei ole, on küll muulane, kuid 
see waldab Eesti keelt niiwõrd, et isegi 
kirjatöid Eesti keeles wõib teha. (J. P i i s -
k a r (is.): A g a t a , e i t a h a s e d a 
t e li a.) Kas see härra Kornel oli, kes wa
hele ütles? Temale wõiksin pikemalt was
tata. (M. M a r t n a (sd.): H ä r r a K o r 
n e l e h k ü h i n e b h ä r r a P u s k a r ' ] 
k ü s i m i s e g a . ) 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Ma pa
lun kohtadelt mitte kõnelemist jätkata. 

W ä l i s m i n i s t e r F. A k e l : Teine 
punkt küsimises käib järgmiselt: 

II) Mispärast lõhuwad piirimõõtjad 
traataeda, ilma et nad sellest enne piiri-
walwele teataks? 

Mis sellesse küsimisse puutub, siis on 
küll maamõõtjad traataedu koha peält ära 
wõtnud selleks, et oma waatlemise instru
mente üles seada ja kus tarwis, ajutisi 
piirimärke. Nagu teada, töötawad nad 
selleks, et meie konwentsiooni põhjal 
ettenähtud etnograafilistel ja majandus
likkudel põhjustel Tallents'i joont korri
geerida. Selleks on pahatihti tarwilik 
teist joont wõtta, kui see, mis warem ette 
nähtud. Ka ei seisnud traataiad igakord 
piiri ipeal, waid nad olid üles seatud meie 
sõjawõimude poolt ja nii ka jäänud. Küsi
mise teises pooles öeldakse: „Ilma et nad 
sellest enne piiriwalwele teataks". Mi
nule seletatakse meie delegatsiooni liikme 
poolt, et juba läinud aastal, kui need tööd 
seal algasid, tehti sõjaministeeriumile, 
kelle poolt need traataiad olid üles sea
tud, ettepanek, et piiriwalwe katsuks 
kontakti luua piirijoonte ajajatega. Endiste 
piiriwalwurite ja nende järeltulijate wa-
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hei on seda kontakti peetud. Igatahes 
paistab selle küsimise seletuskirjast, et 
Püri peal kusagil ärawõetud traataia ko
halt on 10 inimest üle tulnud, kuid piiri-
walwe poolt kinni peetud. Nähtawasti on 
kontakt olemas. Nagu ma kuulen, koris
tatakse need traataiad juba lähemal ajal 
ära. 

Punkt 3 käib järgmiselt: 
III) Mispärast tõsteti piirijoon Walga 

kohal meie territooriumi sihis edasi ja 
kas oli Sooru walla piirkontfas meie met
satüki Lätile andmine piirijoone looduses 
äramärkimiseks tarwilik. 

Ma pean jaatawalt. wastama, niihästi 
esimese, kui teise poole kohta. 

Praegused maamõõtjad märgiwad ära 
ajutiste märkide läbi piiri wastawalt se-
gakommisjoni poolt wastuwõetud kawa-
dele. Nõnda et nemad praegu ei otsi mitte 
uut piiri, waid terwe selle piiriajamise 
mõte on see, et korrektuuri tuua meie ja 
Läti poolt makswakstunnistatud piirijoo

nele. Ja siis on loomulik, et sellelt kõr
wale kalduda tuleb. Ja mis nüüd siin sele
tuskirjas üksikasjadest ette on toodud, 
siis wõin nende kohta öelda, et Sooru 
Piirkonnas ei olewatki mitte nii pikal 
määral, nagu siin ära tähendatud, piiri
joont muudetud, waid niisugune juhus on 
olnud Paju wallas, kus siis täieliku kom
pensatsiooni alusel ja segakommisjoni 
otsusel piirijoont sirgemaks on aetud. 
^agu seletuskirjas tähendatakse, olla seal 
ühel pool mets ja teisel pool raba. Mina 
wõin aga seletada oma andmete põhjal, 
et maapind seal terwelt 3 kilomeetri ula
tusel just ühewäärtuslik on. 

^Neljanda küsimise kohta, kas on piiri-
^oõtjad warustatud wastawate plaanide 
ja kaartidega, nii et nad ei tarwitseks 
miJ*i ülesleidmiseks kohalikkude elanik
kude poole pöörata, — wõin ma wastata, 
e j meie maamõõtjad on orienteerimise 
otstarbeks kõigi tehniliste abinõudega, 
tarwiliste kaartidega ja joonistustega 
varustatud. Kuid ükski kaart, mis meil 
Käepärast on, ei sisalda eraomanduste 
p n n märke , lihtsalt öeldud, piirikiwa. Ja 
^ nüüd segakommisjon wõimalikult tä
nab puutumata jätta üksuste piire, siis tu
leb neid natuuras üles otsida. Arwan, et 
Koik teawad, kuidas lugu maakruntide 
minkiwidega on. Tihti on neid nii raske 
!eida, et isegi omanik peab neid otsima 
Ja ̂ sellepärast on nüüd loomulik, et maa-
mootjad, et mitte aega kaotada, kui nad 

talu piirikiwa otsiwad, kohalikud elani
kud juurde kutsuwad. Teisest küljest on 
aga wälisministeerium saanud terwe rea 
kohalikkude elanikkude soowe. et kui 
nende kruntide lähedal piiriajamine tuleb, 
et neid siis wõimalikult aegsasti infor
meeritakse, et nad teaks seal juures olla 
kui piiri aetakse. Sellepärast ei ole siis 
mitte kaartide ja wastawate abinõude 
puudusel, waid et aega kokku hoida, ko
halikud elanikud sinna kutsutud, kes oma 
kruntide piirimärke maamõõtjatele kätte 
näitawad. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Isiklikus 
asjas on sõna rkl. Uibopuu'1. 

J. U i b o p u u (rhws. w.): Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Lugupeetud härra 
wälisminister, minu küsimise peäle, et 
miks piiriajajad maamõõtjad ei räägi 
Eesti keelt, kui nemad selle keele üle wa
litsewad, pööras küsimisega rkl. härra 
Kornel'i poole, et kas Teie küsisite ja kui 
ta wastuse sai, et mitte rkl. Kornel ei kü
sinud, waid Uibopuu, siis ütles ta, et selle 
üle wõiks pikemalt rääkida. Nüüd ma 
soowiks teada saada härra wälisminist-
rilt, mis tema mõtles selle all... 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : See ei 
ole mitte seletus isiklikus asjas, waid see 
on küsimine. Ma palun ainult seletust 
anda. 

J. U i b o p u u (rhws. w.): ...kui sele
tuses mõeldi, et wastust wõib anda härra 
Kornetile, siis ma mõtlen, et seda oleks 
wõidud ka anda rkl. Uibopuule. Selles 
asjas tundsin ennast natukene haawatud 
olema. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu läheb järgmise päewakorra-punkti 
juurde. 

8. Wabariigi Walit- W ä l i s m i n i s -
suse wastamine t e r F. A k e h R i i -

J. Reesen'i küsimise gikogu liikme härra 
peale Eesti-Wene- Reesen'i poolt on 

maa wahelise rahu- ette pandud järg-
lepingu põhjal wa- mised küsimised: 
bastamise alla kuu- 1) Kas Wabariigi 
liiwate kodanikkude Walitsus on otsus-

asjus. tanud nimetatud 
wänge amnestee-

rida. Seletuskirjas on öeldud, et pärast 
rahutegemist Eesti-Wene wahelise rahu
lepingu artiklite IX ja X põhjal pidi Eesti 
walitsus kõik need, kes sõjaajal wastase 
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poole kasuks töötasid, wabastama ja 
nende süü amnesteerima. Selle peale 
oleks mul au järgmist seletada: Wene 
poolt on Wabariigi Walitsusale wälismi-
nisteeriumi kaudu ette pandud karistu
sest ehk nuhtlusest wabastada kokku 
126 isikut. 100 isiku kohta nendest on 
küsimus lõpetatud. Nimelt on üks osa 
neist wabastatud, teine osa Wenemaale 
tagasi saadetud. (J. R e e s e n (wäljasp. 
rhm.): K u i p a l j u n e i d on s i i s w a 
b a s t a t u d ? ) Andmete põhjal, mis mi
nul käepärast, on 100 isiku kohta asi la
hendatud, kuna ülejäänud 26 kohta weel 
asi käimas ja nimelt järgmistel põhjustel: 
üks osa niisugustest kuritegijatest on 
need, kelle süütegu on peale rahulepingu 
sõlmimist korda saadetud ja sellepärast 
ei käi see ka mitte rahulepingu § 10 alla. 
Nende arw on 6. Edasi on nende 26 hul
gas harilikka 'kuritegijaid — ühtekokku 4. 
Eeluurimise all olewaid poliitilisi wänge 
on 9. Ning poliitilisi wänge, kelle kohta 
kohtuotsus jõus, on 7, nõnda, et kokku 
siis 26 isikut. 

Rkl. ReeserTi poolt ettepandud küsi
mise peäle — kas Wabariigi Walitsus on 
otsustanud nimetatud wänge amnestee-
rida — wõin ma wastata jaatawalt. Teise 
küsimise peale — miks ei ole wangid 
wabastatud — olen ma juba wastanud, 
kuna seletasin, kui palju neist on wabas
tatud, kui paljude kohta on asi käimas. 
Nõnda langeb siis ka kolmas küsimine ära. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu läheb järgmise päewakorra-punkti 
juurde. 

9, Wabariigi Walit
suse wastamine 

L. Johanson'i küsi
mise peale tööstus
likkudes ettewõtetes 
tööaega 8 tunniga 
päewas ja 48 tun
niga nädalas pii

ra wa konwentsiooni 
eelnõu ning naiste 

enne ja peale sünni
tamist töölt wabas
tamise (ühes toetus
rahaga) konwent

siooni eelnõu Riigi
kogule esitamata 

jätmise kohta. 

T ö ö - h o o l e -
k a n d e m i n i s -

t e r O. A m b e r g : 
Austatud Riigikogu 
liikmed! Rkl. härra 
Johanson'i poolt 
on esitatud kaks 
küsimist: 1) Mis
pärast on jäetud 
seaduseelnõu 

tööstuslikkudes 
ettewõtetes töö
aega 8 tunniga päe
was ja 48 tunniga 
nädalas piirata — 
Riigikogule esita
mata. Sellekohta 
on mul au, austa

tud Riigikogu liikmed, järgmist seletada: 
endisel walitsusel on arwatawasti tekki
nud selle esimese küsimise kohta mingi
sugune kahtlus, sellepärast on andnud 
endine walitsus selle asja kommisjoni 
katte arutada ja nimelt ministeeriumide 
wahelisesse kommisjoni. Selle kommis
joni protokoll käib järgmiselt: Genfis ja 
Washingtonis rahwuswahelise tööorgani
satsiooni peakonwerentsi poolt wastu
wõetud konwentsioonide läbiwaatamiseks 
määratud 'kommisjoni koosolek 16. sept. 
1922 a. Nimetatud kommisjon seisis koos 
töö-hoolekandeminister Kaarna'st, kohtu
minister Reichmannast, wälisministeeriu-
mi esitaja oli härra Hellat, siseministee
riumi esitaja härra Madisson, kaubandus-
tööstusministeeriumi esitaja härra Krusen-
stern ja teedeministeeriumi esitaja härra 
ins, Sulg. Sel ajal oli kommisjonil teada, 
et suurem osa riikisid seda seaduseelnõu 
mitte ratifitseerinud ei olnud. Sel ajal 
olid 50 riigist ainult 5 seda eelnõu ratifit
seerinud: Greeka, Rumeenia, India, Tshe-
ho-Slowaakia ja Bulgaaria. Selle tõttu 
arwatawasti määrati ka see kommisjon, 
et. põhjalikult seda asja selgitada. Kuid 
see kommisjon on otsusele tulnud ja see 
otsus käib järgmiselt: „Konwentsiooni 
eelnõu tööaja piiramise üle tööstusette-
wõtctes 8 tunniga päewas ja 48 tunniga 
nädalas, tagasi lükata". Sellega on siis 
esimese küsimise peale wastatud. 

Mis puutub teise küsimisse, kas mõt
leb Wabariigi Walitsus neid konwent-
sioone ehk nende sisule wastawaid sea
duseelnõusid edaspidi esitada, pean ma tä
hendama, et praegune walitsus selle 
kohta lõpulikku otsust weel teinud ei ole, 
kuid teeb seda lähemas tulewikus. Siis 
weel selle teise küsimise kohta, nimelt 
konwentsiooni eelnõu kohta naiste tööta
mise asjus enne ja pärast sünnitamist, 
see konwentsiooni eelnõu on ka sellesama 
kommisjoni käes arutusel olnud ja see 
kommisjon otsustas seda eelnõu anda ter-
wishoiu peawalitsuse iuures olewale ter-
wishoiunõukogule arutada. Terwishoiu-
nõukogu on selle eelarwe läbi arutanud, 
kuid tema ettepanek läheb sellest otsu
sest, mis töökonwerentsil wastu wõeti, 
natukene lahku ja selle kohta ei ole prae
gune walitsus seisukohta wõtnud, kuid 
toob seda ligemas tulewikus. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu läheb järgmise päewakorra-punkti 
juurde. 
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10, Wabariigi Wa- P õ l l u t ö ö m i n i s -
litsuse wastamine t e r A. K e r e m : 
B. Oja ja T. Kai- Wäga lugupeetud Rii-

buse küsimise gikogu liikmed. Riigi
peale endistele kogu liikmed Oja ja 
mõisapidajatele Kalbus on küsimisega 
suuremate maa- esinenud: 1) Mil põh-
alade kasutada jusel on Päinurme 
jätmise asjus. mõisa endise pidaja 

käes 7 ^ normaaltalu 
suurune maatükk kasutada ja 2), kuidas-
wiisi ja millal mõtleb põllutööministeerium 
Päinurme mõisa maatamehi ja mõisatöö-
üsi maaga warustada? Selle kohta on 
Wabariigi Walitsusel järgmist wastata: 
Käesolewal aastal ei ole endisel omani
kul mitte enam 7 ^ normaaltalu kasutada 
waid 3 normaaltalu ja peäle selle weel 
wiinawabriku 'krunt ja osa koolikrundist. 
Maajagamine on siin järgmiselt arenenud: 
1921 aastal sai Päinurme mõis 47 üksu
seks planeeritud, 17 endist renditalu kor
raldatud ja endistele pidajatele wälja an
tud, 19 planeeritud uut kohta, omawalit
suse poolt ülesseatud kandidaatidele 
wälja antud, ja 11 üksust endise omaniku 
kasutada jäänud, kunni lõpulikult saab sel
gitatud inwentaari omanduse küsimus. 
7-dal nowembril 1921 aastal on maakor-
Taldamise nõukogu otsustanud endise 
omaniku kätte jäetud kruntisid likwidee-
n'da, millejuures aga soowitawaks peetud 
4 krunti eriotstarbeks reserweerida. Wii-
uawabriku krunt on tingimistel, et wabrik 
korda seatakse ja käima pannakse endi
sele omanikule jäetud ja koolikrundist see 
osa maad, mis õpetajate normist üle jääb. 
Järgmise aasta martsi otsusega on põllu
tööministri abi poolt weel 1 krunt eriots
tarbeks määratud. (M. M a r t n a (sd.): 
M } s o t s t a r b e k s ? ) Nimelt üheks aas
taks endisele nidajale renditud kultuur-
neinamaa ja kraawisüstcemi korrashoid
miseks määratud (N a e r ) puhastwerd 
briisi tõugu karia alleshoidmiseks. 1922 a. 
o n see leping üles öeldud ning käesolewa 
aasta 1-sel mail on maakonnawalitsnsele 
J2 . 1collta nostüaama jaoks eraldatud. 
ülejäänud kolm kohta on weel üheks aas-
Jfks endisele oidaiale tarwitada jäetud, 
'arwitamise lõnutäbtae? 1-sel mail 1924 
aastal, millal need krundid wäljaandmi
n e tulewad harilikes korras. Mõisatöö
s i d on senni rahuldatud kolme krun-
j^Sa. Rahuldamata mõisatöölisi. samuti 
\, ?.PDsr,lkka ja ajutisi kaasrentnikka tu-
l e b Järgmisest aastast peäle rahuldada wa-

banewate kruntide arwel, millede kohta 
rendilepingud endiste omanikkudega 
I. mail 1924 a. lõpewad. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu läheb järgmise päewäkorra-punkti 
juurde. 

II. Wabariigi Wa- W ä l i s m i n i s -
litsuse wastamine t e r F. A k e l : Härra 
J. Reesen'i küsi- rkl. Reesen'i küsimise 
mise peale Eesti peale oleks muljärg-

ja Saksamaa wa- mist wastata: 1) Kas 
helise sõja ja okku- on Wabariigi Walit-

patsiooni tasu suse poolt Saksa-
kokkuleppe alla- maaga sõja ja okku-

' kirjutamise asjus, patsiooni tasu kokku
lepe alla kirjutatud? 

Pean ütlema, et on. 2). Kui ja, siis missu
gune on see kokkulepe? Selle kohta 
oleks mul au seletada, et lähemal ajal 
Wabariigi Walitsus esitab kokkuleppe 
Riigikogule ratifitseerimiseks. (J. R e e -
s en'i (wäljasp. rühm.) w a h e l h ü ü e ! ) 
Lubage, et ma kolmanda punkti juurde 
jõuan: 3) Kas selle kokkuleppe alla kuu
lub ka Saksa okkupatsiooni wägede üles
pidamise kulu Eestis Eesti wabariigi 
arwel? — Ei —. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Riigi
kogu läheb järgmise päewakorra-punkti 
juurde. 

12. Wabariigi Wa- T ö ö - h o o l e -
litsuse wastamine ' k a n d e m i n i s t e r 
Eesti sotsiaaldemo- O . A m b e r g : Aus-
kraatliku tööliste tatud Riigikogu liik-
partei Riigikogu med! Arupärimise-

rühma arupärimise ettepanek korteri-
peale korterihäda häda lahendamise 
lahendamise asjus, asjus, mis on esita

tud Eesti sotsiaalde
mokraatliku tööliste partei Riigikogu 
rühma poolt, on üks walusamatest küsi
mustest praegusel ajal meie riigis. Kui 
meie jälgime Wiimaseid artiklid, mis on 
ilmunud üksikutes ajalehtedes, siis näeme 
meie, et korterikriisi üle wäga palju kae
batakse ja et ta meil tõesti olemas on, 
selle üle ei kahtle keegi. Austatud Riigi
kogu liikmed! Ma püüan siin lühidalt pilti 
anda kriisi arenemiskäigu üle, olgugi, et 
meil weel praegu küll lõpulikka andmeid 
üksikute korterite kohta ei ole. Mis esi
mesel üldrahwalugemisel selgeks tehtud 
sai, see wõtab weel aega, aga siiski on 
meil elanikkude arwu ja majade kohta, mis 
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meil linnades, alewites ja maal, umbkaud
sed arwud olemas ja nende abil tahan 
ma siin näidata, kuiwõrd see küsimus 
meil tähtis on ja et korterikriis meil tõesti 
suur on. 

Statistiliste andmete järele wõime 
meie oma linnasid, kus korterihäda kõige 
rohkem walitseb, kolme liiki jaotada. 
Esimesse liiki kuuluwad meie suuremad 
linnad, nagu Tallinn ja Tartu ja piiriäärne 
linn Petseri, mis sõjaajal kannatada sai. 
Teise liiki kuuluwad Paide, Pärnu ja Rak
were, kus ka tihti korterite puuduse üle 
kaebatakse, kuid siiski weel üksikuid kor
terid leida wõib. Ja kolmandasse liiki 
kuuluwad need linnad, mis on meie supe-
luslinnad, nagu Haapsalu, Kuressaare ja ' 
ka Waik ning Narwa. Seal wõime meie 
siiski üksikute majade akende peal wal
geid sedelid näha, kus korterid saada on, 
kuna see nähtus teistes suuremates lin
nades, iseäranis Tallinnas ja Tartus, 
ammu juba kadunud on. 

Weel enam näeme meie statistiliste 
andmete järele, mis meil Tallinnas toime 
mindud meie tiisikushaigete registreeri
mise alal, et korterikriis tõesti suur on. Seal 
pean ma tõesti ütlema, et härra Martna'l 
õigus on, kui siin kümnetekaupa inimesed 
ühes toas koos peawad elama, ja nende 
hulgas ka üksikud tiisikushaiged. Siin on 
Tallinna statistika keskbüroo andmed, mil
lest mina üksikud wäljawõtted olen teinud 
ja mis õige kurba pilti näitawad. 1921 a. 
on Tallinnas üldse registreeritud tiisikus
haigeid 398, neist tiisikushaigetest on ni
melt 35 inimest, kes eraldatud korterites 
elanud, see teeb wälja 8,8%. On isegi 
juhtumisi ette tulnud, kus ühes toas, ühes 
tiisikushaigega kunni 12 inimest koos on 
elanud. 1922 a. ei ole pilt ka palju pa
rem. Korjatud materjaali järele näeme, 
et üldse on registreeritud haigeid 469, 
nendest on jälle ainult 40 haiget, kellel 
omaette tuba on, see tähendab 9,8%. 
Tähendab, olud on paranenud ainult 1% 
wõrra. Niisugune on siis üksikute tu
bade olukorra kurb nähtus, et küll 12 ini
mest ühes toas ühes tiisikushaige
tega elawad. (M. M a r t n a (sd.)' 
L i g i 20.) Õigus, 1922 a. on kunni 
20 olnud. Üldiselt kokku wõttes, mis 
meie I üldrahwalugemise materjaalist 
näeme, on Tallinnas registreeritud ülepea 
6.878 maja ja elanikka on 123.534 ja kor
terid on 33.506, nii et iga korteri kohta 
tuleb elanikka 3,6. Mina wõiksin ka teiste 
linnade kohta andmeid tuua, kiud usun, 

et lugupeetud Riigikogu liikmeil mater-
jaal esimese üldrahwalugemise kohta ole
mas. Pean tähendama, et kõige tiheda
malt elanikka on korterites Mustwee ale
wis. Seal tuli 7 inimest ühe korteri peäle 
— see on sellega seletataw, et mõni 
aasta tagasi Mustwees suur tulekahju oli 
ja sellepärast paljud ilma korterita jäid, 
kes olid sunnitud teiste juurde elama 
asuma. Kurwema pildi saame meie aga 
Tallinnast, kui meie wõrdleme korterid 
tubadearwu järele, siis näeme meie, et 
ühetoalisi korterid on 68,4%... ( W a h e l -
h ü ü e J. R e e s e n ' i (wäljasp. rhm.) 
p o o l t.) 

J u h a t a j a J . ' T õ n i s s o n : Rkl. 
Reesen, Teie kord tuleb, kui Teie sõna 
wõtate. 

T ö ö - h o o l e k a n d em i n i s t e r 0 . 
A m b e r g : . . . siin pean wäikese korrek
tuuri tegema, need toad ei ole enamasti 
mitte ühetoalised. Meie teame wäga 
hästi, et Tallinnas warematel aegadel 
ehitati harilikult wähemaid korterid, ja 
et mitte nii palju weeraha maksta, siis 
tehti tubadele sein wahele ja nii, et sein 
mitte laeni ei ulatanud ja sellega saadi 
seda kätte, et weeraha maksti ainult ühe 
toa eest, kuigi korter kahetoaline oli ja 
sellepärast ei ole need andmed täpipeal
sed, kui meil näidatud on 68,4% ühetoalisi 
korterid. Wõib oletada, et statistika 
keskbüroo saab tulewikus seda kindlaks 
teha. Edasi on 2—3 toalisi korterid 15%; 
4-toalisi 3,5%; 5-toalisi 2,5; 6-toalisi 1,7; 
7-toalisi 0,9; 8— 10-toalisi on 0,7%. Kui 
meie wõrdleme neid arwusid, siis näeme 
meie, et 1 toast kunni 3 toani korterid on 
meil Tallinnas ligi 90% ja 4 toast ja kõr
gemale ainult 10%; siit wõime selge pildi 
saada, et korteriolud meil tõesti wilet
sad on, sest suurem jagu on ainult wäikesi 
korterid 1—2, ja 3-toalisi. Et nendes tu
bades liiga kitsalt elatakse, see oli sel
lest näha, kui ma ette kandsin neid and
meid, mis tiisikushaigete statistiliste and
mete kogumise ajal nähtawale tulid kui 
meie oma pealinna wõtame, kus maju on 
6.878, mis rahwalugemisel selgus. Siin 
pean ma wäikese tähenduse tegema, et 
jällegi linna statistikabüroo andmete jä
rele on wahe olemas majade arwus. Selle 
tõttu arwan, et need wiimased andmed, 
mis üldrahwalugemisel selgunud, õige
mad on, see on loeme Tallinnas 6.878 
maja. Meie majade arw on wiimase 12 
aasta jooksul wõrreldes rahwaarwuga 



17 P R O T O K O L L NR. 21. 18 

vähe suurenenud. 1911 a. oli Tallinna 
elanikkude arw 96.239 ja majade arw oli 
sel ajal umbes 6.250. Ma ütlen umbes, — 
täpipealseid andmeid ei oie. Kuu aega 
tagasi saatsin mina ringkirja kõigile 
linnawalitsustele ja palusin omale and
meid majade kohta enne sõda, ja siis, kui 
palju sõjaajal on ehitatud ja kui palju 
minewal aastal. Wastuseks sain ainult 
need andmed, kui palju neid ehituse all 
on tänawu aasta ja ka nende kohta, mis 
minewal aastal on ehitatud, kuna teiste 
aastate kohta statistilised andmed linna
valitsusel puuduwad. Üksikutes linna
valitsustes on andmed küll olemas, kuid 
neid on wäga wähe — kahes wõi kolmes 
linnas. 

Elanikkude arw on, nagu üldlugemisel 
selgus, Tallinnas 123.534, siis näeme, et 
viimase 12. aasta jooksul on elanikkude 
a r v umbes 25.001) wõrra suurenenud, 
kuna majade arw aga selle 12 aasta jook
sul kõigest 600 ümber suurenenud on. 
Siit on selge pilt, et need 600 maja ei wõi 
mitte ära mahutada 25.000 elanikku. 
1917 a. oli meie Tallinna elanikkude arw 
veel suurem, see oli siis, kui meil kind
luse ehitus käsil oli. Sel ajal oli elanikka 
umbes 20—25 tuhande ümber rohkem, 
kui praegu, ja need olid suuremalt jaolt 
kindluse töölised. Töölisi mahutati linna 
ümbrusesse barakkidesse. Peale revo
lutsiooni ja okku-patsiooni ajal langes Tal
linnas elanikkude arw iga kuuga. Nagu 
ma enne tähendasin, on meil Tallinnas 
ehitatud wiimase 12 aasta jooksul umbes 
600 maja, kuid siin pean tähendama, et 
need 600 maja on ehitatud 1911 a. kunni 
1QL5 a., aga 1915 a. kunni 1922 a. algu
seni ei ole meil Tallinnas üldse mitte ehi
tatud. Mõned üksikud majad ehitati 
Juurde, millel wundament enne 1915 a. oli 
valmis ja see oli kõik. Selle wastu aga 
011 tulekahjust 1915—1922 a. häwinenud 
tö wanaduse tõttu lagunenud umbes 47 
maja. 

Austatud Riigikogu liikmed! Need. 
andmed, mis mina siin Tallinna kohta 
e t te kandsin, annawad kurwa pildi kor
terite kohta ja siit on näha, et häda sel 
a:al on suur. Tekib küsimus, mispärast 
e i ole 1915 a. kunni 1922 a. meil maju ehi
tatud? Siin wõib niipalju tähendada, et 
^akapitaal meil ei julgenud mitte ehitama 
nakata, sellepärast, et ehituskulud ma-
g d e peäle 1911 aastast peale alati tõusid. 
^ui ma siin, austatud Riigikogu liikmed, 
t eue andmeid ette toon, siis näete, kui-

wõrd suured majaehituse kulud olid ja 
praegu on. 

1913 a. maksis Tallinnas üks kantsüld 
kiwimaja ehitust 75 rbl. ja üks kantsüld 
puumaja ehitust 45 rbl.; 1915 a. maksis 
juba üks kantsüld kiwimaja ehitust 120 rbl. 
ja üks kantsüld puumaja ehitust 75 rbl. 
1917 a. maksis üks kantsüld kiwimaja ehi
tust 170 rbl. ja üks kantsüld puumaja ehi
tust 100 rbl. ja praegu maksab üks kant
süld kiwimaja ehitust 18—20 tuhat marka 
ja puuehitus 12—14 tuhat marka. 

Kui need margad kuldrublade peale 
üle wiia, siis saame järgmise pildi: 
praegu maksab ühe kiwimaja kantsülla 
ehitus 115—120 kuldrubla ja puumaja ehi
tus 75—90 kuldrubla. Siit selgub, et 
1912 ja 1913 aastatega wõrreldes on ma
jaehituse hinnad tõusnud 75—100%. Sel
lest on siis ka arusaadaw, et 1915 aastast 
peale kunni 1922 aastani erakapitaal ei 
julgenud maju ehitada. Meie teame, et 
sõja ajal täiesti hädatarwilik oli seadusand
likul teel meie korteriüürisid reguleerida. 
Korteriüürid said reguleeritud Wene ajal 
kaks korda, nimelt 27. augustil 1916 a. ja 
5. aug. 1917 a., meie iseseisvuse päevil 
on seda ka kaks korda tehtud — Asu
tawa Kogu päewil esimese üüriseadu-
sega, mis wastu sai wõetud 25. now. 
1919 a. ja teise üüriseadusega, mis esi
mese Riigikogu poolt 2. dets. 1919 a. 
wastu wõeti. Wiimane seadus, nagu teie 
teate, austatud Riigikogu liikmed, on 
praegu maksew. Enne sõda andis maja 
brutto sissetulekut 10—12% ja wõimaldas 
netto kunni 6—7%. Nüüd peab aga maja 
andma wähemalt 18—20 brutto sissetu
lekut, et kõige wähem saada 10% netto 
sissetulekut majast. Ma rehkendan 10% 
sellepärast, et praegusel ajal Eesti pank 
ühes prowisjoniga diskonto peält seda 
protsenti wõtab. Sellepärast ei ole siis 
mitte palju, kui majaomanik rehkendab, 
et temal netto praegusel ajal majast 10% 
järele jääb. Sellepärast on arusaadaw, 
kellel suuremat kapitaali ei ole, on raske 
hakata suuremat maja ehitama. Meie 
teame niisuguseid juhtumisi, kus isegi 
2—3 aasta üür ette wõeti ja selle tõttu oli 
wõimalik maja ehitada. Maja ehitamine 
on ka sellepärast raske, et senni aiani 
hüpotekaar-laen peaaegu täielikult puudub. 
Meie teame, et Tallinnas on olemas 
immobiilpank, aga see immobiilpank on 
praegu niihästi kui surnud, ta ei awalda 
enesest mingisugust elumärki. Esimest 
obligatsiooni majade peäle, mis enne sõda 
said ehitatud ja mille peale immobiilpank 
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laenu andis, ei saa wälja lunastada, sest 
obligatsiooni wälja wõtmist nõuab immo-
biilpank pantkirjadaga, aga neid kusagil ei 
müüda ja selle tõttu ka wõimatu praegu
sel ajal endistel majaomanikkudel wanu 
obligatsioone wälja osta. Siit on siis 
näha, et kunni 1922 aastani, 1915 a. alates 
eraisikud maju peaaegu sugugi ei ehitanud. 
Arusaadaw on, et keegi pidi algatust te
gema ja siin on just, austatud Riigikogu 
liikmed, teie poolt algatus wälja läinud. 
Meie mäletame weel seda kurba juhtumist 
1921 a., kus selleaegne walitsus ostis era
maju kokku § 12-a põhjal, mis minu arwa
tes sel ajal— ma olin ka selles kommisjonis 
tegew, kus järel said waadatud ostetud 
majad, — mitte õige ei olnud. (W a h e l -
h ü ü e p a h e m a l t p o o l t : K a s k a 
p r a e g u ei j ä t k a ? ) Ei, praegu ei 
jätkata seda mitte. Ma pean tähendama, 
et kahjuks selle 10 maja ostmisega, mida 
walitsus sel ajal õstis, mitte midagi kätte 
ei saadud. Need majad on praegu weel 
remondi all. Meie teame, et Walitsuse 
asutuste alla wõetud eramaju tuleb enne 
põhjalikult ümber ehitada, sest meie ei 
wõi ju mahutada ametasutusi niisugus
tesse majadesse, kus harilikud elukorte
rid olid. Kuid ma arwan, et walitsus siin 
talitas riiklikkudes huwides bona fide, 
sellepärast, meie mäletame sel ajal ehitati 
ühteainnst maja, see on see maja, kus 
meie praegu sees oleme ja see ehitamine 
wenis liiga pikale. Austatud Riigikogu 
liikmed, kes olid Asutawas Kogus ja 
I Riigikogus, mäletawad, kui palju sekel
dusi ette tuli. enne kui see maja walmis 
sai. Siin sai mitmesuguseid kommisjone 
määratud, et seda tööd kiirendada, kuid 
ehitus läks tigusammudega edasi ja nii 
ehitati seda maia ligi 3 aastat. Wiimaste 
3 aasta jooksul oleks wõinud igatahes 
uusi maju Walitsuse asutuste jaoks ehitada. 
1922 a. wõtsite teie ise initsiatiiwi oma 
kätte, et riiklikku laenu anda. Selle laenu 
abil on tõesti 1922 ja 1923 aasta jooksul 
meil ehitused hoogu wõtnud. Mitte 
üksinda selle kanitaali abil, mis riigi poolt 
abiks antud üksikutele ehitajatele ja ehi-
tusühisustele ei ole kaswanud meie ma
jade arw, waid koguni kaasa on tõmma
tud erakanitaal ja õige suurel määral. 
Mul on siin käenärast üksikud andmed, 
üksikute linnade kohta ja wõin ette kanda, 
kui palju ehitatakse erakanitaali ja kui 
palju riikliku laenu abil. Wõtame kõige
pealt Tallinna. Tallinnas ou tänawu aasta 
ehitusel ülepea 51 maja. Tähendab weel, 
et 1922 aastal on walmis saanud Tallinnas 

18 maja. Nendes on korterid: ühetoalisi 
korterid — 62; kahe- kunni kolmetoalisi 
— 17, ja neljatoalisi — 27 korterit. Nelja
toalisel korterid on neis majades, mis 
mitte riikliku laenuga ehitatud ei ole. Tä
nawu on 1. augustini 19 maja walmis 
saanud, neist on ühetoalisi korterid — 48, 
kahe- kunni kolmetoalisi — 19 ja nelja
toalisi — 5 korterit. Nendest 19 majast 
on riikliku laenu abil üles ehitatud 8 maja, 
kus on ühetoalisi korterid 48, kahe- ja 
kolmetoalisi — 17. Praegu on Tallinnas 
ehitusel 32 maja. Need ehitatakse suure
malt jaolt riikliku ehituslaenu abil, nendes 
on 26 korterit — tuba ühes köögiga. 10 
korterit — tuba ja köök, 22 kahetoalist ja 
109 korterit on 3. toa ja köögiga. Nen
dest 51 majast, mis tänawu aastal ehitu
sel, on riiklikku laenu antud 31 maja peäle. 
Kuna 15 maja, mis praegu ehitusel on, 
täitsa erakapitaaliga ehitatakse. Siit 
näeme meie siis, et riikliku laenu abil ka 
erakapitaal elawamalt majasid ehitama 
hakkas. See on ka arusaadaw, sest need 
aastad, kus suurem jagu rahaga spekulee
riti, on möödas. Sellepärast on ka aru
saadaw, et üksikud hakkawad oma kapi-
taali mahutama majadesse. Siis edasi 
wõin ma ehituslaenu kohta andmeid tuua 
Wiljandisa Wiljandis on minewal aastal 
ehitatud 8 maja, kus korterid on ühetoa
lisi — 8, kahe- kunni kolmetoalisi — 3, 
wiietoalisi — 6. Nendest 8 majast on 
kolm maja riiklikku ehituslaenu saanud. 
Nendest 3 majast on ühetoalisi korte
rid — 2, kahe- kunni kolmetoalisi — 2. 
Tänawu aastal on Wiljandis ehitusel 51 
maja. Tähendab, arw on õige suuresti 
tõusnud, Nendest 51 majast on 30 maja, 
mida erakapitaal ehitab, kuna 21 majale 
riiklikku laenu on antud. Nii wõime weei 
teiste linnade kohta andmeid tuua, kuid 
see wiiks meid liiga kaugele. Mina toon 
weel andmed ainult Tartu kohta. Tartus 
on õige suur nõudmine riikliku ehituslaenu 
peäle, kuid siin ei ole kahjuks niipalju 
laenu anda saadud, sellepärast, et ehituse 
projektid on liiga hilja ehituskomiteele, 
mis teedeministeeriumi juures, saadetud. 
Praegu 1923 aastal on Tartus ehitusel 13 
maja. Nendes on ühetoalisi korterid — 8, 
kahe- kunni kolmetoalisi — 12 ja nelja
toalisi korterid — 5. Siis on weel seitsme 
maja juures juurdeehitus! ette wõetud, 
kus ühetoalisi korterid — 4, kahe- kunni 
kolmetoalisi — 3 ja neljatoalisi — 2. 
1923 aastal on ehitatud kuuele majale 
juurde wiietoalisi — 1 korter, kahe- kunni 
kolmetoalisi — neli ja neljatoalisi — üks. 
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Kogusummas on ehitada kawatsetud Tar
tus 41 maja 94 korteriga, aga riiklikku 
toetust on neist ehitustest antud kõigest 7 
majale 29 korteriga. Nii on mul andmeid 
kõigi teiste linnade kohta, aga see wõiks 
kesta liiga kaua, kui neid siin üksikult 
ette kandma hakkan. Tähendan üldiselt 
kokku wõttes, et ehituspeawalitsuse juha
taja inseneer Pärna juhatamise all asub 
ehituskomitee, kes on oma tegewusajast 
Peäle 1922 aastast kunni tänawuaasta 1-se 
septembrini üle terwe maa laenu wälja 
andnud 253 maja jaoks. Kõige elawa
malt on seda laenu wälja antud Tallin
nas ja nimelt minewal aastal ja tänawu 
aastal kokku 36 maja jaoks. Wiljandis — 
21 maja jaoks, Tartus — 7 maja jaoks, 
Pärnus — 11 maja jaoks, Walgas — 11 
Haapsalus — 8, Paides — 6. Alewitest 
on kõigerohkem tegewust awaldanud 
Nõmme alew. Seal on riiklikku ehitus
laenu antud 31 maja peale, aga ma pean 
tähendama, et mul andmeid on, et Nõm
mel kunni 100 maja ehitusel on ja nendest 
70 maja erakapitaaliga. Teisel kohal sei
sab Tõrwa alew, seal on antud riiklikku 
ehituslaenu 37 maja jaoks, kuid seal olla, 
nagu mulle andmeid toodi, erakapitaaliga 
weel rohkem maju ehitamisel. Edasi on 
Tapa alewi jaoks antud riiklikku laenu 21 
maja peale, kuid ehituselolewate majade 
arw on andmete järele märksa suurem. 
kii on näha, et kus riiklikku laenu on an
tud, seal erakapitaal aga palju rohkem 
end^ on rakendanud majade ehitamisele, 
iüri alewis on antud ehituslaenu 9 maja 
Peäle, kuid. ehituselolewate majade arw 
?n kaugelt suurem. Ehituskomitee annab 
*Sa aasta aru oma tegewuse üle. Minewa-
a_astane aruanne on esitatud teedeminist-
r i 'e ja käib järgmiselt: Aruanne ehitus
laenu komitee tegewuse üle 1922 aasta 
Jooksul. Elukorterite ehituslaenu seaduse 
määrused kinnitati Wabariigi Walitsuse 
Poolt 16. juunil 1922 aastal. Ehituslaenu 
seäduse wastuwõtmisega määrati Riigi
kogu poolt krediit 1922 aasta peale 70 
Amonit, 1923 aasta peale — 70 miljonit ja 
^ 2 4 aasta peale 70 miljonit. Ühtekokku 
^ ]0 miljonit. Kuid siin pean ma tähen
dama, et 70 miljoni asemel läks tä
nawu läbi Riigikogus 120 miljonit, tä-
neridab, tänawu aastal on laenu an-
t ud tõelikult juba 190 miljonit, nii, et 
wabad on weel 20 miljonit. 1922 aasta 
jooksul oli ehituskomitee koosseis järg
mine: esimees teedeministeeriumi tehnika 
osakonna juhataja inseneer Pärna, teede
ministeeriumi poolt härra Pikkow, ra-
naministeeriumi poolt härra Koowit, 

siseministeeriumi poolt härra Dolff, töö-
hoolekandeministeeriumi poolt härra 
Arro. Peale selle oli ehituskomitee istun
gitest osa wõtnud määrustes ettenähtud 
hääleõigusega Tallinna linnawalitsuse ala
line esitaja, inseneer Bürger. Komitee 
otsused käiwad teedeministri kinnitami
sele. Oma tegewust algas komitee 27. 
juunil 1922 aastal, millal ka esimene ko
mitee istung ära peeti, kus ühiselt läbi 
kaaluti elukorterite ehituslaenu seadus ja 
sellega ühenduses olewad ehituslaenu 
määrused ning komitee töö kodukord. 
Järgmistel komitee istungitel, missuguste 
arw ulatab 1922 aasta jooksul 18 peale, 
nimelt jäi üks istung ühe komitee liikme 
mitteilmumise pärast pidamata, oli päewa-
korras projektide läbiwaatamine, laenu 
lubamine ja mitmesuguste põhimõtete 
arutamine. Komitee poolt sai neli ehi-
tusplaani walmistatud ja laiali saadetud. 
Sellega taheti ära hoida mittewastawate 
projektide walmistamist ja eeskuju anda, 
kuidas projektid teha tulewad, et ilma
aegu kirjawahetust ei tekiks. Olgu tä
hendatud, et komitee istungitel läbiaru
tatud ja lahendatud küsimustest wälja-
wõtted omawalitsuse asutustele saadeti 
ja juhtnööre anti wastawate küsimuste 
juures silmaspidamiseks. Läinud aasta 
jooksul on komiteele esitatud 140 ehitus
projekti, millest 55 projekti wastuwõeta-
waks tunnistati, mittewastawaid tehnilis
tele nõuetele oli 48, kuna 37 projekti peäle 
ehituslaenu anti. Omawalitsuse asutus
tele oli ehituslaenu fondiks krediiti mää
ratud 66 miljonit, see on neli miljonit wä
hem, kui Walitsuse poolt lubatud. Oma
walitsuse asutuste poolt on 1922 a. jook
sul kunni 1. jaanuarini ülepea ära tarwi
tatud 10.269.000 marka 37 ehitusprojekti 
peale. Nagu ma juba tähendasin, käib see 
aruanne minewa aasta kohta. Tänawu 
aasta kohta saab muidugi samasugune 
aruanne ilmuma. Pean tähendama, et sel
lest ajast peale, kui tehnilise osakonna 
juures ehituskomitee funktsioneerib, teh
nika osakond täpipealsemaid teateid saab 
eraehituste üle, mis mitte riiklikku laenu 
ei saa. Ma sain teedeministeeriumi teh
nika osakonnast täpsemaid andmeid, kui 
linnawalitsuste statistilistest büroodest. 
Tal on wõimalik siis koha peäl üles tähen
dada neid maju, mis erakapitaaliga üles 
ehitatud saawad. Kokku wõttes pean tä
hendama, et ehituslaen, mis Riigikogu 
initsiatiiwil antud, erakapitaalile on hoogu 
annud oma kapitaali mahutada ehituste 
sisse. Edasi on Wabariigi Walitsuse poolt 
samme astutud, et hüpoteegi laenu, mis, 
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nagu ma enne tähendasin, Tallinna immo
biilpanga juures praegu wõimatu saada 
on, ellu kutsuda Eesti hüpoteekpanga juu
res. Selle hüpoteegi laenu 'kohta on Wa
bariigi Walitsus otsuse teinud 30. mail 
1923 aastal. 1) Soowitada Eesti pangale 
omandada Eesti hüpoteekpanga pantlehti 
kunni 50 miljoni marga eest, wõimalikult 
al pari. 2) Kohustada Eesti hüpoteek-
panka ära tarwitama pantlehtede eest 
saadud ülalnimetatud summat korteri
kriis} lahendamise otstarbena elumajade 
parandamiseks, nii, et selleks wäljaantud 
laenude üldsumma oleks Tallinna kohta 
kunni 25 miljonit, Tartu kohta 10 miljonit 
ja teiste linnade ja alewite kohta 15 mil
jonit. 3) Kohustada Eesti hüpoteekpanka 
ja Eesti panka elumajade parandusteks 
summade wäljaandmise, nende otstarbe
kohase äratarwitamise ja tagasimaksmise 
kohta tarwilisi määrusi wälja töötada, 
sellejuures arwesse wõttes ühe osa 
(umbes 25%) paranduste laenu andmist 
hüpoteekpanga pantlehtedes. — 

Omalt poolt on Eesti hüpoteekpank, 
mis nüüd oma tegewust alganud, järgmi
sed tingimised wälja töötanud; Eesti hü-
poteekpank annab riigilt saadawa krediidi 
arwel majaomanikkudele laenu elumajade 
parandamiseks, korterite kordaseadmi
seks ja hoonete korrashoidmiseks. Pank 
walwab selle järele, et saadaw laen tei
seks otstarbeks ei läheks. 

Laenusaamiseks peab majaomanik 
peale muude dokumentide ette panema 
parandustööde nimekirja ja eelarwe, mis 
panga juhatuse poolt läbi waadatakse ja 
koha peal 'kontroleeritakse. Laen an
takse wälja osadena: alguses üks kol
mandik, tööde kestwusel teine kolmandik 
ja wiimane osa tööde lõpul. — Pank ei 
anna laenu niisuguste majade peale, 
mille kordaseadmine üle 50% tema kesk
misest wäärtusest maksma läheb. Samuti 
ei anta laenu nende majade kordaseadmi
seks, mis niiwõrd rikki läinud, et nad 
enam 40 aastat püsida ei wõi. 

Tähendab, nagu riikliku laenu abil 
meil uusi maju aidatakse ehitada, nii on 
siis Eesti hüpoteekpanga 'kaudu laenu 
wõimalik saada neil, kes maju parandada 
soowiwad. Meil on teada, et õige palju 
maju wäga halwas seisukorras on ja just 
selle tõttu, et esimene üüriseadus kauem 
kestis, kui ta õigustatud kestma oli. Mä
letan wäga hästi, et uus üüriseadus sai 
wälja töötatud ainult 1921 a. lõpul ja sel 
ajal said majaomanikud wõrdlemisi wäi-
keseid üürisid ja sellega ei wõinud nemad 
maju parandada. Nüüd uue üüriseadust 

tõttu on see pilt küll natukene paranenud, 
aga siiski ei wõi weel öelda, et majaoma
nikud sellest üürist, mis nad praegu saa
wad üürnikkude käest, wõiksid kõiki töö
sid teha, mis maja juures teha tuleks. 

Meie üüriseaduse kohta on palju rää
gitud. Kas ta halb ehk hea on jätan teie 
eneste otsustada, austatud Riigikogu liik
med. See on teile kõigile teada. Ma 
toon neid nähtusi, mis walitsewad prae
guse üüriseaduse puhul, kus wõimatult 
ekspluateeritakse allüürnikka. Ma tean 
majasid, kus kuuetoalise korteri eest 3600 
marka maksetakse. Kuid seesama üürnik 
üürib allüürnikule ühe toa wälja ja ta saab 
selle eest rohkem — 5000—6000 marka 
ühe ainukese toa eest. Niisuguseid juhtu
misi on palju olemas. 

Edasi wõtame teise näituse. Kui palju 
läks sissetulekust ühel töölisel, keskmisel 
riigiametnikul ja ühel kõrgemal riigiamet
nikul üüri peäle enne sõda. Kui enne 
sõda üks tööline teenis üks kuldrubla 
päewas, see tähendab kuu kohta 25 rbl., 
siis maksis ta oma toa eest kunni — 
5 rubla, tähendab üks wiiendik oma sisse
tulekust. Praegu, kui meie wõtame 60. 
kordselt Tallinna üürihinna, maksab see
sama tööline 60 korda 5, see on — 300 
marka, aga tööline saab keskmiselt 5000 
marka kuus ja kui teie wõtate ja wõrd-
lete sellega, mis oli enne sõda, kus ta 
maksis üks wiiendik oma kuusest sisse
tulekust korteri eest, siis maksab ta nüüd 
kõigest Vie, tähendab, kolm korda wähem. 
Edasi wõtame ühe keskmise riigiamet
niku. Üks keskmine riigiametnik teenis 
enne sõda 100 rbl. kuus ja maksis kolme
toalise korteri eest köögiga 25 rbl. Tä
hendab, ta maksis ^ oma sissetulekust. 
(M. M a r t n a (sd.): S e e on T e i e a r 
w a t e s o d a w wis t . ) Kas ta odaw wõi 
kallis on, seda ma ei seleta, härra Martna, 
nende aegade kohta peab Teil omal ka 
pilt olema. Ma wõrdlen ainult arwusid. 
(J. P u s k a r (is.): K a s s e e w õ r d -
1 u s ka m i d a g i k õ n e l e b.) Oodake, 
härra Puskar, Teie saate ka wastust. Kui 
meie wõtame 60. kordselt 25 rbl., siis on 
see 1500 marka, mida ametnik nüüd selle 
korteri eest maksab. Aga ta teenib 
9000—10.000 marka kuus, tähendab, ta 
maksab V« oma palgast korteri eest, iga
tahes wähem, kui ta enne sõda maksis. 
Edasi, kui meie wõtame kõrgema riigi
ametniku, kes enne sõda Wene ajal sai 
kuus 200 rubla ning maksis sellest wiie-
toalise korteri eest 50 rubla, tähendab, 
oma palgast M. Praegu maksab niisu
gune korter 3 tuhat marka, see on 60-ne 
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kordselt wõetud, kuna kõrgem riigiamet
nik saab palka umbes 18—20 tuhat marka 
kuus. See teeb wälja 1h tema praegusest 
palgast. Tähendab, ta maksab poole wä
hem oma palgast korteriks, kui enne sõda. 
Ma usun, et need andmed küllalt põhjust 
annawad üüriseaduse rewideerimise alla 
wõtmiseks. ( H ü ü d e d : K u i d a s 
s e d a r e w i d e e r i d a ? ) Teil, härrad 
Riigikogu liikmed, jääb otsustada, kuidas 
seda teha tuleb ning selleks oma lõpulik 
sõna ütelda. Minu arwates ei ole prae
gune üüriseadus mitte ajakohane ning tu
leks rewideerimise alla wõtta. (J. K e s 
k ü l l (m. o.): Ä r a k a o t a d a . ) Härra 
Kesküll, Teie waatate selle ärakaotamise 
peäle ikka ühe silmaga, aga waadake ka 
teise silmaga ja siis alles öelge, kas teda 
ära kaotada wõi mitte. Mina igatahes 
ei julge seda mitte ütelda, et ta ära kao
tada tuleks. Et teda rewideerimise alla 
wõtta tuleb, on selge. 

Nii siis, austatud Riigikogu liikmed, 
pean kokkuwõttes tähendama, et korteri-
kitsikuse asjus on riiklik laen, kui ka 
erakapitaal kitsikuse lahendamiseks wäga 
palju kaasa aidanud, et seda laenuandmist 
jätkata tuleb uute majade ehitamise õhu
tamiseks on enam kui selge. Nagu ma 
juba tähendasin, saab ka Eesti hüpoteek-
Pank palju kaasa aitama ka wanade kor
daseadmiseks ja seda tuleb terwitada. 
Wabariigi Walitsus on arwamisel, et ka 
selle panga kohta, kes praegu surnud, see 
°n immobiilpank, tuleks abinõusid leida, 
et see pank jälle uuesti tööle hakkaks 
uing wõimaldaks majaomanikkudele ma
jade ehitamiseks kui ka parandamiseks 
laenusaamise. Edasi, nagu ma juba kord 
tähendasin, tuleb ka üüriseadus rewidee
rimise alla wõtta. Kõik eelpool ettetoodud 
asjaolud on aidanud ja saawad aitama 
jfleie korterikriisi märksa parandada, ja 
Ioota on, et see ka nii edasi saab arenema 
nuig selles sihis saab ka praegune walit
sus töötama. ( W a h e l h ü ü d e d : W a 
heaeg! ) . 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Ettepa-
J^k on tehtud waheaega määrata, 
j^he ettepaneku wastu ei waielda, l o e n 
t a w a s t u w õ e t u k s . 

Kuulutan weerandtunnilise waheaja. 
Waheaeg algab kell 6.45 min. 
Reale waheaega jätkub koosolek kell 

'•tO min. 
Koosolekut juhatab esimees J. Tõnis

son. 
Sekretääri kohal sekretäär T. Kalbus. 

A. P a! w a d r e (sd.): Sotsiaaldemo
kraatliku Riigikogu rühma nimel teatan, 
et meie arupärimise peale antud wastu
sega rahul ei ole ja rühma nimel teen ette
paneku läbirääkimisi kohe algada. 

J u h a t a j a J. T õ n i s s o n : Ette
panek on tehtud läbirääkimisi kohe al
gada. Panen selle ettepaneku hääleta
misele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e ga on rk l . P a l w a d r e 
e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

M. M a r t n a (sd.): Kui minu rühm 9 
kuu eest selle arupärimise Riigikogule 
esitas, siis oli meie arusaamine sellest 
niisugune, et küsimus on üks tähtsamatest . 
meie riigi ja rahwa elusse puutuwatest 
küsimustest. Kui meie sõna „rahwuspo-
liitika" tarwitada tahame, nagu seda siin 
sagedasti on tarwitatud ja kui meie rah-
wuspoliitikat ajada tahame, siis peab üt
lema, et just see küsimus on üks tähtsam 
osa rahwuspoliitikast. Ma pean kahjuks 
tähendama, et niihästi endised kogemused 
meie Walitsuse seisukoha kohta, kui ka 
täna selle arupärimise peäle wastamine ei 
kandnud seda laadi, et mina ja minu rühm 
oleks uskuda wõinud, et Wabariigi Walit
sus selle küsimuse peale nõnda waatab, 
nagu meie waatame ja et Wabariigi Walit
sus seda küsimust kanii tähtsaks peab nagu 
meie seda peame. Kui lugu oleks nõnda 
olnud, et Wabariigi Walitsus oleks seda 
küsimust tähtsaks rahwuslikuks poliitili
seks küsimuseks pidanud, siis oleks Wa
bariigi Walitsus juba palju warem aega 
leidnud selle arupärimise peäle wastata. 
Meie kodukorra järele peab walitsus 
30-dal päewal peäle arupärimise wastu
wõtmist selle peale wastama. Nüüd on 
9 kuud möödas kui meie arupärimise ette 
panime. Selleaegne härra Kukk'e walit
sus pidi, nagu teada, ametist ära astuma, 
tuli meil seda arupärimist uuendada, see 
on selle asemel, et 30-ne päewa jooksul 
Walitsuse käest wastust saada, pidime 
6-kuulise ootamise järele arupärimist 
uuendama! Meie wõime seda arwesse 
wõtta, et warsti peale selle, kui meie jaa
nuari lõpul selle arupärimise esitasime, 
usuõpetuse rahwahääletamine tuli; meie 
wõime ütelda, aeg ei olnud mitte kõige 
soodsam, et niisuguste küsimuste juures 
peatada. Aga kui Wabariigi Walitsus 
meie põhiseadusest ja kodukorrast 'kinni 
oleks tahtnud pidada, oleks pidanud tema 
selle küsimuse peäle wastama. Ja kui 
walitsusel oleks asja tähtsuse kohane 
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poliitika olnud, siis oleks tema seda ka 
teinud. Kuid kahjuks pean ma ütlema, ei 
näi seda meie walitsusel mitte olewat! 
Millest ma seda järeldan? Ma järeldan 
seda kõigepealt järgmisest asjast. Sest 
ajast on kaua aega mööda läinud, nagu 
härra minister Amberg siin tähendas, et 
Riigikogu algatuse tõttu riikliku ehitus
laenu andmine otsuseks wõeti ja teataw 
summa laenu lubati. See esimene samm tä
hendas ometi seda, et wäga tähtis küsimus 
kõne alla oli wõetud ja nüüd oli tarwis wa
litsusel selle tähtsuse kohaselt tegutseda. 
Kõigepealt oleks tarwis olnud üleriikli
kult andmeid koguda korteriolude üle, 
siis oleksime meie selgusele jõudnud, mis
sugust laadi meie korterikitsikus on. 
Härra Amberg tähendas, et üldise rahwa
lugemise ajal on teatawad küsimused pe
rekondadele ette pandud, mis meile ka 
korterihäda laiuse ja suuruse üle peawad 
teateid andma. Ma pean tähendama, et 
härra minister ei oleks pidanud mitte selle 
peale toetama ja ütlema, et meie sealt 
täielikoa ja küllaltulatawaid andmeid 
saame. Need teated ei wõi mitte täpsed 
olla, mis meie sealt saada loodame, sest 
ettepandud küsimised ei olnud selleks 
küllalt ulatawad. 

Järgmine asi. Tallinna linnawalitsus 
kawatses tänawu aastal korterilugemist 
ette wõtta. Et linnawalitsus seda tänawu 
ette wõtta ei saanud, siis wõtab tema selle 
tulewal kewadel ette. Kui üldise rahwa
lugemise teated küllalt täielikud oleksid— 
ja seda teab Tallinna linna statistika büroo 
juhataja hästi — siis ei oleks Tallinna lin
nawalitsus iseäralist korterilugemist ette 
wõtta tarwitsenud. Kes nende küsimis-
lehtedega tuttaw on, mis rahwalugemise 
ajal korterite suhtes ette pandi, peab üt
lema, et need küsimised kaugeltki kõiki 
teateid meie korterihäda suhtes anda ei 
wõi. 

Austatud härrad, ma wõin teile paar 
asja üldisest rahwalugemisest teatada, mis 
teilegi enam-wähem huwitawad wõiksid 
olla. Kui rahwalugemine minewal kewadel 
möödas oli, Riigikogu liikmed teawad ju, 
et ma olen selle statistika nõukogu liige 
ja ma puutun isiklikult büroo tegelastega 
ning juhatusega kokku, käin aeg-ajalt 
sealt teateid saamas jne. Nõnda siis ka 
oli mul selles asjas läbirääkimisi. Tähen
dati juba alguses ja üsna õieti, et mater-
jaali läbitöötamine mitte nii hõlbus asi ei 
ole ja et see aega wõtab. Igal maal wõtab 
niisuguse asja läbitöötamine ikka oma 

aasta aega, mõnikord rohkemgi. Näitu
seks Kopenhaagenis wõeti 1921 aastal 
rahwalugemine ette ja alles 11 kuu pärast 
olid andmed trükis, nii et meie ka oma 
statistika büroole etteheiteid teha ei saa. 
Aga siin on üks teine asi! Statistika bü
roo juhataja ütles mulle, et teataw mater-
jaal wõib juba poole aasta jooksul awal
datud saada ja nimelt nõndanimetatud 
„belletristlik" materjaali osa. Rahwalu
gemise juhatajad olid rahwalugejatele 
ülesandeks teinud, et nemad oma isiklikka 
tähelpanemist üles kirjutaksid ja siis seda 
ühes lugemismaterjaaliga büroosse ära 
annaksid. See materjaal, mis lugejad olid 
tähele pannud, see pidi siis pooleaasta 
jooksul awaldatud saama. — Kui statis
tika nõukogus materjaali awaldamise kü
simus päewakorral oli, siis trööstiti mind 
pärismaterjaali wiibimise pärast, üteldes, 
et umbes juunikuus saame meie wähemalt 
ühe pildikese katte, nimelt mainitud tä
helepanekud. Terwe materjaali läbitööta
mine sünnib maakondade wiisi ja haka
takse nimelt wähemate maakondadega 
peale ning lõpetatakse suurematega, ni
melt selle eeldusega, et ametnikud, kes 
büroos töötawad, tööga nõnda paremini 
harjuksid. Nõnda aga jääb kahjuks just 
meie pealinn Harju maakonnaga wiima
seks. Aga seal ei ole midagi parata. Ke
wadel soowisin mina selle belletristliku 
materjaaliga tuttawaks saada ja pöörasin 
sellepärast statistika büroo juhataja poole 
küsides, kas ma ei wõiks kuidagi selle 
materjaaliga tutwuneda. Tema oli nõus, 
kuid ei olnud wõimalik neid minule ilma 
ülemuse loata anda... Nüüd läksin ma 
uuesti ja palusin seda materjaali lehitseda, 
lootes, et sealt mõnda leida peab olema, 
mida ma täna siin oleksin tarwitada wõi
nud. Seegikord pidi büroo juhataja selle
pärast jälle härra riigisekretääri poole 
pöörama. Isiklikult kõigiti nõus olles on 
temal ometi meeles olnud, et Riigiwa-
nem härra Kukk'c, keeld sellel alles 
peal on. Härra Terras on lubanud asja 
Wabariigi Walitsusele ette kanda ja soo
witada, et statistika nõukogu liige Martna 
soowib neid materjaale näha ja kas oleks 
wõimalik neid selle keelu peale waata
mata temale anda. Tagajärgi ei ole ma 
enam kuulamas käinud ja ei tea sellepä
rast praegu ütelda, kas on walitsus selles 
arwamises olnud, et ka Martna'le neid 
lugeda lasta, wõi mitte. Asjal on weel 
üks külg. Nimelt on statistika büroo ju
hataja selle materjaali trükkiandmisest 
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Wabariigi Walitsusea kõnelenud, aga 
walitsus on arwamisel olnud, et selle ma-
terjaali awaldamine on enneaegne. Nõnda 
on siis ka see belletristlik materjaal alles 
Pitseri all. No lubage — wabandage minu 
uudishimu — kas härrad ministrid on 
selle materjaaliga ennast tutwustanud, 
küsisin ma büroo juhatajalt. Selle küsi
mise peale ei wastanud küsitaw härra 
„ja" ega „ei", aga mina pidin sellest aru 
saama, et härradel ministritel mitte aega 
ega huwi ei olnud, selle materjaaliga endid 
tutwustada... Mul tuli meelde tsaariajast 
üks juhtumine, kui härra Päts alles „Tea-
taja" toimetaja oli. Siis oli temal wäga 
huwitaw „Mahtra" sõtta puutuwaid ma-
terjaale siit kusagilt tornist kätte saada. 
«Teataja" toimetusliige, Eduard Wilde, 
sai selle materjaaliga tuttawaks, ja „Tea-
tajas" ilmus ajalooline romaan „Mahtra 
sõda". 

Ma ei tea mitte, kuidas meie statistika 
belletristliku materjaaliga tuttawaks saa
mise wõimalus tulewikus areneb, praegu 
magab see seitsme pitseri all. Ma pean, 
austatud Riigikogu liikmed, sellest järel
dama, et meie walitsus mitte wäga suure 
huwiga selle asja peale ei waata. — Uks 
teine tunnistus sellest on see, mis härra 
Amberg ette tõi, kuna ta meie kõigi kuul
des ütles, et Wabariigi Walitsuse poolt 
on alles kuu aja eest linnawalitsustele 
nõudmine saadetud, et teada antakse, kas 
seal korteripuudust on, kuipalju ehita
takse jne. %Wäga hea, et seda nüüdki on 
tehtud. Aga see on tunnistuseks, et seda 
alles 8 kuud peale meie arupärimise on 
tehtud. Wabariigi Walitsusel ei olnud sus 
waremalt neidki andmeid. Neid alles kuu 
aja eest koguma hakates on ju arusaa
daw, et neid nii ruttu saada ei wõinud ja 
et need kuigi põhjalikud ei wõi olla. Mina 
käisin Tallinna kohta ka uute ehituste ule 
andmeid otsimas, kuid ma ei juhtunud 
sinna, kus need saadawal wõiksid olla. 
Ma olin wäga huwitatud, kust neid tea
teid wõiksin saada ja kuulsin nüüd alles 
härra Ämber g'i suust, et riigi ehituslaenu 
kommisjon ka neid andmeid kogub ja läbi 
töötab, ning et see kommisjon teedemi
nisteeriumi juures asub, kuid kuidas ta 
aadress on, seda ma siiski ei tea. Seda
sama laadi seisukohal on selle tähtsa kü
simuse wastu ka meie linnawalitsused. Ei 
°}e midagi suuremat, ulatawamat selle 
u l e kuulda olnud. Meie kõik oleme aja
lehti jälginud ja alles nüüd wiimasel ajal 
saime teada, et Tallinna linnawolikogu ja 

Tallinna linnawalitsus eelminewal wõi 
minewal nädalal korterikommisjonile 
ülesandeks teinud, korteriolude lahenda
miseks plaani wälja töötada. See ollagi 
juba sündinud, kuid teistest linnadest e: 
ole sedagi weel kuuldud. Ei wõi aga sel
lest hoolimata ütelda, et Tallinnagi linna-
walitsuse sellekohastest kawatsustest 
juba midagi kindlamat näha oleks ja et 
siin selle küsimuse ulatawust paremini 
oleks silmas peetud ja et kõige jõuga selle 
juurde oleks asutud. Lubage, et ma selle 
plaani juures natuke peatan. Seal näib 
nimelt arwamine walitsewat, et 2.500 kor
terit waja on. Enamasti mõeldakse nende 
all üksikuid tube. Härra Amberg tähen
das selle kohta, et Tallinna üksikud 
toad õieti kahetoalised korterid olla, kuid 
minu arwamine, härra Amberg, on teme. 
Härra Amberg tähendab, et meil on suu
remad toad ehitatud — on laudsein wa
hele tõmmatud, ning ongi kaks tuba kaes. 
Aga enamasti on siis wähemas pooles 
keedukoht, kolle wõi pliit. Ja mei? statis
tika loeb selle kahetoaliseks korteriks. 
See peab siis meie kahetoaline korter 
olema, kuna aga wäljamaa korteri statis
tika niisugusel korral ainult ühetoalise 
korteri leiab, sest see ruum, kus keede
takse, on köök, ei ole tuba. On aga üks
ainus ruum olemas ja selles keeduKolle, 
siis ei loeta seda ühetoaliseks korteriks, 
waid see paigutatakse köögikorteri reas-
konda. Shweitsis ja Lõuna-Saksamaal on 
sagedasti ühetoalistel korteritel katuse-
alused toad kaasas, nõndanimetatud man-
sardtoad aga statistika ei loe neid selle
pärast kahetoalisteks korteriteks, sest et 
katusealune tuba mitte seesama ei ole, 
mis harilik korterituba on. Ma wõin teile 
Shweitsi statistikast näidata, kus üheea
lised korterid kolme liiki on jaotatud: 
Ühetoalised korterid köögita, ühetoalised 
korterid köögiga, ning ühetoalised korte
rid ühise köögiga, mitme perekonna peale. 
Neil wõib igal liigil katusealune tuba juu
res olla Teiste maade statistika annab 
meile korteritest hoopis teistsuguse pildi, 
meie korterid on teist laadi. Kui on ühe
toalisest korterist kõne, siis on seal üks 
tuba elamiseks, köök, enamasti ka wäike 
eeskoda ning klosett oma ette. Kahetoali
ses korteris on kaks tuba, köök, niisama 
wäikene eestuba ja teised kõrwalruumid, 
sagedasti ka mansardtuba. Minu äranä
gemise ja tähelpanemise järele oti meie 
kahetoalised korterid wõrdlemisi wiletsa
mad, wähemad ruumi poolest, samuti ka 
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mugawuse poolest, kui samasugused ühe-
wõi kahetoalised korterid teistes maades. 
Tallinna korterikommisjon läheb sellest 
seisukohast wälja, et meil on waja umbes 
2.500 korterit. Kewadel on mingisugune 
korterisoowijate üleskirjutamine toime 
pandud linna korterikommisjoni poolt, 
edasi olla ka linna- ja wististi ka riigi
ametnikkude seas üleskirjutus toime pan
dud, kuid ma ei saanud neid andmeid 
mitte kätte, siiski ühelt poolt öeldi, et 
umbes 3.000 perekonda on linna üleskir
jutamise peäle ennast üles annud. Tal
linna linna korterikommisjon on plaani 
wälja töötanud, et linn ehitab lühema wõi 
pikema ajaga 1.500 korterit, kuna kom
misjon loodab, et kapitaal samal ajal 
1.000 korterit ehitab. Sellel plaanil on esi
teks see wiga, et ehituskommisjon sellega 
ei rehkenda, et sinnamaale, kus need 
2.500 korterit walmis saawad, et siis ka 
perekondade arw, kes korterit tahawad 
saada, juba suurem on. Teiseks on plaanil 
see suur wiga, et kommisjon, nagu näha, 
seda sugugi arwesse ei wõta, et 2.500 pe
rekonnale ulualuse muretsemine nende 
elanikkude seisukorda mitte parandada 
ei wõi, kes praegu wiletsates korterites 
elawad. Ja neid on Tallinnas wähemalt 
85 protsenti. Härra Amberg tähendab, et 
meie linnas 12 aasta jooksul 25.000 ela
nikku on juurde tulnud, see on linna tul
nud, wõi siin sündinud. Selsamal ajal on 
600 maja juurde ehitatud. Wanadest ma
jadest on senni üks osa kõlbmataks muu
tunud, nagu kõik maapealne asi ära kõdu
neb. Aga jätame selle arwustamata. Härra 
Smetanini arwamise järel tuleb iga Tal
linna maja peale 18 elanikku. Oletame, et 
see arw ka siis nõnda jäi, kui need 
25 tuhat inimest juurde tulid. Jaotame aga 
25.000 juurdetulnud elanikku 600 maja 
peale ära, siis näeme, et uute majade 
kohta tuleb 42 inimest! Austatud härrad! 
Pidage meeles, et meil juba 12 a. eest 
korterihäda olemas oli. ( T ö ö - h o o l e -
k a n d e m i n i s t e r O. A m b e r g : S e l 
a j a l ei o l n u d wee l ! ) Lubage, härra 
Amberg, ma tulen warsti selle juurde ja 
näitan, et Teie eksite. Teie ja Wabariigi 
Walitsus ei ole õieti meie korteriolusid 
warematest aegadest arwesse wõtnud, 
seda tunnistab Teie wahelhüüe. Enne 
18 inimest ühe maja peäle ja nüüd uuesti 
juurdeehitatud majades 42 inimest ühe 
maja peale, see kõneleb juba midagi. 
( T ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s t e r O. 
A m b e r g : U u e d m a j a d on s u u r e 

mad, ku i e n d i s e d ! ) Meie näeme ju 
kõik, kui suured nad Kassisabas ja Lille
külas on! Lubage härra minister, et ma 
jutustan, mis ma paari nädala eest Kopen
haagenis nägin. 

Ma läksin ühe tuttawa juurde, kes 
uude majasse elama oli asunud. Seda 
maja oli 10 kuu eest ehitama hakatud. 
Seal on 117 korterit sees. Need 117 kor
terit olid juba juulikuus nii kaugel, et 
umbes 100 perekonda sees elasid. Ei ole 
mitte ühetoalised korterid, nagu meil, — 
waid neil on 3 tuba, köök, wäike eestuba 
ja klosett, wõimalik, et mõned korterid 
2-toalised on. Enne, kui ma sinna ma
jasse jõudsin, nägin ma paremat ja pahe-
mat kätt mitu niisamasugust suurt maja. 
Kopenhaagenis on ikka suuri maju ehita
tud, seal elab ühes majas hulk perekondi 
sees. Ma oleksin wäga õnnelik, kui nüüd 
härra Amberg ja härra Temant, kes te
male appi tuleb, oleks wõinud näidata, et 
nad 3 aasta jooksul Tallinnas wähemalt 
117 korterit üles oleks ehitanud, see on 
nõndapalju nagu ma seal ühes majas nä
gin. Kahetsen, et Wabariigi Walitsus ja 
härra minister Amberg weel ei ole selgu
sele jõudnud, et meil suur korteripuudus 
on! — Härra Amberg tähendas, et meil 
12 aasta eest korterikriisi pole olnud, — 
wäga õige, kuid ainult nõnda kaugelt õige, 
et siis need ühetoalised korterid wiimaseni 
täis kiilutud ei olnud, waid saja kohta oli 
3—4 tühjad, ootasid üürnikku, mis nüüd 
mitte enam nõnda ei ole. Kuid.selle juures 
ja sellega ühenduses tuleb mul järgmine 
asjaolu meelde, siin on jälle mul üks teine 
asi. Meil kõneldi, et Wene ajal ja Saksa 
ajal, kus Saksa suurkodanikud meie linnu 
walitsesid, linnaolude üle ei olnud wõi
malik statistilisi andmeid koguda. Profes
sor Körberal oli Tartus 1897 a. rahwalu
gemise puhul siiski wõimalik statistilisi 
andmeid Tartu kohta koguda ja trükki 
anda. See trükk ilmus küll käsikirjana ja 
raamat ei ulatanud awalikult müügile, 
waid teda omandasid linnawalitsus, linna-
wolikogu, raamatukogud jne., aga oli 
wõimalik! ( W a h e l h ü ü e k e s k e l t : 
Mis ta m a k s a b ? ) Seda ma ei wõi 
leile mitte ütelda, sest, nagu tähendasin, 
seda raamatut müügil ei ole. 1911 a. olin 
ma Dresdenis suurel üleilmlisel terwis-
hoiu näitusel ja ma leidsin sealt ühe raa
matu Moskwa statistiliste andmetega. 
Ma wõtsin selle raamatu kaasa ja Teie 
näete seda siin. Sellest kõigest oletan, et 
ka meil oleks wõimalik olnud statistikat 
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Pidada, kui meil selle wajadusest aru 
õieks saadud. Aga seda ei olnud sel ajal, 
ega ole seda ka praegu leida, nagu ma 
kahetsedes pean tunnistama. See loid 
seisukoht selle wäga tõsise küsimuse 
kohta awaldus ka meie uue Walitsuse 
ametisse astumise puhul. Selle asemel, et 
selles põlewas küsimuses uusi sihtjooni 
üles seada, leidsime meie uue Walitsuse 
deklaratsioonis ainult järgmist: „Tuleb 
tõsiselt kaalumisele wõtta meie rahwa-
arwu kaswamise küsimus ja sel sihil tu
leb riigiasutustel kindlasse ühendusesse 
astuda seltskondlikkude korraldustega 
külgehakkawate haiguste, joomise ja 
terwishoiuwastaste olude wastu wõitle-
miseks. Üheks lähemaks ülesandeks sel 
alal on korterihäda kõrwaldamine linna
des, milleks riiklikku abi tuleb anda hüpo-
teekpankade pantkirjada liikuma panemi
seks." (W a h e 1 h ü ü e k e s k e l t : 
W ä g a h ä s t i ! ) „Uüriwahekordade la
hendamiseks tuleb maksew üüriseadus 
rewideerimisele wõtta, ära määrates 
waba kokkuleppele ülemineku korda." Ja 
kui meie meelde tuletame walimiskihu-
tuste aega, siis teame, et härra Riigiwa-
tiema ja tema rühma hüüdsõnaks oli, et 
üüriseadus tuleb ära kaotada ja, et teie 
seda usuks, on teil tunnistuseks härra 
Kesküll ja härra Rütli, kes praegu küll 
koosolekul ei ole. Muidu ei istuks nad 
m ' t te põllumeeste rühma ridades, kui neile 
ei oleks lubatud üüriseadust ära kaotada, 
lu 1 ci i n e n a e r.) Selle uue Walitsuse 
Programmist leidsime, et üüriseadus tu-
jeb ära kaotada ja peab oletama, et Wa
bariigi Walitsus ka selles arwamises on, 
nagu härra Kesküllgi, et see meie korte
riolud lahedamaks teeb. (T ö ö - h o ü l e 
k a n d e m i n i s t e r 0 . A m b e r g : R e 
s i d e e r i d a , m i t t e ä r a k a o t a d a . ) 
flarra minister, mis meie selle juures 
Vaidleme, teame ju mõlemad, mis selle 
rewideerimise all mõeldakse, see on pal-
3att ilus nimi kärnas lapsele. Just sellesar
nane on ka senni Wabariigi Walitsuse 
tegewus olnud. Kui Wabariigi Walitsus 
selles küsimuses sellest seisukohast 
walja läheb, et üüriseaduse rewideerimi-
sega korteriolusid lahendada saab, siis ei 
°le see selle põlewa küsimuse õieti hin
damine. Ma tean wäga hästi hinnata seda 
2'ukorda, milles meie seisime ja et meie 
U!e öö olusid paremaks ei saa teha. Aga 
0jneti üks asi peab meil selge olema, ni-
pjelt, et olusid w a j a p a r a n d a d a on! 
n ar ra minister Amberg tähendas siin, et 

meil 12 aastat tagasi korterihäda ei olnud. 
Professor Körber ütleb Tartu kohta, et 
seal 1897 a. 6% tühje korterid oli. Wäga 
õige, aga härra minister Amberg tähen
das ometi ise selle peäle, missugused need 
korterid on. 12 aasta eest ei olnud need 
ju paremad, tähendab, häda oli olemas, 
olgugi, et 3—4 tuba saja hulgas tühjad 
olid. Ah ja, mis see walitsusele korda lä
heb! Tallinna linnas elab 85,1 inimest sa
jast 1—2-toalistes korterites, nagu nad 
meil on. Härra minister nimetas wäga-
õieti selle protsendi arwu, mis meie ühe-
toalised korterid wälja teewad, nimelt 
68%, Igaüks teab, et wäiksemates korte
rites inimesed tihedamini koos elawad ja 
et odawamates korterites rohkem inimesi 
ühes toas elab, kui kallimates. Kui me 
keskmise arwu wõtame, mis härra Sme-
tanin on wälja rehkendanud, siis saame 
85% inimesi 1- ja 2-toalistes korterites, 
aga tõelikult elab seal neid weel enam. 
Mis see tähendab? See tähendab, et need 
samad korterid olid juba 1897 a. saadik 
olemas! Professor Körber leidis, Inglise 
wiisil liigitades, et ainult need korterid 
head on, kus mitte rohkem kui 2 inimest 
ühetoalises korteris elab, kuna need, kus 
rohkem kui 2 inimest ühes toas elab, hal
wad on —, et Tartu paremates linnaosa
des elab 61% heades korterites, 25% hal
bades korterites ja 14% niisugustes, mis 
ta halbadeks ega headeks ei wõinud lu
geda. Alewites aga ja waesema rahwa 
linnajagudes elas ainult 16% heades ja 
72% halbades korterites, aga teatawates 
uulitsates, nagu näiteks Karlowa ja Kala
mehe uulitsas, tõusis elanikkude arw hal
bades korterites 85 protsendini. See oli 
juba sel aial, kui 6% korteritest tühjad 
olid. 

Teistes maades loetakse, et korteri
olud on siis normaalsed, kui 3—4% tüh
jad on. Meie wõime siis ütelda, et meil oli 
ülinormaal olukord — 6% tühje korterid— 
aga ometi elas 85% inimesi ühes toas. 
Kas see on tõesti normaalne, härra minis
ter? (W. L i n n a m ä g i (kristl.): Hüüab 
m i d a g i t a s a w a h e l e . ) Ma ei kuule, 
härra Linnamägi, wast ehk... ( S e g a s e d 
w a h e l h ü ü d e d W. L i n n a m ä g i 
(kristl.) p o o l t . ) Ma ei kuule kõige pa
rema tahtmise juures, mis Teie räägite, 
aga see ei ole tähtis, tähtis on. see, et 
meie elame niisugustes oludes, nagu neid 
mujal mitte nii hõlbsasti ei näe. 

Wast ehk huwitab teid, austatud här
rad, missugused olud mitte wäga kaugel 

• 

Tlltn. l 



35 P R O T O K O L L NR. 21 (1) 36 

meist walitsewad? Teie, austatud härrad, 
olete ehk Göteborgi näitusel käinud, olete 
neid teateid seal ehk ise näinud, mina 
sain neid ajalehtede kaudu. Göteborgis 
on 4,9% ühetoalisi korterid, Stokholmis 
on ühetoaliste korterite arw 5,9%, see tä
hendab, üks protsent rohkem, kui Göte
borgis. Kopenhaagenis 11,3%. ( W a h e l -
h ü ü e J. H ü n e r s o n ' i (põl.) p o o 11.) 
Härra Hünerson, Teie käisite ka seal, aga 
neid teateid kaasa ei toonud. 

(Juhataja kohale asub abiesimees 
K. Winna.) 

Helsingis on ühetoalisi korterid 31%; 
Tallinnas — 68,6, Tartus — 70. Nüüd lä
hen kahetoaliste korterite juurde üle, see 
on tõsiste kahetoaliste korterite juurde. 
Neid kahetoalisi korterid, kus on kaks 
tuba, köök, wäike koda jne. Kõige roh
kem niisuguseid korterid on Göteborgis, 
nimelt 50,1%, Stokholmis 30,1, Kopenhaa
genis — 42,8, Helsingis 29,9, Tallinnas — 
14,5. Nüüd on wäga huwitaw selle juu
res teäda, kui palju inimesi nendes elab, 
kuidas jagunewad inimesed nende korte
rite peäle. 

Teie peate mulle üks silmapilk, lubama. 
Lehed on wäga segi läinud. ( W a h e l -
h ü ü e : Kui p i k k w a h e a e g ? ) Kõik 
arwud ei seisa peas. Nad on paberi peale 
kirjutatud. (W a h e 1 h ü ü d e d: Ne id 
on ju pa l ju , e g a nad k a s u ei to o.) 
Kõigile inimestele küll kasu ei too. Ma 
arwan, et niisuguseid on ka meie seas. 
Püüdke ometi enese waimu wähe pingu
tada. Katsuge wähegi terawat nalja 
teha! Need lähewad wähe lahjaks. (Wa-
h e l h ü ü e : S e d a ö e l g e homme.) 
Homme on meil ka midagi öelda, kui siin 
oleme. 

Waadake, kolmetoalistes ja suurema
tes korterites, see on kolme-, nelja-, wiie-, 
kuuetoalistes ja suuremates korterites nii
sugustes elab Stokholmis 63,4%, Götebor
gis — 45%, Kopenhaagenis — 43%, Hel
singis — 39% ja Tallinnas 14,9%. Meie 
juures on üüriseaduse suhtes see waade, 
et kui meie üüriseaduse ära kaotame, siis 
lähewad korteriolud kohe lahedamaks. 

Wäga austatud härra Kesküll, see 
peaks Teie ülesanne olema näidata, kui 
härra Amberg ei taha seda oma ülesan
deks wõtta, kuidas on wõimalik neid 85% 
Tallinna elanikkudest, kes kitsastes ühe-
toalistes korterites elawad, lahedamatesse 
oludesse asetada selle läbi, kui meie kor-
teriseaduse nende korterite pealt ära 
kaotame, kus kõigest 14,9% inimesi elab? 

Meie wõime sellega küll kätte saada, et 
üks osa nende korterite elanikkudest, kes 
nüüd wähe lahedamalt elawad, sellest ehk 
loobuma, see on oma tubadearwu ütleme 
kolme peält kahe peäle, nelja pealt kolme 
peale wähendama ja wõõraid oma korte
ritesse wõtma peaksid. See ei tähen
daks aga 85% elanikkudele olude lahen
damist, waid 14,9% elanikkude korteri
olude halwendamist. Aga sedagi on wae
walt loota, sest suurem osa neist korteri
test on majaomanikkude eneste korterid, 
kes ju üüritõstmise häda ei tunneks ja 
wõõraid inimesi enda-juurde ka pärast 
seda wõtta ei tahaks. Teine osa on aga 
arwatawasti nõnda jõukate elanikkude 
käes, et üürikõrgendamine peäle üürisea
duse ärakaotamist neid ka sundida ei suu
daks wõõraid inimesi eneste korteritesse 
kaasüürilisteks wõtta, nii et üüriseaduse 
ärakaotamine selles suhtes põrmugi ei 
aitaks. 

Kui teie ütlete, et wähemate korterite 
parandamiseks kõrgemat üüri paratamata 
waja on wõtta, sest et majaomanikud 
maju ilma suurema sissetulekuta paran
dada ei suuda, siis pidage ikka ka seda 
meeles, et majaomanikud kõike raha, 
mida nad kõrgemast üürist saawad, mitte 
paranduse peale ei pane, waid nad taha
wad sellest ka muud kasu ja hõlbustusi 
saada, mis ju üsna loomulik on. Kõrge
mast üürist läheks wäike osa paranduse 
peale, nii et ka sellest suurt suppi oodata 
ei oleks. Mina isiklikult ei ole sugugi 
üüriseaduse hambuni kaitsja, ma tean 
wäga hästi, et tal suured puudused on, 
wõib olla, et selle kõige suurem puudus 
see on, et ta mõnedel üürnikkudel wõi-
maldab allüürnikka wälja kurnata. Pa
randage seadust selles suhtes, tehke ta 
niisuguseks, et need pahad inimesed ei 
saa allüürilisi pinnida. Meie teame, et 
üüriseadus oli hädaaja abinõu ja on seda 
ka praegu. Kui keegi tahab selgeks teha, 
et meil seda hädaaega enam ei ole, siis 
ei oska ma enesele seda selgekstegemist 
küll ette kujutada, kuigi muile inglikeel-
tega peaks ära näidatama, et meil korteri-
häda ei olla. Sellest hädast pääseme ai
nult selle läbi, kui meie tõesti laiemas ula
tuses kogu maal katsume korterikitsikust 
lahendada. Kui meie praegustesse olu
desse edasi elama jääme, siis sureme 
warsti wälja. Seda tõsiasja ei tohi me 
silmapilgukski unustada kui me oma riigi 
ja rahwa tulewiku wastu hoolimatad ei 
taha olla. Austatud härrad, kui teie wast 
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ei usn, kui mina seda ütlen, siis olgu 
meelde tuletatud, et seda ka teised inime
sed peale minu ütlewad. Dr. Lüüs, tõsine 
teadusmees, kirjutas minewa kuu algul ja 
näitas arwude najal, et 50 aasta pärast ei 
ole meid enam, kui meie sarnastes oludes 
ikka edasi elame. Härra Lüüs ei pane just 
korteriolude peale erilist rõhku, aga ta ei 
salga sedagi. Mina püüan teile aga seda 
näidata, et korterite puudus üks suurema
test wäljasuremise põhjustest on. Mine
wal kewadel kirjutas dr. Oja sedasama 
ja näitas pikas artiklis „Päewalehes", et 
{neil surewus suur ja juurdekasw wäi
kene on. Meie sennine juurdekasw ei jul
gusta meid mitte kauaks ajaks. (J. T e 
m a n t (põl.): S õ j a t a g a j ä r g. J. 
K e s k ü l l (m. o.): S ü s t e e m . ) Ma ei 
saanud hästi wahelhüüetest aru ja ei 
olnudki ka waja aru saada. 

Wõin teile ütelda, et tulewases statis
tika kuukirjas ilmub ühe statistika büroo 
asjatundja poolt, kes ses asjas eriteadlane 
°n> artikkel, milles tema wäljarehkenda-
niise järele ära näidatud on, et kui olud 
e i parane, siis kaob meil 24 aasta pärast 
Juurdekasw hoopis ära. Minul on wõima
lik tema tabelist ette kanda arwusid kogu 
nieie maa minewa ja üleminewa aasta 
surewustc sündimiste ja abielluastumiste 
kohta. Härra Schmidt juhib seal tähel-
panu selle peale, et kuna meil 1921 a. 
Juurdekaswu suhtes teataw hüpe oli, see 
£üpe juba 1922 a. tagasi langes. See 
kaswamine oli sõja lõpu järel arusaadaw! 
\allinnas küll oli 1921 a. näituseks re
gistreeritud sündimisi 2.138, 1922 aasta! 
aga rohkem, nimelt 2.224. Aga see oh 
ainult Tallinnas. Tartus oli 1921 a. sündi
mise arw 1.147, minewal aastal aga 1.138! 
R a h a m i n i s t e r G. W e s t e l : K a s 
^ e . t s e r i s i i a h u l k a k u u l u b ? ) Pet
j a s oli sündimiste arw 1921 aastal 2.156. 
^ u i Palju tuhande peale tuleb, seda pole 
m a jõudnud weel wälja rehkendada, sest 
andmed sain alles täna, külap see tuleb 
, a X m i s e s artiklis, mis statistika büroo 
^alja annab. Tänawu on sündinute arw 
^etseris kõigist 1.818, nagu näete, weel 
rohkem langenud, kui näit. Tartus! Su-
^ewus oli Petseris 1921 aastal 1.860, mi-
ne^val aastal 1.040. 

ki *H n 0 n D a r a r i e r n ine igatahes hiilgaw, 
uid karta on, et see on juhuslik. Abi-

^lusseastumisi oli 1921 aastal 503, mine
wal aastal — 464. Tallinnas oli abielusse-
asturnjsi 1921 aastal 1.696 ja minewal 
aastal - i . 6 3 0 

Kogu meie maal oli sündimiste arw 
1921 aastal — 22.742, ja minewal aastal— 
22.337. Surnuid oli 1921 aastal — 17.694, 
minewal aastal — 18.905. Teie näete, et 
see õieti kurwa pildi annab. Siin on ainult 
küll 2 aastat wõetud ja see wõrdlus ei 
pretendeeri sugugi täpipealsuse peale. 
Härra Schmidt, kes selle artikli kirjutas, 
teab seda kõige paremini, sest tema, kui 
asjatundja uurija, ei oleks neid andmeid 
wrõtnud, kui ta neid mitte usutawateks 
poleks pidanud. Ma pean weel härra 
Amberga seletuse juurde tagasi tulema 
ja näitama, kui puudulik ka see riiklik 
ehituslaenude wäljaandmise kord on ja 
pean kahetsedes ütlema, et siin Walitsuse 
poolt palju rohkem oleks pidanud sün
dima, kui asja ainult kommisjoni hooleks 
anda. Ma ei taha mitte ütelda, et kom
misjon oma tegewuse ja ülesande kõrgu
sel ei seisa, selleks puudub mul igasu
gune materjaal, kuid näha on, et kommis
jon talitab ainult eeskirjade järele, ta 
peab seda, aga — eeskirjad näiwad puu
dulikud olewat. Tuletage meelde, austa
tud Riigikogu liikmed, härra Amberg 
ütles, et meie linnad on kolme liiki jaota
tud: esiteks niisugused, kus häda õige 
suur on, teiseks keskmise hädaga ja kol
mandaks, kus häda ei ole. Wiimasesse 
liiki kuulusid ka Waik ja Haapsalu. Aga 
nüüd kuulsime ometi, et ka Walka ja 
Haapsalu ehituslaenu on antud! Ütelge 
härra minister, miks? (H. A n n i k o 
(kristl.): H ü ü a b m i d a g i w a h e l e . ) 
Härra Anniko, Teie olete kirikuteenija, 
kuid pidage meeles, et Issand ei anna 
ennast mitte pilgata. See pole tark ega 
mõistlik poliitika, kui niisuguses linnas 
kui Tallinn, 3.000 leibkonda ehk 
umbes 6.000 inimest ilma peawarjuta on 
kuna aga isegi wäikesest laenusummast 
antakse laenu Wralka ja Haapsalu, kus 
härra ministri enese üteluse järele häda 
ei olla. (H. A n n i k o (kristl.): H ä d a 
w õ i b t u l l a . ) Raske on köstriga 
waielda, lükkame Haapsalu tulewiku mu
red Jumala peale. (H. A n n i k o (kristl.): 
Ä r g e l ü k a k e.). Mina seda ei tee, aga 
mis Jumal on hooletusse jätnud, seda 
peame ise parandada katsuma. (L. J o 
h a n s o n (sd.): A g a k u i p a r a n d a 
t a k s e , k u s t s i i s k ö s t r i d t e e 
n i s t u s t s a a w a d ? ) Ehituslaenude 
andmise kommisjon seisab arwatawasti 
kõigiti tublidest härradest koos, kelle 
wastu meil lugupidamine ei tarwitse puu
duda. Aga ma pean ütlema, et need här-
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rad on teatawal määral ka bürokraadid, 
kes ainult eeskirjade järele talitawad. 
Mis nad teewad? Nad annawad laenu 
Walka ja Haapsalu, kuhu seda waja ei 
ole! Aga antud eeskirjade wastu nad 
wist ei eksinud... Edasi, kuidas nad 
laenuandmisi otsustawad: Kui kusagil 
ehitusprojekt sisse tuleb, mis nõuetele 
wastab, antakse selle projekti peale 
laenu, aga ei küsita mitte, kas laen sinna 
hädatarwilik wõi mitte! Haapsalust tu
lid wist head plaanid, ja — laen anti 
sinna. Ma pean ometi Haapsalu suhtes 
seda uskuma, mis härra minister ütles! 
Kui kusagil häda ei ole, mispärast siis 
meie riigi rahaga sinna maju hakkame 
ehitama! ( T ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s -
t e r 0. A m b e r g : Ma w a s t a n s e d a 
T e i l e p ä r a s t . ) See on ju wäga õige, 
mis härra Amberg siin ütles, et riigilaen 
ka erakapitaali liikuma on pannud. Aga 
see erakapitaal ei ole mitte ettewõtja ka-
pitaal. Ei, ettewõtja, see on ärikapitaal 
siin weel ei liigu. Kui erakapitaalist siin 
jutt on, siis ainult nendest wäikeste ini
meste korjandustest, kes ise omale kor
terid tahawad ehitada. See on tõsi, aga 
see ei ole ju mitte ettewõtja kapitaal, 
kes maju wäljaüürimiseks oleks ehitama 
hakanud, waid see on oma tarwitamise, 
isiklik kapitaal. ( T ö ö - h o o l e k a n d e 
m i n i s t e r 0. A m b e r g : Aga l a e n u 
p a n k ? ) Laenupank ehitas omale ja 
üüris oma korterid raswase hinna eest 
wälja, pealegi on see nagu walge warb-
lane haruldane. ( W a h e l h ü ü e t ö ö -
h o o l e k a n d e m i n i s t e r 0. Am
be r g ' i p o o 11.) No jah, ega ma siis 
täies ulatuses selle wastu ei waidle. On 
juhtumisi, kus ettewõtte kapitaal tõesti 
ka mõne üürikorteri ehitab. Ma waidlen 
selle wastu ainult selles mõttes, et meie 
erakapitaalist korterikitsikuses mitte seda 
abi loota ei wõi, mida teie näite lootwat. 
Nii kaugele see nii pea ei lähe. Kui meie 
erakapitaali tahame liikuma panna, siis 
wõime meie seda ainult niiwiisi teha, 
nagu ma siin tähendasin, et wäikesed kor
jandused, mis inimestel on, kes tahawad 
riikliku laenu abil omale majasid ehitada, 
liikuma pannakse. See on wäga soowi
taw ja see on üks niisugune sihtjoon, 
mida tõepoolest walitsus ja omawalitsu-
sed peaksid weel rohkem silmas pidama. 
See on seesama joon, mida meie ka teis
tes maades wõime tähele panna, näitu
seks Soomes, wõi ka Shweitsis, ehk kus 
teie iganes tahate. Meie leiame seal, et 

walitsus ja kogukonnad toetawad esime
ses liinis ehituse osaühisusi, see on, ini
mesi, kes omale korterid ehitawad ja ka 
üksikuid inimesi, kes omale isiklikult kor
terid ehitawad. Kunagi ei toeta riik ja 
kogukonnad inimesi, kes ettewõtjatena 
suuri kasarmuid üles ehitawad. Kui meie 
Soome laenuandmise peale waatame, — 
kuidas püütakse seda Soomes teha? Seal 
annab walitsus 30% ehitusabilaenu neile, 
kes ehitada tahawad. See on esimene 
laen. Selle laenu külge seob Soome 
walitsus tingimise, et kogukonnad pea
wad neile, kellele riik sedawiisi 30% 
laenuks annab, omalt poolt 15% andma, 
kas materjaalina ehk rahas. Peale selle 
armab riik 15% laenu ehitussummast, aga 
mitte enam ilma intressita ja mitte enam 
ehitusabilaenuna, waid seda nimeta
takse Soome keeles „kuoletuslaina", see 
on — amortiseeritaw laen. Ja siis on 
•lugu nõnda, et riik esimese, see on — 
30% ehitusabilaenu peale wõtab lihtsa 
wõlakirja, ilma, et see saaks põhiraa-
matusse sisse kirjutatud. See laen antakse 
selle eeldusega, et 10-ne aasta pärast 
wõetakse kaalumise alla — teistes kogu
kondades 5-e aasta pärast, — kas on 
üürid nii kõrgele tõusnud, et selle laenu 
eest intressi wõib saada. Kui üürid 
mitte nii kõrgele pole tõusnud, ja kui ette 
näha ei ole, et nad tulewal wõi ületule-
wal aastal nii kõrgele tõusewad, siis kus
tutatakse see terwe laen ära. Sellest on 
see nimi „Ehitusabilaen." Riik ei nõua 
seda 30% laenu niisugusel puhul mitte ta
gasi; 15-ne protsendilise laenu nõuab ta 
aga tagasi. (VV a h e l h ü ü e : Aga t i n 
gi m i s i ?) Jah tingimisi. Muidu ei saa 
mitte korteriolusid lahendada. Siis on 
weel järgmine asi: riik ja kogukond ei 
nõua enestele laenukindlustuseks mitte 
esimest obligatsiooni, esimest kohta põhi-
raamatus, waid ehitaja wõib pankades ja 
eraisikute käest laenu wõtta ja tal on 
wõimalik seda laenu esimese koha peale 
kindlustada, see on niisugusel korral, kui 
ehitaja ilma eralaenuta ehitada ei saa, 
sest riigi- ja kogukonnalaenud ulatawad 
ikka ainult 60 protsendini, ehitajal jääb 
40% enesel muretseda. Siis tuleb riigi 
15% laen teise koha peal ja kolmanda 
koha "peal tuleb kogukonnalaen. Nõnda 
laenatakse seal ja lehtedes on kirjutatud, 
et sotsiaalministeeriumis on 15 seeriat 
plaanisid walmis ja kes tahab omale nii
suguse plaani järele maja ehitada, wõib 
sealt plaani saada. See plaan on siis juba 
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'.kinnitatud" ja ehitajal on tarwis ainult 
kohalikule ehituswalitsusele ehitusest tea
tada ja wõib homme kohe ehitama ha
kata. See on suur kergitus. Mis maasse 
puutub, siis on Helsingis maaga nõnda, 
jâ  see on enamasti kõigis Soome linnades 
nõnda, et seal antakse ehituplatse, mui
dugi mitte südalinnas, aga seal, kus linnal 
anda on, ilma sissemaksuta, ja ruutmeetri 
eest on aastas renti maksta, — mis Teie 
arwate härra Amberg? — üks penn! 
Waadake ; see on ehitamise edendamine. 
(J. T e m a n t (põl.): M i k s T e i e s i i s 
e i e d e n d a , l i n n a w a l L.t-s u s on ju 
T e i e k ä e s ? ) Minu käes terwelt? Ma 
ei tea, kuidas wõib nii rumalasti rääkida. 
Kus kohas Eesti linnades walitsewad 
sotsiaaldemokraadid? Nimetage üks ära. 
Kinni?! No mis Teie räägite niisugust 
Juttu. (J. T e m a n t (põl.): P a h e m 
p o o l s e d on ju e n a m u s e s ! ) Teie 
wahetate ka parema ja pahema poole ära. 
Teile ma täna seda au ei paku, et ma Teid 
kuulaks. Eesti keeles öeldakse „ise" aga 
roitte ,,isi". (N a e r). Kui meie oma ehi
tuse edendamise ja selle asjaolude peale 
waatame, siis loeme peaaegu igapäew neid 
kaunis raskeid määrusi, mis siin üldse ole
pas on. Ma nimetan ainult ühte: see on 
nõndanimetatud obrokimaa. Kui seda üks 
omanik teise kätte edasi annab, siis on 
linnal kaks kuud õigus ütelda, kas ta seda 
omale tahab wõi mitte. Kui keegi täna 
tahab ehitama hakata, peale selle, kui ta 
°u obrokimaa omandanud, siis mingu 
unnawalitsusesse kuulama ja paluma, et 
unn asja rutemini otsustaks. Ja peab üt
lema, et linnawalitsus sagedasti küll lubab, 
aga ta ei tarwitse seda mitte teha, ta wõib 
Seda alles kahe kuu pärast teha. Kuidas 
°u meil lugu plaanidega? Hiljuti tuli jälle 
uk$ „ukaas" wälja, et tehnikerid, kes 
wõiwad üldse plaane teha, peawad endid 
registreerida laskma. Ja siis need regi
streeritud arhitektid, need teewad seda
wiisi tööd, et kui sa tahad tulewal aastal 
euitama hakata, siis tuleb wähemalt üks 
aasta enne kawaga esineda. Mina ise olen 
kewadel plaani sisse anda lasknud ja täna-
j^ewani ei tea millal seda saan. Tean ühe 
^ s e inimese, kes läks arhitekti juurde 
p-aani nõutama, kust talle wastati: „Ega 
See plaan pole, et wõta siin kiwi ja pane 
°wi peäle, siin peab ootama millal ,.waim" 
Peäle tuleb. Teie tahate üht ilusat maja 
saada, kuid ega plaani ei saa mitte telli-
m i s e peäle teha, ma pean ootama, millal 

mul see paras tuju tuleb, et ma plaaniga 
walmis saan." 

Ma tähendasin, austatud härrad, selle 
peale, et meie rahwast wäljasuremise hä
daoht ähwardab. (L. J o h a n s o n (sd.) • 
S e d a s u u r e m w ä l j a r ä n d a m i n e 
t a e w a r i i k i.) Noh sellega meie inime
sed ikka just ei rehkenda. Meie wõiksime 
seda asja enesele paremini ette kujutada, 
kui meie teiste wäikeste rahwaste juurde-
kaswu wiimase aastasaja jooksul waat-
leme. Lubatagu mulle, et ma paar minu
tit teie aega sellega wiidan, aga wõib olla, 
et teil enestel selleks juhust ei olnud, neid 
arwusid üksteise kõrwale seada. (H. A n -
n lk o (kristl): S e e h u w i t a b m e i d ! ) 
Kui see härra Annikoa huwitab, siis on 
loota, et ta seda ka Lihulasse edasi annab. 
Kõige pealt kaks naaber-rahwast. Soome 
rahwaarw oli aastal 1800 — 832.000 aga 
1850 a. oli soomlasi juba 1.560.000 ning 
aastal 1917 a. oli neid 3.346.000. Teine 
niisamasugune wäike rahwas on Daani 
rahwas: aastal 1801 — 929.000, 1840 a. 
— 1.289.000 ja aastal 1880 — 1.969.000, 
1921 aastal aga juba 3.267.000. Inglise 
rahwaarw oli 1801 aastal 9,9 miljonit ehk 
ligi 10 miljonit, 1901 a. aga juba 32 miljo
nit. Waadake, see wõiks meil teatawal 
määral troostiks olla, et teatawatel tin
gimistel ka Eesti rahwas wõiks kaswada! 
Nagu ma tähendasin, Inglismaal peetakse 
seda, kus üle kahe inimese toas, korteri-
kitsikuseks. ehk nagu saksakeeles ütel
dakse: ,,übervölkert". Ja niisugustes 
korterites elas inimesi: Londonis 16,6%, 
Liwerpoolis — 7,9%, Birminghamis — 
6,3% siis Bradfordis — 14,6%, Leedsis — 
10,1%. Seda waadates tuleb tahtmata 
mõte, et Inglismaal, kus korteriolud 
üldiselt juba selles mõttes paremad 
on, et seal rohkem kui kusagil mujal ühe-
perekonna maja süsteem wiisiks on, ol
gugi, et suured töölistehulgad ka seal 
korteriolude wiletsuse all kannatawad, 
rahwaarw eriti jõudsalt on kaswanud. 
(O. S t r a n d m a n (töer.): I n g l a s i 
on ju p a l j u r o h k e m , k u i d p a l 
j u d on s e a 11 w ä 1 j a r ä n d a n u d . ) 
Härra Strandmann märkus on wäga õige. 
Kui meie selle kõrwal weel arwesse wõ
tame, et Inglise rahwas selle aja jooksul 
igas ilmakaares suuri maaosasid on kolo-
niseerinud, siis paistab selle rahwa juurde-
kasw seda rohkem silma. Ma tahan teile 
nüüd näidata, kuidas wäikestes, wiletsates 
korterites, nimelt ühetoalistes korterites, 
kuidas surm seal oma lõikust peab. Kuid 
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ma ei wõi sellega wäga kaugele minna. 
Meie kõik teame seda oma tähelepaneku
test, ilma arwude ettelugemata. Ma tahan 
ainult niipalju ütelda, et Berliinis 1885 
ühetoalistes korterites tuhande inimese 
seast 165 elanikku suri. Kahetoalistes 
korterites suri 22 inimest tuhande elaniku 
kohta, kolmetoalistes korterites suri 7,5, 
kuna neljatoallstes ja suuremates korteri
tes surewus ainult 5,4 tuhande kohta oli. 
Berliini juures, terwislikult wäga heades 
oludes olew linn on Charlottenburg. Su
rewus oli seal 1899. aastal keskmiselt 
15,10 inimest 1000 inimese kohta. Jõuka
mates linnaosades oli surewus 6,05 ja 8,05 
tuhande elaniku pealt, kuna waesemates 
linnajagudes, kus kitsastes korterites ela
takse, surewus 20 — 26 oli. Weel kohu
tawani oli aga wahe laste surewuse juu
res. Kuna rikkamates linnaosades 100. ela
walt sündinud lapsest ainult 8,6 suri, lan
ges neist waesemates linnajagudes 52,27 
surmale ohwriks, see on üle poole! 
Wiini kohta on professor Philippowitsh 
wälja rehkendanud ja leidnud, et waese
mates linnajagudes surewus kolm korda 
suurem on, kui jõukates linnaosades. Bu
dapestis pandi eluea pikkuse suunas mit
mesugustes korterites suurem uurimine 
toime. Korterid jaotati mitmesse jakku 
ja waadeldi, kui wanaks inimesed teata
wata korteriolude juures elasid. Inime
sed, kes kahekesi toas elawad, saawad 
47,16 aastat wanaks, kes kolmekesi kunni 
wiiekesi koos elawad, — 39^ aastat wa
naks, 6 — 10 inimest toas elades — 37,10 
aastat ja peale 10 toas elades — kõigest 
32 aastat wanaks. Need on kõik hoolega-
kogutud teated ja selles mõttes tuleb neid 
hinnata. Mujal on aga inimesed püüdnud 
selgusele saada, kuidas wõimalik on sure-
wust wähendada ja kuidas wõimalik on 
juurdekaswu suurendada ja eluiga piken
dada. Meil sellesarnast statistikat weel 
ei ole. Need teated, mis meil detsembris 
1922 koguti ühes nendega, mis Tallinna 
linna statistika büroo on kogunud, ei ulata 
kuigi kaugele. Ma olen kindel, kui meie 
neid ükskord koguma hakkame sellest 
wiletsusest, mis meie wäikestes kitsastes 
korterites walitseb, kus 85 inimest sajast 
nendes oludes elawad, siis, mu härrad, ei 
ole meil mitte ilusaid piltisid oodata! Meie 
õpime siis ka oma kodu tundma, kuidas 
see inimese ja seltskonna moraali woo
ruse peale mõjub, kui inimesed täis kulu
tult wäikestes toakestes elawad. Austa
tud härrad! Lehitsege nendes paberites, 

mis teie täna Riigikogu kantselei kaudu 
saite. Teie leiate ühe lehe, kuhu peale on 
kirjutatud lisaks arupärimisele korteri-
häda lahendamise puhul „kitsad korterid 
— kõlbluse surm". Mina lasksin osa oma 
materjaalist sinna peale kirjutada, selle
pärast, et mul wõimalik ei ole awalikult 
neid sõnu wälja ütelda, mis korteri 
inspektsioon mujal tähele on pannud. Ma 
palun, lugege seda, teie leiate mõnda was
tuseks selle peale, missuguste tingimiste 
all suur osa meie rahwast elab ja kuidas 
seal inimlikkude woorustega lugu olla 
wõib... Omalt poolt korjatud teateid meil 
ei ole. Aga meie kohtunikud wõiwad 
mõndagi nendele teadetele sarnast kohtu
asjadest wälja lugeda, protsessidest, ku
ritegudest, mis oma algatuse sagedasti 
kitsastes korterites on saanud: tapmised, 
wargused, sissemurdmised, aga ka küllalt 
seesuguseid sündmusi, nagu teie mainitud 
lehelt leiate. Kõike seda wõime ka oma 
kodust leida. Ma ei tarwitse mitte rõhu
tada, et töölisteklass see on, kes eriti 
nende olude all kannatab ja ma ei taha 
ka ütelda, et ma selle klassi huwides rää
gin, aga iseenesest mõista on, et sotsiaal
demokraadid tööliste huwides räägiwad, 
see on iseenesest arusaadaw. Aga siin 
on asi, mis terwe Eesti rahwa eluküsimus 
on: siin on küsimine, kuidas me nendest 
oludest wälja pääseme? Meie peame 
nendest oludest wälja pääsema, kui meie 
elada tahame. Aga kui meie mitte ise 
määrusi ei taha maksma panna, mis neid 
olusid parandada wõiwad, siis kardan 
mina nõndasama kui härra Schmidt ja 
dr. Lüüs ning teised, kes rahwa püsiwust 
uurinud ja selle asja üle mõelnud, et meie 
wälja sureme. Kes aga seda ei soowi, 
need peawad selle poolt olema, et meie 
tõsiselt selle asja juurde läheks ja et olud 
sellepoolest paraneks. Iseenesest mõista, 
et korteriolud ü k s i meie rahwa suremise 
juures mõõduandwad ei ole. Meie tänases 
päewakorras on teine, järgmine küsimus, 
mis umbes sedasama käsitab, see on elu
kallidus. Meie teame, et wiletsate korte
rite elanikud igasugu puudust kannatawad 
ja mitte see üksi ei tapa neid maha, et 
nad kitsastes korterites elawad, waid kit
saste korterite elanik kannatab igasuguse 
puuduse ja wiletsuse all. Eriti on waesus 
see, mis inimesi kitsaid korterid otsima 
sunnib, see on seal, kus suurem walik wõi
malik on kui meil. Meil on see juba nagu 
saatuse wanne. Ja selle wande teine osa 
on, et meie ise sellest nii wähe hoolime, 
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nii wähe aru saame! Sellele tuleb lisaks, 
et ka kõige wiletsamad korterid ikka 
weel wõimalikult odawamad peawad 
olema, mispärast elanikud oma kitsaid 
nurke weel wälja uuriwad, kus inimesed 
sagedasti nagu loomad segi elawad ja see 
tapab, mu härrad, rahwa maha! Selle
pärast peaks küll igaühe soow olema, et 
nieie walitsusel rohkem sotsiaalset tun
net ja kaaluwast oleks ja et ta eriti selle 
küsimuse sügawustesse püüaks tungida. 
Oleks ammugi aeg olnud, juba ilma aru
pärimiseta Riigikogule plaaniga esineda, 
kuidas sellest hädast ja wiletsusest teed 
wälja leida. Me peame püüdma sellest 
lagu saada. 

Ma ei taha seda, mis ma siin kõnelenud 
°len, mitte ülemineku-wormeliks wõi 
mingisuguseks otsuseks kokku wõtta, 
waid ma tahaksin mõne asja peale tähel-
Panu juhtida, mis walitsus minu arwates 
tegema peaks. Ma palun sellepärast minu 
sõnu ainult üldise sihtjoonena wõtta, plaa
nina s u u r e s l a a s t u s , mida üksikas
jaliselt tuleb täiendada ja mille teostami
seks terwet rahwast tuleb mobiliseerida. 
Mele elame wiletsates korterites ja neid 
viletsaid olusid peame meie ise, igaüks 
oma ette püüdma parandada. Meie peame 
oma wajaduste piirkonda korteriolude 
Parandamise suunas palju, palju laien
dama, me peame rohkem nõudma, kui 
senni: kes meie ühetoalistes korterites 
elame, peame püüdma kahe- ehk kolme-
joaHst korterit saada! Meie teame wäga 
Masti, et Tallinnas ühetoalisest korterist 
kahe- ehk kolmetoalisesse korterisse saa
mine wäga raske on, aga meil peab püüd
e i l e olema ja siis wõime loota, et me 
aasta-aastalt edasi jõuame ja kümne aasta 
Jooksul niipalju edasi jõuame et me ka 
ühetoalises korteris rohkem puhtust ja 
Paremust hakkame nõudma. 

Minu härrad, eile ja üleeile oli Tallin-
£as^ kopsuhaiguste wastu wõitlemiseks 
K°rjandus toime pandud. Kopsuhaiguste 
wastu wõideldes näidatakse kõige peale, 
nus haiguse põhjuseks wõib olla, kuid et 
*a selleks põhjuseks õieti wiletsad kor-
teriolud on, seda öeldakse liiga harwa, 
Seda toonitati ka nüüd ainult mööda min-
!} e s- Ma pean kahetsema, et meie neist 
Jneskutsetest ja ettekannetest, mis meie 
lugupeetud arstid selles suunas awalda-
nu'0\ et ma korteriwiletsust põhjusena 
nendes wäga nõrgalt toonitatud olen leid
a d . See tuleb sellest, et meie ülikooli 
Wures sarnast õpejõudu ei ole, kes eriti 

seda näitaks ja noortele akadeemia jüng
ritele südame peale paneks, oma tegewu
ses elusse astudes eriti seda külge silmas 
pidada ja selle pahe parandamiseks tööd 
teha. Ma paneksin meie Wabariigi Wa-
litsusele, eriti aga haridusministrile sü
dame peale, kaalumise alla wõtta, kas 
tema mitte tarwiliku ei leia olewat, Tartu 
ülikooli juures sarnast õpetooli asutada ja 
kui see mitte wõimalik ei ole, siis wähe
malt asjatundjaid mehi teistest maadest 
kutsuda, kes pool aastat ehk aasta ettelu-
gemisi peaksid,, et meie üliõpilased sellega 
tutwuneda wõiksid enne kui nad tohtri
tena jne. üle maa laiali lähewad ja nõnda 
oma tegewusringkonnas seda tööd hea 
kasuga edasi wõiksid teha. Edasi oleks 
waja, et meie keskkoolis, kus terwishoidu 
õpetatakse, et seal eriti korteri terwishoiu 
peale rõhku "pandaks. Ma paneksin ette, 
et meie haridusministeerium, kui rahwa-
ülikoolidele, haridusseltsidele jne. toetus
summasid määrab, et tema igalpool, kuhu 
tema mõju selles suunas iganes ulatab, 
nõudmisi ette paneks, et seal ka etteluge
nud korteriwiletsuse üle peetaks ja selle 
hädaohu üle, mis meie rahwast korteriwi
letsuse kaudu ähwardab ja mis rahwa 
silmad lahti awitaks teha, mitte üksi 
rahwa, wraid ka nõndanimetatud rahwa-
juhtide silmad. Meie karskusliikumise 
juht minu parteiseltsimees, härra Ernits ei 
ole mitte siin, — ka seal ja just seal peaks 
selle peale eriti suurt rõhku pandama. 
Üks wäga kuulus teadusmees, professor 
Fuchs, ütles ühel korteriküsimuse kong
ressil Leipzigis, et praeguse aja kõigesuu-
remad inimsoo pahed on k o p s u h a i -
g u s , r i n n a l a s t e s u r e w u s j a j o o 
m a h a i g u s . Kõikide nende pahede 
wastu wõitlemine on nii kaua raskenda
tud, kui meie mitte korteriolusid ei pa
randa, kui meie mitte ei suuda rahwast 
parematesse tingimistesse wiia. Wõitlus 
nende pahede wastu on peaaegu ilma
aegne waewanägemine, kui me rahwa 
korteriolusid parandada ei suuda. Kõigi 
nende pahede wastu peab korteriolude pa
randamisega wõitlema. Ma tuletan meelde 
meie näitusi, kus me küll näha saame 
loomalaute, sealaute ja hobusetallisid 
mõnikord niisuguseid, et inimesel ei ole 
wõimalus sarnaseid ruume elukorteriteks 
tarwitada. Ühel sarnasel juhtumisel Sak
samaal loomalaute waadates, ütles juha
taja, et edasi minna ei maksa, sest seal al
gawad tööliste korterid, ,,ja meie töölised 
elawad halwemini kui sead." Ka meil on 
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lugu kahjuks nõnda. Sest, austatud här
rad, ka maal ei ole meie korteriolud head. 
Ma tunnen oma lapsepõlwest maa olusid 
ja mul on wõimalus olnud jälgida, kuidas 
asjaolud minu sündimise kohas Läänemaal 
wäga, wäga aegamööda paranewad. Kui 
inimesed seal oma elu ja terwist täitsa ei 
kaotanud, siis tänu sellele, et neil majadel 
korstnaid peäl ei olnud. Suits tuli tuppa 
ja siis oli inimene sunnitud uksed lahti te
gema, kuna muidu ei oleks ta neid lahti 
teinud. Ma ise nägin seda, kui 50 aasta 
eest esimesed korstnad tulid, pandi aga 
uksed kinni, kuid siis oli õhk nii halb, 
palju halwem kui suitsutubades, sest nii 
hästi ühel kui teisel juhtumisel hapnesid 
seal seasöögi toobrid ja mitmesugused 
teised asjad toas ja talwel toodi ka loomad 
tuppa. (W a h e l h ü ü e : S e d a on 
p r a e g u g i w e e 1.) Ma olen Teie naab
ruses, härra Anniko, sündinud ja Teie 
peate neid olusid' muidugi hästi tundma. 
Ma olen ka Tartumaal ümber käinud, kus 
paarikümne aasta eest juba mõned oste-
tudkohtade omanikud, taluperemehed, 
rikkalikult elasid. Aga tööliste toad olid 
wäiksed, wiletsad, näiteks wäikene ruu-
mikene, 10 jalga lai ja 12 jalga pikk, seal 
sees kaks sängi. Ühes sängis magawad 
kaks sulast ja teises sängis kaks tüdru
kut! Nii wõite teie arwata, missugune elu 
seal oli. See ei olnud mitte ühes waid 
mitmes talus nõnda. Ma olen ju ka niisu
guseid näinud, kus olud paremad on, aga 
suurem hulk on halwad. Meie peaks selle 
wastu wõitlema. Sellepärast on minu 
arwamine, walitsus peaks ühe asjatund
jate kommisjoni moodustama, kes terwe 
küsimuse terwes ulatuses läbi arutaks 
ja selle üle selgusele jõuaks, mis teha. 
Igal juhtumisel tuleks aga rahwa silmi 
selgitada. Arwan, et meie walitsus siin 
hoopis suuremate summadega appi peaks 
tulema, kui ta seda senni on teinud. 

Mina soowin südamest, et Wabariigi 
Walitsus tulewikus püüaks sellele suurele 
küsimusele lähemale astuda. Ma ei tee 
praegu mitte oma rühma nimel ettepane
kut, waid kõigepealt awaldasin oma arwa
mist, ja puudutasin neid puudusi, mis kaht
lemata hädaohtlikud on, kui me nen
dest lahti ei saa. Ma loodan, et ka teised 
Riigikogu liikmed selles tähtsas küsimu
ses sõna wõtawad ja oma arwamisi 
awaldawad. Ei ole wiisiks parlamendil 
plakatitega opereerida, aga et mul paar 
tükki just nii käepärast on, siis wõiwad 
austatud Riigikogu liikmed oma silmaga 

näha neid olusid, mis meil walitsewad. 
( N ä i t a b d i a g r a m m i.) Waadake, 
see alumine kollane kaar näitab piltlikult, 
kui palju Tallinnas ühetoalisi—ja punane, 
kuipalju kahetoalisi korterid on. Stokhol
mis elab 63% rahwast suuremais, see on 
kolmetoalistes ja suuremates korterites. 
Meil on mõnikord1 etteheiteid tehtud, et 
inimesed ennast laiutawad. Ma ei ole 
Rootsi oludega mitte tuttaw ja ei wõi 
sellepärast mitte kinnitada, kas ka seal 
ehk niisugust arwamist kuulda oleks., 
kuid ma arwan, et kogu rahwas seal rõõ
mustab, et 63% wõiwad suuremates kor
terites elada. Suurem korter ei ole mitte 
luksus, pole mitte uhkuse asi, waid see 
on terwisele tarwilik. Meil peaks ka nii
kaugele jõutama, et wõiksime 3—6—8-
toalisi korterid elanikkude kohta sellel 
arwul näha, nagu meil nüüd ühetoalisi on. 
Niipalju kopsuhaigeid elab Tallinnas ühe-
toalistes korterites. Siin on kopsuhaiged, 
kes linna walwe all elawad, ühetoalistes 
korterites 1921—1922 aastani. Siin on 
üks huwitaw, see on kollane roop ülewal, 
see näitab, kui palju kopsuhaigeid ühes 
woodis magawad. Siin on 2 ühes woodis 
ja siin 3 ühes woodis märgitud. Meie ei 
wõi omale seda ette kujutada, et nii mitu 
inimest ühes woodis magada wõiwad. 
Nendest hirmsatest oludest peame meie 
wälja pääsema. 

Ä. J a n s o n (wäljasp. rhm.): (Kõne
leja poolt stenogramm parandamata, 
kõne kokku wõetud) selgitab Eestimaa 
töörahwa seisukohta korterikriisi asjus 
ja tähendab, et korterikriisi ei suuda la
hendada ei riiklik, ega erakapitaal, waid 
selle küsimuse lahendab töörahwa wa
litsus. 

J. L u u r (kristl.): Kuulasin täna 
liuwiga härra Martna kõnet, kus ta ette 
tõi tõsiasju, mis meile kõigile juba tuttaw. 
Meie teame seda kõik sama hästi, kui 
härra Martna. Mind panid härra Martna 
kõne ajal eriti järele mõtlema mõned kü
simused, nimelt, mis on selle korterikriisi 
põhjuseks meil Eestis ja iseäranis Tallin
nas. Härra Martna toonitas oma kõnes, 
et wäljamaal olla kõik parem. Tema käi
nud Kopenhaagenis, Soomes ja Rootsis ja 
igalpool näinud palju paremaid korteri
tingimusi, kui meil. Iseenesest arusaadaw, 
et wäljamaal peabki parem olema kui 
meil, see oleks ainult loomulik. Arwesse 
wõttes seda, kui kaua meil Eesti riik on 
seisnud iseseiswa üksusena, siis on ka 
mõistetaw, et wiie aasta jooksul ei wõi 
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meie wäikene Eesti saawutada oma ühis
kondlikus elus seda, mida on saawuta-
nud kultuurriigid, kes on palju jõukamad 
kui meie. Mitte sellepärast ei wõtnud ma 
sõna, et härra Martnale wastu waielda, 
mul oli teine mõte asja kohta. Wõiksin, 
kui tarwis on, sellest korterikitsikusest 
ja korterikriisist pildi maalida ja täien
dada seda pilti meie koolidega. Näitu
seks Wirumaal, kus ma 2 aastat olen 
töötanud, on niisuguseid koolimaju, kuhu 
raske südamega sisse astud. Seal on lap
sed hunnikus koos, puudub õhk, ei ole 
Pinke, kus istuda, lapsed töötawaa pime
dates nurkades. Teame wäga hästi, et 
niisuguste oludega kaasas käiwad haigu
sed, iseäranis tiisikus, kombluse lange
mine jne. Selle wastu peame katsuma 
abinõusid otsida, kuid ühe ööga kõiki 
teha on täitsa wõimatu. Analüseerides 
neid põhjusi, miks meil korterikriis nii 
suur on, tulewad iseäralised mõtted pähe 
Ja need mõtted on wäga tõsised. Nagu 
teäda, ei ole korterikriis igalpool ühesu
gune. Iseäranis suur on ta Tallinnas ja 
t ärtus, kuna teistes wäiksemates linna
des seda kaugeltki ei ole. Tean praegu 
U|ie suurema Eesti linna, see on Narwa, 
niida ma ise praegu siin Riigikogus esi
tan, ja ei wõi öelda, et Narwas oleks nii
sugune korterikriis, kui meil Tallinnas. 
Karwa elanikud ei tunne sarnaseid asju, 
nagu meie loeme ajalehtedes „wõtmera-
hadest", eesõigustest, kuue kuu- ja aasta
üüri ettemaksmisest. Miks just Tallinnas 
Ja Tartus nii suur korterikriis on, selle 
u l e mõtlesin ma järele, kui härra Martna 
^fäga huwitawa kõne pidas. Mulle tun-
j^nb, et see korterikitsikus, mis Tal 
hnnas, pole loomulik, sellepärast, et ta on 
kunstlikul teel wälja kaswanud. Kui lä
hemalt waadata, kus areneb ja edeneb 
meie elu, siis peab ütlema, et kõik katsu
takse üle tuua Tallinna, olgu see tööstus-
11 k ehk kaubanduslik ettewõte. Kui nii
sugune tendents on olemas, et kõik just 
pealinna koondada, siis on loomulik, et 
nnmesi rohkem hakkab kokku tulema, kui 
°jeks tulnud teistel tingimistel. Just seda 
ebaloomulikku nähtust oleme meie, pro~ 
juntsi elanikud, seltskonnas üksteisega 
Kokku puutudes arutanud. 
. Meie Narwas oleme selle küsimuse 
^ l e palju järele mõtelnud ja seda küsimust 
wäga tõsiselt wõtnud ja meie näeme seda 
sealt ära, mida teil, pealinna inimestel, ei 
K i n ^ a - Mere näeme seda ära, et see on 

ebaloomulik nähtus, et kõik wägisi katsu

takse siia kokku tuua, et siin elu käima 
panna. Siis on täiesti arusaadaw, et kor
terikriis osalt igatahes on seletataw selle 
ebaloomuliku nähtusega. Teie ei saa 
mind kuidagi moodi uskuma panna, et mu 
wäited ei wastaks tõele. Nad wastawad 
täiesti tõele ja see on nii. Aga nüüd weel 
edasi. Ma ütlesin, et osalt mina mõtlen, 
ja et mitte mina üksi, waid meie selts
konnategelased Narwa linnas, piiriäärses 
linnas mõtlewad, et see, nagu ma ütlesin 
ebaloomulik on, et teie kõik Tallinna 
kokku ajate. Sellepärast, kui teie hak
kate maju ehitama, kas riiklikus ettewõt-
tes wõi erakapitaali majade ehitamise 
sisse mahutades, siiski teie ei suuda seda 
korterikriisi, seda korterikitsikust lahen
dada nii ruttu ehk niisugusel tarwilisel 
määral, mis wastaks sellele ebaloomuli
kule rahwa juurdewoolamisele just Tal
linnas, selle tõttu, et kõik tahetakse siia 
kokku koondada. Siis wõime rääkida ilu
satest asjadest, et Tallinnas on ühetoalisi 
korterid nii palju, et siin wäga raske sei
sukord olemas, et inimesed peawad ka-
tusteall ja keldrites elama. See on minule, 
härra Martna, täiesti arusaadaw. See on 
osalt arusaadaw ja seletataw selle rahwa 
juurdewooluga, aga peäle selle on weel 
teine külg sellel asjal. Siin on räägitud 
sellest, kuidas tuleks korterikriisi lahen
dada. Keegi ei waidle selle wastu, et 
korterikriis on üks kõige tõsisematest 
asjadest, mida lahendada tuleb. Aga waa
tame nüüd; kas wõiksime ainult Tallin
nas ja Tartus korterikriisi lahendada just 
selle majade ehitamisega. Ma mõtlen, et 
siin oleks olemas weel teine tee, mis ka 
korterikriisi lahendamisele osaltki jällegi 
kaasa aitab. Inimesed sõidawad Tallinna 
tõsiselt, kellel siin midagi tegemist on ja 
see inimene ei leia siin kusagilt tuba, ei 
leia wõõrastemajast numbrit. Ma mõtlen, 
et siin on jälle üks ebaloomulik nähtus, 
härra Martna, mis Teile wahest ehk 
meelde pole tulnud korterikriisi küsimuse 
lahendamisest. Asjalugu on.selles, et kui 
oleks kellegile meelde tulnud järele waa
data ühel ilusal päewal, mis teewad kõik 
Tallinna linna elanikud, kes siin liiguwad, 
kas on neil kõigil tegemist, kas on neil 
siin ka ametit olemas, wõi tullakse siia 
wahest ehk nii ilma selleta, et tõsist tege
mist ehk tööd oleks. Waadake, selle üle 
wõib ju naerda, iseäranis Tallinna elani
kul on see naeruwäärt, aga, kes elawad 
kaugemal, ja kes waatlewad Eesti elu 
kaugemalt, neile tulewad need mõtted 
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pähe. Ja nad on tulnud ju inimestele 
pähe ja mina mõtlen, et kui üks niisugune 
wäikene järelwaatamine saaks toime 
pandud, siis meie leiaksime mitte üheai-
nukese tuhande, waid meie leiaksime mitu 
ja mitu wäga head tuhat inimesi, kellel 
siin mitte midagi tegemist ei ole. (W a -
h e l h ü ü e : W ä l j a n a d . s a a t a ! ) Ma 
ei ütle just, et neid wälja peaks saatma, 
aga sellest wõib ju järeldusi teha, mis 
nendega on waja peale hakata. Aga iga
tahes, kui korterikriisi lahendamisest 
räägitakse, siis wast ei oleks ülearune 
seda meeles pidada, sest see aitaks ka 
korterikriisi lahendada, niisama, kui ma-
jadeehitamine. Kui aga hakatakse käima 
seda wana rada, siis ma arwan, et mingi
suguse majadeehitamisega siin Tallinnas 
ja Tartus, Teie, härra Martna, korteri
kriis! mitte ei lahenda. Kõige ilusa sõnade 
tegemise peale waatamata. Nüüd edasi, 
härra Martna toonitas seda, et Haapsa
lusse pidada ka raha antama ja riiklikku 
laenu majade ehitamiseks ja parandami
seks, kus ometi seda tõsist kriisi olemas 
ei ole. Härra Martna awaldas wäga tõsist 
kahjatsust selles mõttes, et just kõik need 
summad ei tule Tallinna, et ainult Tallin
nas on tarwis ehitada, ainult Tallinnas 
peab riik andma raha. (M. M a r t n a 
fsd.): T e i e k u u l s i t e N a r w a k õ r 
w a g a.) Teised linnad ei waja raha, kuna 
teistes linnades korterikriisi ei ole. Ma 
arwan, et need asjad mitte just õiglased 
ei ole. mida rkl. Martna ütles. Nii nagu 
ma ütlesin. Tallinna katsutakse kõik üle 
tuua, ma mõtlen, mitte mina ainult, waid 
ka need teised inimesed, kes meie Narwa 
linnas ja Narwa seltskonnas liigume ja 
läbi käime, kes meie nende asjade üle tõ
siselt järele mõtleme — näeme, et on tar
wis elu liikuma panna, mitte ainult Tal
linnas ja Tartus, waid ka teistes linnades. 
Üheks niisuguseks linnaks, nagu Tallinn, 
peaks olema ka Narwa linn. Narwa linn, 
mis oli enne ilmasõda suurlinn, Eestis 
teine linn oma tööstuse ja kaubanduse 
poolest ja mis nüüd kiratsema on haka
nud just selle tõttu, et Narwast kawatse-
takse ära tuua kõik, mis sealt üldse ära 
tuua wõib. Kui mingisuguseid tööstus-
ettewõtteid tahetakse awada, siis seda 
mitte Narwas ega kusagil mujal, waid 
ikka ainult Tallinnas. Narwas kardetakse 
seda ette wõtta sellepärast, et Narwa on 
piiri ääres, seal wõib kõik juhtuda ja seal 
wõib inimene kaotada kõik oma waran
duse jne. Möödunud suwel käisid Narwas 

mitmed kapitalistid, kes tahtsid seal 
käima panna tikuwabrikuid, lauatehaseid 
jne. Nad sõitsid Tallinnast Narwa, waa-
tasid läbi koha peäl kõik tikuwabriku 
hooned, mis on korras, ainult tarwilik 
remont peaks tehtud saama. Siin kõik 
meeldis, jõgi on käepärast, materjaali 
wõib saada palju odawamini kui Tallin
nas, aga kui on otsustawat sammu waja 
teha, siis ei ole julgust ja siis tullakse üle 
Tallinna. Ja nii leiame, et see tööstus-
ettewõte on tikuwabriku wõi mingisu
guse muu nime all Tallinnas töötama ha
kanud. Ja töölised tulewad kokku Tallinna 
ning Narwast katsutakse ära tulla. Härra 
Martna, kas ma ei räägi õigust, kas ei ole 
mu näited õiged. Kui meie katsuks seal 
piiri ääres ka tööstust toime panna, elu 
liikuma panna, et need inimesed, kes siin 
Tallinnas elawad keldrites ja katuste all, 
et need siit ära sõidaksid, Narwa tuleksid 
ja korterikriisi sellega aitaksid osalt la
hendada. Selle wastu ju teie waielda ei 
saa. Kui mina sõna wõtsin, siis just selle
pärast, et näidata, et meil mitte tegemist 
ei ole kapitaali mahutamisega majadesse, 
sest meie ei suuda kunagi nii palju ehi
tada, kui inimesi Tallinnasse ehk Tar
tusse juurde tuleb. Kuid meie peame siin 
piiriäärsetes wäikestes linnades elu 
käima panema. Narwa linn ei ole sugugi 
paremal seisukohal korteriolude pärast. 
Tulge ja waadake, missugused korteri
olud on seal olemas. Wabrikutöölisel see
sama wäikene toakene, mida Teie, härra 
Martna, siin kurwaks pildiks nimetate, ja 
mida Teie nii elutruult maalite. Sealsa
mas elawad need inimesed, sealsamas 
nad sünniwad ja sealsamas surewad jne. 
See on wabriku kasarmutes. Töölisel lin
nas on korteripidamine wõimatu, see tu
leb temale liig kallis, sest wabrikud töö-
tawad kõigest 4 päewa nädalas ja sel
leks, et Tallinnas on wäga suur korteri
kriis, tuleks igatahes nende ebaloomulik
kude nähtuste peale tähelpanu juhtida ia 
arwesse wõtta neid asju, mida ma siin 
räägin. 

J u h a t a j a K, W i r m a : Koosolek 
on üle kahe tunni kestnud, kuulutan 
kümneminutilise waheaja. 

Waheaeg algab kell 9.25 min. 
Peale waheaja jätkub koosolek kell 

9.40 min. 
Koosolekut juhatab abiesimees K. 

Wirma. 
Sekretääri kohal sekretäär T. Kalbus. 
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0 . L i i g a n d (rhw.): Wäga austatud 
Riigikogu liikmed! Mulle näib ka, et aru-
Pärijad käesolewas arupärimises on puu
dutanud wäga tähtsat ja walusat küsi
must praegusel ajal, ja Walitsuse esitaja 
härra töö-hoolekandeministri läbi on 
tõendatud seda ja ühtlasi tähendatud, et 
walitsus .püüab leida abinõusid, millega 
seda korterikriis!' lahendada. Peaabinõu, 
mille peale meil näidati, on see, 1) et wa
litsus oma asutustele püüab ehitada maju 
ia 2) püüab erakapitaalisid juhtida kor-
teriarwu suurendamisele, kui ka sama 
otstarbet toetada riikliku ehituslaenu 
näol. Nüüd on aga küsimus selle juures, 
kuidas seda riiklikku ehituslaenu, seda 
riiklikku toetust juhitakse ehitustesse. 
Kas see riikliku laenu andmine on korral
datud küllalt otstarbekohaselt? Siin 
wõiks wast mõnegi küsimusmärgi panna, 
ja seda asjalugu tahtsingi mina selle küsi
muse arutamise puhul pisut riiwata. 
Näituseks tõi arupärimise allakirjutaja 
härra Martna ette ja näitas selle peale, et 
Haapsalule antakse ehituslaenu, kus Wa
litsuse esitaja seletuse järele ei ole kor
terikriis! olemas. Samal ajal ei saa teised 
hunad tarwilist toetust, kus korterikriis 
teraw on. Nii näeme, kui meie neid and
meid waatame, mis meile ette tõi härra 
^öö-hoolekandeminister, et wäikesele 
Wiljandi linnale on antud ehituslaenu ja 
ehitatakse 1923 a. 21 ehitust riikliku ehi
tuslaenu toetusel. Hoopis suuremas Tartu 
hnnas, kus korterikriis mitte wäiksem ei 
°.le, kui Wiljandis, on ainult 7 ehitusele 
riiklikku toetust antud. (W a h e1h ü ü -
d e d.) Ühtlasi näidati, et nõudmisi on 41, 
kuid siin kõneldakse, et plaanisid ei ole. 
Nad on siiski olemas, aga nende plaani
d a on isesugune lugu. Laenu nõudjate 
Poolt, keda, nagu siin ette toodi, 41 on, 
P eab ju projektid sisse andma. Laenu
saamise tingimised on awalikult wälja 
kuulutatud ja neis on ette nähtud, et pro- • 
Jektid tulewad ühes nõudmistega sisse 
anda. Siin ministeeriumi ametnikkudest 
kokkuseatud riikliku ehituslaenu kommis
jonia ei leia aga nähtawasti kõik niisugu
sed laenüsoowid mitte tähelpanu, ja mis
sugused siin nüüd need põhjused on, seda 
KlrJeldab muuseas üks Tartu lugu, mida 
m ,na selle küsimuse arutamise puhul 
Wõiksin näitusena ette tuua. Nii näitu
seks wõiksin ma ette kanda ühe Tartu 
nnnawalitsuse kirjawahetuse sellel alal. 
b e e Tartu linnawalitsuse kiri teedemi
nisteeriumile käib nii: „Tartu linna ela

nikkudest esinesid kaks, Ehrlich ja Kiker-
pill, palwega Tartu linnawalitsuse poole 
nende elumajade ehitusprojektid kinni
tada ja riiklikku ehituslaenu lubada. Et 
ehitusprojektid Tartu linna ehitusmäärus-
tele ei wastanud, lükkas linna ehituskom-
misjon need projektid tagasi. Linnawalit
sus kinnitas ehituskommisjoni otsuse. 
Nendest oli Ehrlicha ehitusprojekt lin-
nawalitsusse saadetud riikliku ehituslaenu 
komitee sekretääri NemwaltVi kirja 
juures, millest ärakiri juurde lisatud. 

Pärast seda pööras telefoni teel linna
walitsuse ehitusosakonna juhataja inse-
ueer H. Seydenbach'i poole riikliku ehi
tuslaenu komitee sekretäär Nemwalts 
seletuse saamiseks, mis põhjusel nimeta
tud ehitusprojektid kinnitamata on jäetud, 
sest need wastata riikliku ehituslaenu 
määrustele, mille pärast nende tagasilük
kamiseks mingit põhjust ei olewat. Inse-
neer li. Seydenbach teatas temale põhju
sed, mispärast projektid tagasi lükatud, 
nimelt et kõik ehitusprojektid, ka need. 
mis ehituslaenu saamiseks esitatakse, 
peawad wastama linna ehitusmäärus-
tele." 

Lisan siia wahele, et seda näewad 
ette nimelt riikliku ehituslaenu määrus
tes projektide kohta ettenähtud punkt 2, 
3 ja punkt 5-da lit. n. 

Nimelt punkt teise järele peawad kõik 
esitatud projektid linna ehitusõiguslik-
kude isikute poolt alla kirjutatud olema ja 
punkt kolmas näeb ette, et projektid pea
wad linna- ehk alewiwalitsuse poolt kin
nitatud olema. Punkt wiie lit. n. ütleb, et 
korstnate ja ahjude ehitamine olgu ette 
nähtud ehitusnõuetele wastawalt. Loen 
edasi linnawalitsuse kirjast: „Selle peale 
wastab härra Nemwalts, et kõik ehitus
projektid, mis ehituslaenu määrustele 
wastawad, peawad linnawalitsuse poolt 
kinnitatud saama selle peale waatamata, 
kas nad linna määrusele wastawad wõi ei, 
juurde lisades, et ega riiklik ehituslaenu 
komitee ci allu mitte linnawalitsusele, 
waid linnawalitsus allub komiteele". Kui
das sellega lugu on, seda teab ju igaüks, 
kes seda wahekorda tunneb. Loen edasi 
Tartu linnawalitsuse kirja: „Pärast pike
mat kõnelemist ütles härra Nemwalts 
lõpuks, et wastutus jääb ehitusosakonna 
juhataja inseneeri kanda. 

See lugu näitab,, et riiklikus ehitus
laenu komitees on ametnikka, kes mõnda 
laenusoowijat oma iseäralise kaitse alla 
wõtawad ja wististi ei jäta wõimalust 
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tarwitamata, et laenusaamist oma kaitse 
alla wõetud isikutele kergendada. Et see 
oletus põhjendatud näib olewat, tõendab 
weel asjaolu, et eelnimetatud Kikerpill ja 
Ehrlich oma ehituslaenu projektid telli
nud riikliku ehituslaenu komitee sekre-
täär Nemwalts'ilt, kellele nad ka on 
raha maksnud ilma kulude eelarweta 
6.500 mrk. ühe wõrdlemisi wäikse pro
jekti eest, mille eest Tartu arhitektid 
wõtawad 6.000 marka ühes kulude eelar-
wega. 

Linnawalitsus, leides, et sarnane 
tegewus linna ehituslaenu sekretäärill 
lubamata on, teatab sellest Teile, härra 
minister, wastawa korralduse tegemiseks 
Teie heaksarwamise järele." 

Nagu siin ette toodud, seisab riigi ehi
tuslaenu komitee koos kolmanda, nel
janda ja weel madalama järgu ametnik
kudest — on puht bürokraatlik komitee. 
Ja see komitee otsustab laenu saamist. 
Meil on ju ammu arutatud, et selle asu
tuse ülesanded tuleks üle anda kompe
tentsemale asutusele. See asutus wõiks 
olla hüpoteegiselts. 

Waadake, niisugused asjaajamised tu
lewad wäga kergelt ühes bürokraatlikus 
komitees ette. Aga nüüd kuuleme, et lae
nusid on lubatud hüpoteegiseltsi kaudu 
majade kordaseadmiseks anda, aga tingi
miseks on tehtud, et hüpoteegiselts ko
ligu Tartust Tallinna. Härra Luur tõi siin 
juba naljasousti all ette, kuidas meil Tal
linna walgub kokku asutusi rohkem 
wast kui tarwis. Aga kui nüüd walitsus 
ise wõi Eesti pank sunnib hüpoteegiseltsi 
Tallinna asuma, siis unustakse ära, et see 
hüpoteegiselts on näidanud, kui kompe
tentne ta on. See on täiesti elujõuline 
selts, kes oma siiamaalse tegewusega on 
näidanud, kui kompetentne tema on nii
suguste asjade ajamises. Sellest küljest 
midagi öelda ei saa. Minule näitawad 
need põhjused õige arusaamatud olewat, 
kui öeldakse, et koligu ta üle Tallinna. 
Nagu wõiks siis see selts paremini ope
reerida Walitsuse poolt kättejuhitud sum
madega. Niisugune tsentraliseerimine la
seb küsida, kuiwõrd otstarbekohane tema 
on. Kui ei taheta hüpoteegiseltsi läbi ja 
gada wälja riiklist ehituslaenu, siis on ka 
teine tee. Nimelt Wabariigi Walitsus mu
retseb omale tarwilikua teated ja otsus
tab need asjad ise, kuna ta ju ometi wahel 
palju wäiksemate summade üle otsustab. 
Siin aga on suured summad jagada. Nii 
näituseks on ju teada, kui suur korteri

kriis on Tartus, Tallinnas ja mujal. Selle 
kriisi suuruse järele jagatagu linnadele 
need summad ära. On ka wõimalus koha 
likKa omawalitsusi asjale ligemale tõm
mata ja nende sõna ära kuulata laenu li
gema jagamise juures. Kuid seda ei tehta. 
Minule näib, et siin Wabariigi Walitsus 
peaks katsuma neid wäärnähtusi, mis siin 
esile tulewad, kõrwaldada, neist üle 
saada ja selle laenu wäljajagamist nii 
korraldada, et see kättesaadawani ja ots
tarbekohasem oleks, et mitte niisugused 
nähtused ei korduks edaspidi, et sinna 
antakse laenu, kus teda tarwis ei ole. 
Waid et ta juhitud saaks sinna, kus teda 
tõesti tarwis oleks. 

M. Martna (sd.): Austatud Riigi
kogu liikmed. Ma ei oleks mitte enam 
sõna wõtnud, kui härra Luur mind ühe 
unustuse peale tähelepanelikuks poleks 
teinud. Kui mina siin wäljamaa ühetoalisi 
korteriid wõrdluseks ette tõin, siis ei sün
dinud see mitte sellepärast, nagu poleks 
wäljamaal korterikriis! olemas, waid 
küllalt teades, et ka wäljamaal korteri
kriis suur on, sellest hoolimata, et seal 
korteriolud meie omadest paremad on. 
Ma tahan weel paari arwuga näidata, 
missugune wahe selle poolest olemas on. 
Märra Smetanin'i arwates tuleb Tallinnas 
korteri kohta 3,7 inimest, see on wõetud 
kogu linna kohta. Kui me ühetoalised 
korterid eriti wõtame, siis tuleb iga niisu
guse toa peale arwatawasti suurem arw. 
Elanikka kõigi tubade peäle jaotades, 
leiab härra Smetanin, et kogu linnas iga 
toa kohta 2,22 hinge tuleb. Zürichis selle 
wastu tuleb kogu linna kohta 1,6 inimest 
keskmiselt ühe toa kohta, ühetoalistes 
korterites aga 2.13. Korteri statistika on 
seal nimelt niikaugele arenenud, et wahet 
tehakse, kas korter wälja üüritud, wõi 
elab seal majaomanik. Kui majaomanik 

. ise ühetoalises korteris elab, siis tuleb 
iga ühetoalise korteri peale ainult 2 hinge, 
kuna wäljaüüritud ühetoaliste korterite 
kohta tuleb 2,57 hinge. Zürichi linn on 
eeskujulik selleks, kuidas korterikriisi 
wastu wõidelda. Juba ammu enne sõda 
hakati seal ka tühjade korterite arwu sil
mas pidama ja oldi walwel, kui nende arw 
\% ja \%% peäle langes, siis hakati abi
nõusid otsima, kuidas korteripuuduse 
wastu wõidelda. Ma ei wõi siin selle juu
res kauemat peatada, sest see wiiks liiga 
kaugele. Nii on ka Kopenhaagenis, iseära
nis aga Helsingis, ja Saksamaal eriti, Ber-
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Wnis suur korteripuudus. Kui korterihäda 
ei oleks olnud, siis ei oleks mitte kon
gresse peetud, millest ma kõnelesin, ka 
seda mitte, kus Robert Koch, see kuulus 
tiiberkeli-pisieluka ülesleidja ütles, et 
kõik on mahawisatud waew, kui meie 
suuri haigemaju ehitaksime, kuna palju 
kasulikum oleks häid korterid ehitada ja 
selle eest hoolt kanda, et haigeid ei tu
leks, keda waja haigemajades rawitseda 
Ja kelle arw mitte ei wähene, kui meie 
korteriolusid mitte ei paranda. See oli 
Robert Koch'i arwamine. Ma arwasin 
eeldada wõiwat, et mul mitte waja ei ole 
eriti rõhutada, et ka wäljamaal oma kor-
terihädad olemas on. 

Nüüd paar sõna härra Luur'i arwa
mise kohta. Härra Luur tuli siia ja ütles, 
et tema on wäga palju mõelnud ja tema 
sõbrad on ka mõelnud. Ootasin, et nüüd 
tuleb midagi suurt — aga wõta näpust, 
mitte midagi suurt ei tulnud! Olin õnnelik 
seda kuuldes, et härra Luur olnud koguni 
haridusministri kandidaadiks ja tänasin 
oma jumalat, et tema alles ainult kooli
nõunik on, aga mitte haridusminister, 
sest kui härra Luur oleks haridusminister 
°inud, siis ei oleks koolides korterikriis! 
ahendamise propaganda peale mõeldagi m 
°lnud!.. Härra Luur, ma arwan, et Teie 
selles küsimuses üsna wiltu waatate! 
Sarnaseid mõtteid wõiks ju keegi kuskil 
küla koosolekul awaldada, kuid mitte par
lamendis. Selle peäle waatamata wõite 
Ieie wäga hea pedagoog olla, kuid mitte 
rahwusmajanduslane. Härra Luur awal
das, et inimesed ei oleks pruukinud Tal
linna tulla, siis ei oleks siin ka korteri
kriis} olnud, siiaasujad oleksid wõinud 
jWwa minna... Aga mina tean juba poisi
kese east, et just Narwa korteriolud wi
letsad on, just Narwa suurtes wabriku 
kasarmutes elawad töölised koguni kit-
salt ja kokku pressitult, ja kui teie prae
guse korterikitsikuse juures arwate, et 
j ä rwas korterikitsikust ei ole, siis eksite! 
Waadake seal ainult ümber, Teie leiate 
Sealt neid samu kitsaid urkaid, niisamasu
guseid ühetoalisi korterid, nagu Tallinnas 
] a mujal. Austatud härra Luur, kui Teie 
tahate sarnaseid mõtteid awaldada, siis 
kaaluge nad enne läbi. Wist ei ole ei teie 
3& minu wõimuses inimeste tulekut Tai
muasse tagasi hoida. Kui inimesed Tai

mina tulewad, siis on neil selleks loomu-
hk tung, ja kui Teie ütlete, et tikuwabrik 
w?iks Lihulas tööd teha, siis on see ka 
Nohiku arwamine, sellepärast, et wab-

rikuomanik oma wabrikut pimedast peast 
kuhugile ei asuta, tal on ikkagi selleks 
põhjusi, kuhu ta oma wabrikuga läheb. 
Nii siis, austatud härra Luur, mina hin
daksin Teie ettepanekut plaastriks, mil
lega Teie asja tahate lappida, kuid wale-
küljega kinni kätate — selle küljega, mis 
kleebib ülespoole, nii et niisugune plaas-
terdamine ei awita. See on ühiskondlik 
soolapuhumine. Kui näituseks härra Luur'i 
wäited peaksid selged olema Tallinna 
kohta, siis tehku selgeks, miks niisugune 
tung ka Tartu on. Miks sinna keegi tiku-
wabrikut ei ehita? Aga kui Teie tahaks, 
kui koolinõunik öelda, miks sinna läheb 
4.000 üliõpilast, mingu tuhat! siis on ka 
see küll nõuanne, aga mitte tark. 

J. K e s k ü l l (m. o.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Täna ei ole õieti küll läbi-
arutusel üüriseadus, waid korterikriis! 
lahendamise küsimus, selle juures aga 
austatud eelkõnelejad ei ole ükski üüri-
sea.duse, kui niisuguse, arutamist arwesse 
wõtnud ega selle sisse süwenenud. Mina 
leian oma kohuseks ühest küljest austa
tud Riigikogu liikmete tähelpanu selle 
peale pöörata, et üürikriisi süwendiaja see 
praegune üüriseadus eestkätt just ise on. 

Kui meie jälgime eelmise Riigikogu 
tegewust, kui üüriseadus loodi, siis mäle
tab wist igaüks, kes sel ajal Riigikogus 
olid, et üüriseadust ei osatud mitte sel 
kujul kokku seada, et ta oleks enamusele 
wastuwõetaw olnud. Üüriseadus käis 
mitmed korrad kommisjonis ja tuli sealt 
tagasi mitmet korda pleenumi lugemisele, 
kunni ta lõpulikult wastu wõeti. Sellest on, 
iseenesest muidugi teäda, olenenud see, 
el ei jõutud üüriseadusele seesugust kuju 
anda ja ei tahetud ega saadud seda kätte 
käesolewa üüriseadusega, mida soowiti, 
wastu wõttes normeeritud üüride korda, 
millest ka olenes see armetu wilets seisu
kord, mis otsekohe majaomanikule kui ka 
üürnikkudele tuntawaks õnnetuseks sai 
ja mis otsekohe üürikriisi süwendab ja 
maju lagunemisele wiib. Ei wõeta ar
wesse ega panda tähele, et see normee
ritud üüriseadus maju lagunemisele wiib. 
Meil on jälle poolteist aastat sellest möö
das, kui uus üüriseadus maksma pandi, 
hoolimata seadusest ei ole jõutud saadud 
üüriga ega wõidagi maju parandada. Üüri
seadusega korteriga sahkerdamine läheb 
praegu täies hoos edasi hoolimata kaitse
seadisest. Paljud isegi kommisjoni liik
metest, kui nad ise üüriseadust wastu 
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wõtsid, maksid nad juba Tallinnas sel ajal 
kui üüriseaduse wälja töötasid, kõrgemat 
üüri kui nad ise üüriseaduses ette nägid 
ja wastu wõtsid. Algüürnik, kui ta tahab 
seadusest üle astuda, wõib leida omale 
selleks igasuguseid wõimalusi. 

Härra Martna tähendas siit, et Tallin
nas 14% elanikka elab suuremates korte
rites. Pean kordama, et kahjuks puuduwad 
meil statistilised andmed kui suured ruu
mid nende 14% käes tõesti tarwitada on. 
Praegune üüriseadus wõimaldab üürnik
kudel elada suurtes korterites wähese 
üüri eest ja seepärast ei ole neil mingi
sugust mõtet, kui inimesel wähegi sisse
tulekut on, kaasüürnikka juurde wõtta, 
seda teewad ainult üksikud isikud, 
kes sellest wõib olla omale üles
pidamist on sunnitud leidma. (J. R e e -
s en (wäljasp. rhm.): Aga n e i d 
s u u r i k o r t e r i d on w ä g a wähe . ) 
Samuti toob praegune üüriseadus hulga 
kohtuprotsesse päewakorraa. Nii kuulu
juttu järele olla üle 50% kohtuprotsessi
dest üüriseaduse lahendamine esile kut
sunud. Mina isiklikult olen kindlas arwa
mises, et kui meil saaks üüriseadus ära 
kaotatud, siis see mingisugust suurt mur
rangut ei tooks ega järele ei jätaks. Meie 
nägime Soomes kui kergelt saadi seal 
sellest üle ja igaüks leidis omale korteri 
praegu pole Soomes ühtki, kes ilma kor
terita oleks. Aga kõige meie üüriseaduse 
peale waatamata leiame tihti ajalehtedes, 
et inimesed elawad meil mullakoobastes. 
Ühel eelminewal koosolekul esinesin 
ettepanekuga, et saaks laenu antud ma
jade parandamiseks. Nüüd lõpuks jõu
takse nii kaugele, aga seda laenuandmist 
tehakse suurte takistustega. Ma wõin 
seda meelde tuletada, kuidas seda te
hakse. Laenu antakse wõlatähtede peale 
ja laenusaaja peab nende wastu omale 
raha katsuma muretseda ja selle laenu
saamise juures on kolm termini: 1 kord 
töö algusel, antakse % osa ja kui juba 
pool tööd tehtud, antakse teine kolman
dik laenust ja lõpuks makstakse terwe 
laenusumma wälja. Sellejuures kui ta 
paberit wahetama läheb, siis saab ta saja 
marga asemel 95 ja sellejuures tuleb tal 
weel esimese aasta eest 11% ära maksta, 
enne kui ta weel midagi selle rahaga 
jõudnud oleks parandada. Laenuandmise 
juures ei näidata wõimalust, kui inimene 
omale niisuguse pikaajalise wõla on wõt
nud, millega ja kui palju temale selle 
wõla tasumine maksma läheb. Soow 

oleks igaühel see, et majaomanikud peaks 
oma majasid korras hoidma ja paran
dama, aga kui majaomaniku sissetulekud 
nii wäikesed on, siis ei julge ta muidugi 
laenu wõtta. Samasugune küsimus on 
praeguse riikliku laenu andmisega ehi
tuste jaoks. Siin on selle peale juba tä
hendatud, et selle juures* oma teatud 
kawa puudus. Laenu anti igasse kohta, 
anti sinna, kus otsekohest korterikriis! ei 
olnud. Minul olewate andmete järele 
on Narwas 600 waba korterit, wõib 
olla, et neid parandada tuleks, iga
tahes wõidakse neid korda seada. (J. 
R e e s e n (wäljasp. rhm.): K u i d a s 
k e e g i w õ t a b ! ) Nii et Narwa kohta ei 
saa keegi ütelda, et seal on korterite puu
dus. Ja kui nüüd üüriseadus selleks loodi, 
et wõi maidada igale kodanikule korteri 
saamist, aga nüüd tuleb wälja, et üüri-
seadusel on ka teine külg, millest ei saa 
waikides mööda minna. See teine külg 
seisab selles, et meil tahetakse elada wõi
malikult odawalt teise majas, wõõra ku
lul. Meil loodi niisugune olukord, et tea
tud warandused ühe käest teise kätte pea
wad üle minema ja seda wõimaldatakse 
kõiee rohkem just meie korteriseadusega. 
Kui majaomanik siin 60-kordset üüri saab, 
teistes linnades on üür weel 40-kordne 
mõnes kohas, siis on ju näha seda, et 
majaomanik saab kõigest, kui meie kulla-
wäärtuse wõtame — meie teame, et kul-
lawäärtuse järele ei saa maju parandada; 
majaparandused on kõige wähemalt üle 
200 korra kallimad. Aga ütlema, et maja
omanikkude! oleks wõimalik kullawäär-
tuse järele üüri saada, et oma maja oleks 
wõinud korras pidada — saab majapere
mees üüriks K — tf sellest, mida ta saama 
peaks. Aga olgu, ütleme, et majaomanikul 
ei ole tarwis majast sissetulekut saada, 
et töölised ei jõua maksta, nad saawad 
wähe palka, siis loodagu niisugune kord, 
et makstagu nendele abiraha, aga ärgu 
lastagu maju lagunema minna. Ja mis 
mõte on siis üüriseadusel, kui ta kaitseks 
üksnes neid, kes ei jõua maksta, ei, ta 
wõimaldab kah neile odawa üüriga kor
teri, kes, wõib olla kümme korda rikka
mad on, kui need, kellede majas nad ela
wad1. Meil tähendati siin, et Tallinnas 
olla suur korteripuudus, aga sellejuures 
ei saa ju sellest olukorrast mööda minna, 
et Tallinnas on elanud 167.000 elanikku. 
Märra minister Amberg, erawiisil läbi 
rääkides, ütles, et meil olla suur hulk ela
nikka kindluste ehitamise ajal barakkides 
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elanud. Ma pean ütlema, et kindluste ehi
tuste barakid olid1 linna piirkonnast wäl
jas, ega kuulunud nende elanikud linna 
elanikkude arwe hulka. Linna piirkonnas 
loeti sel ajal 167.000 inimest. Nendest 
inimestest, nagu siin ette kanti, oli ala
nenud elanikkude arw Tallinnas 102.000 
peäle, see tähendab — 65.000 inimest olid 
Tallinnast ära läinud, sellepärast oleks 
Pidanud hulk korterid wabanema. Ei ole 
meil ka niisuguseid juhtumisi ette tulnud, 
et majasid oleks maha põlenud. Suuri 
õnnetusi, suuri tulekahjusid ette tulnud ei 
ole. Siin teatas härra Martna statistiliste 
andmete järele, mille juures ma sugugi ei 
kahtle, et peale 1912 a. ori juurde ehita
tud Tallinnas 600 maja. Praegu on weel 
ehitusel: minewal aastal 50 maja ja tä
nawu aasta 30. Hulk maju tuleb juurde. 
Need ehitatud majad on iseenesest juba 
suured majad, mitme korteriga, mitte nii
sugused tööliste ühetoalised, nagu siin 
tähendati, waid juba ajanõuete kohased. 
Ülepea ei ehitata juurde seesuguseid ühe-
toalisi, riikliku ehituslaenu kommisjon ei 
kinnita niisuguseid plaane. Ma pean tõen
dama seda, mis härra Martna siit ette 
kandis, see on täiesti õige, selle wastu 
waielda ei saa ja ka oleks ülekohus, ei saa 
in meie maju ja eluruumisid kiita. Aga kor-
terikriisi juurde tuleb teine häda, et meii 
ei ole õiget korterit See on tõsi, aga prae
guse olukorra juures wõime ainult kurta, 
sellest meie kaugemale ei saa, kui meil 
needki korterid, mis praegu odawa üüriga 
wälja antud on, kui meil needki korterid 
lagunewad1. Härra Martna kandis siin 
wäga rõõmustawalt ette, näidates, kui
das ehitusolud on Soomes olnud, kuidas 
seal antakse 30% ilma protsendita laenu, 
kuidas seal isegi kommisjon seda laenu 
läbi arutab, et kas majaomanik on sellest 
mingisugust kasu saanud, wõi kustutakse 
See temale lihtsalt saadud kahjudena 
maha. Ma saan aru, et sel juhtumisel, 
feesugusel kujul wõidakse korterikriis! 
ahendada. Aga et loodetakse, et meie 
Praegune üüriseadus oma wältusel, kui ta 
sel kujul peaks edasi wältama, et see ai
taks meie üüriolukorda lahendada, see 
oleks eksiarwamine. Olen kindlasti sel-
les usus, et kui meil ühel heal päewal 
Eriseadus ära kaob, ja kui nii kaugele 
J°utakse, et sellest jõutakse aru saada, et 
s.ee üks koorem on, majaomanikul kui ka 
üürnikul raske kanda, mis meid koda-
nikka omawahel wihawaenu wiib, et see 
meile kellegile kasu ei too, waid puht 

kahju, siis peab ta kaduma. Loodan, et 
kui üüriseaduse rewideerimine jõuab jär
jega Walitsuse poolt jälle ühekorra Riigi
kogusse ja Riigikogu liikmed sellest sei
sukohast aru on jõudnud saada, et nad 
siis kõik üüriseaduse kaotamise poolt saa
wad hääletama. 

J. L u u r (kristl.): Härra Martna ju
hib siin tähelpanu selle peale, mis parla
mendi liikmetele juba wäga hästi teada 
on. Mina arwan, et parlamendis ei istu 
mehed, kes aabitsaasjadega tuttawad ei 
oleks ja neid koolinõunikka wäga hästi 
ei teaks. Niisamuti teatakse ka, et meil 
kui ka wäljamaal korterikriis on olemas. 
Härra Martna hädaldab ja laulab Jeremia 
nutulaulu, kui aga näidatakse teed osah-
sekski korterikriis! lahendamiseks, siis ei 
taha härra Martna sellest kuuldagi. 
Härra Martna näeb kurwa südamega ka 
seda osalist korterikriis! lahendamist, et 
see ei olla mitte Tallinnale kasuks. Wõib 
olla, et härra Martna'l ka Tallinnas kusa
gil maja on ja sellepärast ainult Tallinna 
asjad talle südame peale käiwad. Härra 
Martna, parlamendis ei ole hädaldamise 
kohta. Siin tullakse esile majanduslik
kude seadustega, kuid mina ei nae mitte 
majanduslikkust selles, kui tahetakse 
Tallinnas tikuwabrikut awada ja ainult 
ruumide eest 500.000 wõi miljon makse
takse ruumi üüri ja materjaali weo eest 
pööraseid summe, kuna on olemas ma-
janduslikka seadusi, mis wõimaldawad 
wäga hästi materjaali odawamalt katte 
saada ja wõimaldawad wõistelda wälja
maa turgudega, kui see tarwilik peaks 
olema. Seletagu siis härra Martna 
mulle seda majanduslikku seadust, mis 
sunnib riiki Tallinnas raudteetehaseia 
pidama wedurite parandamiseks, mis en
nast ära ei tasu. Mina niisugusest 
majanduslikust seadusest küll aru ei saa. 
Mina ei tea, mis asi sunnib riiki konser
watoriumi ja hüpoteegipanke asutama, 
mis ainult aitawad korterikriisi süwen-
dada Mui ei ole täpseid andmeid selle 
kohta, mis oleks takistanud neid asutusi 
kusagile teise kohta saatmast, et korteri
kriisi wähe lahendada. Härra Martna 
arwates on need kõned parlamentaarsed, 
mis Tallinna kasuks peetakse, aga need, 
mis prowintsi linnade kasuks peetakse, on 
küiakõned. Mind paneb see imestama, 
et härra Martna, kes tööliste esitaja on 
ja parlamendis tööliste kasusid kaitsema 
peab, ei taha sellest aru saada, et kui 
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Narwas töö ja elu liikuma pannakse, et 
siis ka töölised sellest kasu saawad ning 
paremates oludes elada wõiwad. 

J. P u s k a r (is.): Härra Luur ütleb, 
et tema eelmisi kõnesid kuulates nende 
üle järele mõelnud ja wäga päästwatele 
otsustele tulnud. Mina tahaksin härra 
Luurale soowitada, et ta ka tarwilikua 
järeldused oma järelemõtlemistest teeks. 
Härra Luur arwab, et ettewõtted tuleks 
paigutada üle maa laiali, nagu üks Saksa 
proua olla arwanud, et linnad tuleks 
maale wiia, aga kuidas seda teha, seda 
härra Luur ei ütelnud. Tikuwabrik ei lähe 
ju ise Narwa, waid teda tuleks selleks 
sundida. Aga kui seda mõtet lõpuni mõ
telda, siis tuleme seisukohale, et tuleb 
asuda kindlama käega tööstust Higis
tama ja alles siis saab temale ütelda: 
lähed Narwa. Waadake, nii on lugu ja 
teil tuleks oma rühmasõpradele ja ka 
Narwa seltskonnategelastee, kellega teie 
neid mõtteid wahetate, see asi selgeks 
teha. Siis alles hakkaksid need küsimu
sed liikuma ja ei Teil ega ka kellegil tei
sel poleks tarwis siia kõnetooli kurtma 
tulla. Sennikaua, kui Teie oma mõte
tega, mis Teil täna pähe tulnud, kirju 
lambana karjas olete, ei lähe ükski ette
wõte ei Narwa ega mujale ja Teie kor
terikriis! lahendamise tee jääb ainult wa
baks fantaasiaks, et mitte ütelda wagaks 
soowiks, sest isegi Narwa laiusekraadi 
all satuksite ise umbkotti, samuti ka härra 
Kesküll, kes seda asja nähtawasti samalt 
laiusekraadilt walgustas. Härra Luur 
tõendas, samuti kui härra Kesküll, et Nar
was olla umbes 600 tühja korterit, mis 
enam-wähem korras olla, kuid härra Luur 
ütles, et Narwa töölised elawad just sama 
wiletsates korterites ja oludes, kui mujal. 
Ma wõin samuti öelda, et Narwa töölis-
kond asub kasarmutes, mis korteriolude 
poolest on kõige wiletsamatest. Kui siin 
on wäga kujukaid pilte ette toodud, mis
sugustes korterites töölised elama on 
sunnitud, siis on need tingimised Narwa 
tööliste kohta iseäranis makswad. Kas 
siis tõesti Narwa tööline ei taipa, et pa
remas korteris on parem elada! Ja härra 
Luur kõige oma Narwa sõpradega on nii 
lage inimese armastusest, et ta ei wõta 
Narwa töölisi käekõrwa ja ei juhi neid 
nende 600 tühja korteri juurde! Siit 
näeme, et isegi siis, kui teatud protsent 
korterid tühi seisab ja neid kõigile jät
kuks, korterikriis} see alati siiski ei la

henda, sest kehwema kihi teenistus on 
niiwõrd wäike, et see kiht parematesse 
korteritesse asuda ei suuda. Korterikü-
simus ei ole seega mitte iseseisew küsi
mus, waid on lahutamatult seotud tööta-
wate rahwakihtide äraelamise wõhnalus-
tega. Kui majanduslik olukord kehwema 
kihi juures, kus korterikriis ennast eriti 
terawalt tunda annab, on nii wilets, et 
waewalt jätkub kõige halwema korteri 
pidamiseks ja hädawaewalt äraelamiseks 
selleski urkas, siis ei suudeta paremat 
korterit wõtta ka siis, kui korterid tühjad 
seisawad. Kui tahetakse korterikriis! 
lahendada, siis peab ühtlasi hoolitsetama 
selle all kannatawa kihi majanduslikkude 
tingimuste parandamise eest. Kui härra 
töö- hoolekandeminister suure hulga wäga 
kujukaid arwusid ette tõi, siis oleks ta 
pidanud neist tegema tarwilikka järeldusi, 
aga seda ei tehtud. Teatati, et olukord 
on niisugune, nii palju on tühje korterid, 
seal linnas on niisugused, seal alewis 
teistsugused korteriolud. Kas walitsus 
need olud loeb rahuloldawaks wõi mitte, 
see selgus juba wähem. Mis mõeldakse 
ette wõtta, et sarnasele olukorrale lõpp 
teha, seda küsimust ei ole härra minister 
üldse ette toonud, wähemalt ei esitatud 
meile üksikasjalikumat kawa, mille järele 
toimetada mõeldakse, ( T ö ö - h o o l e 
k a n d e m i n i s t e r 0 . A m b e r g : M a 
ü t l e n , w a l i t s u s e l on p r o g r a m m 
e h i t a d a ) . Aga kuidas, missugusel 
määral ja kui kiirelt — see jääb saladu
seks. Ei öeldud ka midagi selle kohta, 
kuidas kawatsetakse teist küsimust la
hendada — wõimaldada inimestele korte
ritesse asuda. See küsimus on aga üks 
tähtsamatest, sest mitte ainult koiterikii-
simusega pole siin tegemist, waid äraela
mise wõimaldamise küsimusega selle ter
wes ulatuses. Härra Kesküll ütleb muu
seas, et kaotatagu üüriseadus ära, küll 
siis wahekorrad loomulikumaks muutu
wad. Nüüd olla isesugused wäärnähtu-
sedi üürnikud saada rikkaks ja majapere
mehed jääda waeseks. Näitusena toob ta 
ette Soome ja ütleb, et seal olla kerges ii 
küsimusest üle saadud. Ka meie teame, 
kuidas seal üle saadi. Inimesed tõsteti 
lihtsalt uulitsale. Kui ma õieti mäletan, 
soowitas üks Eesti ajaleht üüriseaduse 
ärakaotamist kewadeni edasi lükata. On 
see siis kapsaste istutamine wõi kartulite 
mahapanemine? Seda tehti aga wäga 
lihtsal põhjusel, sest kewadel woidakse 
inimesi tänawale .tõsta, ei ole ju karta. 
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et nad nii kergesti ära külmaksid. Ja kui
das siis Soomes korteriküsimusega 
Piaegu lugu on, missugused OTI praegu 
korteriolud Soomes ja eriti Helsingis, seda 
ei öeldud. (J. K e s k ü l l (m.o.): L ä t i s 
ka e i o l e ü ü r i s e a d u s t ! ) Härra 
Kesküll, Teie ei ole meile ka Läti korteri
oludest kõnelenud, wõib olla Riias ei ole 
korteriolud terawad selle tõttu, et seal 
elanikkude arw on kahanenud. Aga mis
sugused korteriolud Lätis üldse on, seda 
oleks Teie pidanud näitama ja tõendama, 
et seal on just eeskujulik seisukord kor
terite suhtes sellepärast, et üüriseadust 
ei ole, aga mitte mõnel teisel põhjusel. 
Kui mõnes kohas korterikitsikus teraw ei 
ole, siis ei wõi seda weel sellega sele
tada, et seal üüriseadust ei ole. See on 
[gatahes wäga kerge käega toodud waide. 
Kui praegune üüriseadus wõimaldab sar-
uaseid ümberminekuid ja kuritarwitusi, 
nagu härra Kesküll ette tõi, siis wõib ju 
see õige olla, aga sellest ei saa weel jä
reldada, et üüriseadus tuleb ära kaotada, 
Waid et tulewad ära kaotada seadusest 
need puudused. Teie ei taha ju ise ka 
üldiselt sellele seisukohale asuda, et kui 
keegi on osanud teatawast seadusest üm
ber minna, siis see seadus ära kaotada 
tuleb. Ja kui see seisukoht kõikide sea
duste kohta ei püsi, miks siis peaks ta 
maksma üüriseaduse kohta? 

Edasi. Wäga suurelt osalt on üürisea
dus paberile jäänud, sest seaduse elluwii-
mme on nende ringkondade käes, kuhu 
Kuulub ka härra Kesküll, kes ise seda 
seadust eitawad ja arwawad, et seda ei 
tulegi ellu wiia, ja kes ise sellega kaasa 
aitawad, et seadusest mööda minna kat
sutakse. Wähemalt pigistatakse silmad 
Kinni, kui keegi seadusest mööda hiilib. 
IVils on meil tehtud selleks, et üüriseadust 
maksma panna nii, nagu tarwis, ja et teda 
Parandada seal, kus seadus tegelikule 
JjUile ei wasta? Selleks ei ole mitte mi
dagi tehtud. Korterikommisjonid, millest 
|un kõneldud, on surnud asutused. Nad 

inäe midagi, ei kuule midagi.... (J. K e s -
£ u l 1 (m. o.): T e i e e s i t a j a d on ju 
* ?• s e a 1!) Teie, härra Kesküll, olete siin 
£mu korda kaebanud, et olete ettepane-
. üld teinud, mis aga wastu wõtmata on 
jaanud. Teie istute ometi siin, miks siis 
asete Riigikogu teha sarnaseid otsuseid, 
n is Teile wastuwõtmatud? 

Peäle selle on üks tähtsamatest kü
lmustest korterikriisi lahendamisel see, 

mitte ainult ei wõimaldataks rahalist 

toetust saada, waid, et palju rohkem 
wastu tuldaks ehitusmaterjaalide saami
seks natuuras. Praegu on lugu nii, et 
ühelt poolt antakse rahalist laenu, teiselt 
poolt on aga ehitusmaterjaalide kättetoi
metamine üksikute suuräride monopooliks 
saanud. Nii on toetus muutunud suuräri
dele kaudseks lüpsiwõimaluseks, sest an
takse ehituslaenu selle eelteadmisega, et 
saaja peab peaasjalikult „Silwa'lt" wõi 
„Atlanta'lt" jne. nende poolt ettekirjuta
tud tingimustel ehitusmaterjaali muret
sema; .Walitsus peaks ka selle küskimse 
tõsisema tähelpanu alla wõtma. Harili
kult, öeldakse, et annaksime rohkem, 
kuid pole raha, maksusid suurendada aga 
ei saa. Meie teame aga, missuguseid ope
ratsioone metsaga tehakse, kuidas riik 
saab metsast ainult wäikseid sissetule
kuid, kuna suurem osa läheb eraäride 
kätte. Miks ei wõi siis otsekohe metsa, 
kui ehitusmaterjaali kergemate tingimus
tega wõimaldada katte saada nendele, 
kes ehitada tahawad. Meie näeme aga, et 
isegi maal asunikkude juures ehitusma
terjaali saamise tingimused on muinasju
tuliselt wiletsad. Ehitusmaterjaali antakse 
kaugelt ja tihti ajal, kui korralikku weo-
teed ei ole. Wõiks päris imelugusid kõ
nelda, kuidas mitte ei hõlbustata ehitus
materjaali saamist, waid otse selle wastu 
raskendatakse. 

Paberil on küll kõik korras, ehituslaen 
saadud ja materjaal antud, aga ehitama ei 
saa ometi hakata, sest materjaali ei saa 
katte. Siin tähendas rkl. Martna, et mu
jal on olemas walmis ehitusplaanid. Ka 
meil on kuulda olnud, et seda teha kawat-
setakse, aga senni neid weel ei ole,, waid 
takistatakse aastate kaupa korterite ehi
tamist igasuguste wormaliteetidega. 

Ei näe meie kusagil wastutulekut, 
waid igal pool kroonulikkust, bürokraat-
likkust, mis ei aita küsimust lahendada, 
waid ainult edasi wenitada, nagu mitme 
teisegi küsimuse juures asi wenib ja we
nib. Kui sarnases tempos^ edasi minnakse, 
siis ei saa härra Luur'gi oma kuldse 
Narwa kohta warsti enam öelda, et seal 
korterikriisi ei ole. 

A. P o r m a n (üür.): Siit on täna 
mitu korda kuulda olnud, et Soomes üüri
seadust ei olla. Siinjuures pean ma tähen
dama, et mina kolm nädalat tagasi ini
mestega kokku puutusin, kes Helsingis 
elawad ja need rääkisid, et seal pidada 
üüriseadus praegu maksew olema. Isegi 
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lehest lugesin, et on kawatsus üürisea-
dust alles 1924 a. ära kaotada. Siin aga 
öeldakse täna, et olewat juba minewal 
aastal ära kaotatud, nii et see näitab na
tukene tume olewat, mis siin kõneldakse. 
Teiseks majaperemeeste ettepanek: mak
sab ju riigiwalitsus neile palka, kes ini
mesi wälja tõstawad — miks siis ka mitte 
sellest kõnelda, et siis korterikriis lahen
datud on, kui üüriseadus kaotatud. Sest 
meie teame, nemad loodawad selle peäle, 
et siin juba kohtuotsuse järele inimesi 
korteritest wälja tõstetakse. Ja kui ini
mesed uulitsale jääwad, siis on muidugi 
korter tühi, ning korterikriis lahendatud. 
Rkl. Martna kõneles siin üleskirjutustest 
Tallinnas, et korterisoowijaid umbes 
2.000 isikut olnud, tähendan aga siin, et 
nendel üleskirjutamistel paljud ei käinud, 
sest olid arwamisel, et mingisugust kor
terit neile juba ei anta. (M. M a r t n a 
(sd.): P a l j u d ei s a a n u d k a ü l e s 
k u t s e t . ) Jah, ja paljud ei saanud ka 
üles kirjutama minna, sest see üleskirju
tamine sündis päewal, mil nad wabad ei 
olnud. Nende korteritetahtjate hulgas oli 
1.008 korteritahtjat, kes soowisid ühe
toalist korterit wõi õigem kööki. Kahe
toalise korteri soowijaid oli 691 ja kolme
toalise korteri soowijaid — 140. Nii 
näeme, et kordkorralt korteri suuruse 
tõttu soowijad wähenewad. Siis on edasi 
registreeritud need, kes kohtu poolt on 
korteritest wälja tõstetud ja elawad 
praegu kuurides — neid on praegu 120. 
Siin on terwed perekonnad laiali paisa
tud, üks laps elab ühes kohas, teine tei
ses kohas, inimesed elawad kohtades, 
mida nimetada ei kõlbagi. Kuidas siin 
weel kõnelda, et korterikriis]* ei ole, sest 
inimesed ei ela mitte kiusu pärast ühes 
ehk teises kohas, waid nad on praeguse 
olukorra tõttu sunnitud seal elama. Siin 
on ka niisuguseid juhtumisi, et .üüriline 
on majaperemehe sõber. Nii pea aga kui 
üüriline ühe päewaga majaperemehe 
poolt ettekirjutatud üüritermini juures. 
eksib, siis on asi kohe kohtus, sest see 
sõprus oli ainult silmakirjaks, et saaks 
terminiga üürilist wälja. Kus on ümber
ehitused, sinna ei saa endised üürilised 
enam kunagi tagasi. 

Nii et kõige parem abinõu on nagu 
siin ette kanti, et mida rohkem hooneid, 
elukorterid jõuame juurde ehitada, seda 
rutem kaob ka korterikriis. Siin tähen
dati, et rahaandmine üksi ei aita. Parem 
oleks, kui saaks materjaali, aga metsad 

on riigi käes. Wõiks anda üksikute puude 
wiisi, lankide wiisi küll muudakse ja kus 
muudakse, siis kõrge hinnaga. 

M. M a r t n a (sd.): Wabandage, et 
nia weel paar sõna tahan ütelda. Soome 
üüriseadust on siin mitme kõneleja poolt 
nimetatud, ka wiimase poolt. Eile nimetas 
ika „Päewaleht", et Soomes olewat üüri
seadus ära kaotatud. Aga minewal aastal, 
kui üüriseadus ära kaotati, siis pandi seal 
üüri asi wõi üürnikud, nõndanimetatud 
liiakasu paragrahwi kaitse alla. See sei
sab nimelt selles, et iga majaomanik on 
kohustatud oma korteri, kui ta tühjaks 
saab, ja ka nende korterite üüri ja suu
ruse, mis mitte tühjaks ei saa, ametikohta 
teäda andma, niisugune kontroll on ole
mas, ja selle kontrolli teine külg on see, 
et iga linn ära määrab iga-aastase üüri 
kõrguse, millest keegi üle ei wõi minna. 
Korterid on ära märgitud — hästi korras 
hoitud, keskmised ja halwad, ja selle jä
rele on ka igal pool üürid; Wiiburis omad 
üürid, Helsingis omad üürid jne. Kes ära-
määratud üürist rohkem wõtab, neid 
pandakse pogrisse. On juhtumisi olnud, 
kus majaomanik 9 kuuks pogrisse 
pandi. Praegu paneb Helsingi politsei 
ühe põhjaliku rewideerimise toime, kas 
on majaomanikud seda paragrahwi täit
nud, kas on nad oma korterid üles annud, 
jne. Seda liiakasu paragrahwi tahetakse 
tulewa suwe maikuul ära kaotada, aga 
üürnikud, eriti sotsiaaldemokraadid, 
nõuawad, et wähemalt see liiakasu para-
grahw peab seisma jääma. Nii on suurtes 
joontes Soome üüriseadusega lugu. 

Mis Lätisse puutub, siis wiibib Läti 
parlamendi abiesimees praegu Tallinnas 
ja tema on jutuajamises teatanud, et 
oktoobrikuul Läti parlamendi kokku tule
kul teda muude ettepanekute seas, ka 
üüriseaduse wastuwõtmine ootab. (J. 
K e s k ü l l (m. o.): A g a p r a e g u e i 
o 1 e.) Jah, see on õige, praegu küll ei ole. 
aga arwatawasti läheb ta ka Läti parla
mendis läbi — Läti Keskkülade mureks. 

Siin on kõneldud ka ehitusmaterjaa-
list jne. Kui kogukonna walitsused tõe
poolest terwet korteri lahendamise polii
tikat ajawad, siis ei tohiks nii ette tulla, 
nagu meil Tallinnas ette tuleb, et haka
takse wiit maja ehitama, kuna ainult nelja 
maja jaoks kiwa jätkub. Mõistlik ja kau
gele ettenägew ehituspoliitiika peaks wä
hemalt niiwiisi talitama, et materjaali 
rohkem saadawal oleks. Wahe peal ütlen 
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härra Luurile, et mina ei ole mitte Tal
linna linna kasusid kaitsta mõelnud, mi
nul ei ole mingisugust lokaal patriotismi 
Ja ei ole minule seda ka keegi senni ette 
heitnud. Tartu korteriolud on niisama 
halwad, kui nad üle terwe maa on, ja 
mina ei ole mitte ütelnud, et neid üle öö 
Parandada saab, waid ma olen öelnud, et 
kui tõsiselt asi katte wõetakse, siis wast 
aasta 10 pärast paremat loota wõime. 
Mis nüüd sellesse puutub, kui üksik kogu
kond, ütleme Tallinn, suurema ehitus
programmi üles seab, siis peaks esimene 
asi olema, et ta näituseks muuseas tellis-
kiwiwabrikuid üles seab ja. ka selle peale 
jnõtleb, et ka uksehingesid, käsiraudasid, 
lukkusid jne. kodumaal walmistataks. See 
°leks ka ülesanne meie tööstusele. See 
äga iseenesest ei ole praegu kõne all, aga 
kui laiemat poliitikat ajama hakatakse, 
S1is ka need asjad sinna juurde kuuluwad 
Ja tulewad arwesse wõtta, 

T ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s t e r O. 
A m b e r g * Austatud Riigikogu liikmed! 
Kokku wõttes pean mina tähendama, et 
kõik kõnelejad siit kõrgelt toolilt sellel 
arusaamisel on, et meil korterikriis wa
litseb. Selle küsimuse juures ei wõi kaht
lust olla. 

Selle küsimuse juures ei wõi kõigi 
nende andmete tõttu, mis mina siin ette 
Ka.udsin, kahelda, ja mis ka niisama weel 
täiendatud said härra Martna poolt. Kuid 
uhte tuleb siiski meeles pidada, et meie, 
narra Martna, oma olusid Euroopa kul-
tuurimaade omadega weel wõrrelda ei 
Saa> kuid meie peame edasi töötama, et 
m e le nendes tingimistes tulewikus elada 
saaksime. Siin pean ma tähendama, et 
selles mõttes tuleb meil just korteriehi-
!u$e peäle tulewikus suurt rõhku panna, 
Ja algus on tehtud. Meie ei wõinud seda 
t e"a sõjaaastatel, sest meil oli siis tege-
°?st paljude muude asjadega; pidime sei 
j^al toitlusolusid parandama ja peale selle. 
Klu ilmasõda möödas oli, tulid teised asjad, 
n i s sel ajal ei wõimaldanud meil korterid 
juurde ehitada. Meie elame, härra Martna, 

oopis teistsuguses õhkkonnas, kui ela-
^ a a Daanimaa ja Rootsimaa, mis Teie 
J^ue pildiks ette olete toonud. Ma usun, 
^He kohta ei wõi kellegil kahtlust olla, 
t meie teises õhus elanud oleme, sest 

"jeie oleme ilmasõja kaasa teinud, meie 
latv16 r ew°lutsiooni läbi elanud, ja sõja 
aoj enamlastega wabaduse kätte saa-
Ud> Ja see on meid teise olukorda pai

gutanud, kui neid kultuurriikisid, millest 
härra Martna siin kõneles, et nendes kõik 
parem on. Meie selle juures ei kahtle 
keegi, et seal parem on, kuid ka meie 
peame püüdma, et ta ka meie juures pare
maks saaks. Meie teame wäga hästi, et 
meie oma noorele riigile oleme pärinud 
Wene ajast kõiki halbu asju, nagu meie 
seadused, mille kallal Riigikogu töötama 
peab ja mida Asutawas Kogus peale ha
kati. Need oleme meie pärinud ja ka selle 
kortenkriisi oleme pärinud Wene ajast, 
sest. õieti said meie wiimased suuremad 
ehitused .Wene ajal ehitatud 1911 a.— 
1915 a: oli meil suur ehitamise hooaeg. 
Kui meil ilmasõda mitte ei oleks kaela 
tulnud, siis oleks meie korteri suhtes palju 
lahedamates oludes elada wõinud, aga 
erakorralised olud on kahjuks niisugused 
olnud, et meie kõiki seda läbi wiia ei ole 
saanud, mis wõib olla oli kawatsetud. 
Pean tähendama, et algust on tehtud selle 
küsimuse lahendamiseks, nagu ma juba 
enne tähendasin ja see mõte on just wälja 
läinud teie eneste poolt, härrad Riigikogu 
liikmed, I Riigikogu ajal ja tahan loota, et 
need sammud mitte seisma ei jääks ehi
tuse alal, waid et nad kaswaksid. Selles 
mõttes walgustasin mina ka Walitsuse 
seisukohta, kes katsub ühes sellega ka 
erakapitaali ehituste juurde koondada ja 
nende ehituslaenude ja hüpoteegi laenude 
abil ehitamist edendada. Kui öeldakse, et 
komitee ei ole küllalt targalt talitanud, 
andes laenu Haapsalu, Walka jne. ku> 
korteriolud lahedamad on, siis pean tä
hendama, et on olnud kolm termini kõigi 
Omawalitsuste poolt plaanide esitamiseks 
ja nimelt 1. märts, 1. mai ja 1. septembei 
s. a. ja teiseks, mina arwan, ei ole mitte 
mõtet summasid wälja anda, kui kusagilt 
poolt neid plaane õigeks ajaks mitte esi
tatud ei olnud. Ei ole ka ülekohus kui 
Haapsalu siis mõne maja peäle on laenu 
saanud, sest meie teame, et meie peame 
ka oma supeluskohtasid sellel teel aitama, 
et ka seal paremaid maju leiduks neile, 
kes terwise pärast sinna lähewad. Ma 
olen ka ise kolm suwet pidanud ennast 
rawitsema ishiase pärast ja nimelt Haap
salus ja tean wäga hästi, et tuleb õige 
kaua otsida, kui enesele passiliku korteri 
seal praegu leiad. Seda on kõik need 
endised olud ja sõda paraku kaasa too
nud, et neid seal praegu olemas ei ole. 

Mis puutub härra Liiganda ettehei
tesse, siis pean tähendama, et Tartu linn 
ei ole ka mitte õigel ajal oma plaane esi-

3* 
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tanud ja minewal aastal sai temale 
10 miljonit ehitusfondi määratud, aga 
1. märtsini oli sellest 3 miljonit ära tar
witatud, kuna tänawu aastaga kokku on 
ta 20 miljonit saanud, tähendab weel 
10 miljonit juurde määratud. Ma arwan, 
et see ei ole Tartu kohta mitte liig wäi
kene summa. Ka Tartu linnawalitsus ei 
ole mitte õigel ajal kruntisid wälja pla
neerinud. Kui Tartu, wõib olla, wähem 
sai, kui nõudmisi oli, siis minul on need 
andmed olemas, et plaanid õigel ajal ei 
olnud ehituskomiteele esitatud. 

R i i g i w a n e m K. P ä t s : Lugupee
tud rahwasaadikud! Mina ei hakka pike
malt korterikriisi sisu juures peatama. Ma 
tahaksin ainult tähendada härra Mart
nale, kui tema Riigiwanemat puudutas, 
nagu oleks korteriküsimus Riigiwanemale 
ükskõikne, ja et sealpoolt ei ole iseärali
selt palju loota lahendamiseks. Härra 
Martna on kauemat aega kodumaalt 
eemal wiibinud, nõnda et ta meiê  olusid 
ei tea. Ma wõin aga härra Martna'le tea
tada, et esimesel sõjaaastal mina sel ajal 
poliitilistel põhjustel ei wõinud awalikult 
seltskonna elust osa wõtta, siiski tegin 
korteriküsimusega tegemist. Sel ajal, kui 
tolleaegne linnapea härra Poska pikemal 
reisil wäljamaal oli, wõtsin selle küsimuse 
üles ja tegin ühe kirjatöö, mille härra 
Poska'ga kokku leppides, tema ettepane
kuna Tallinna linnawolikogule esitasime. 
Selle eesmärgiks oli Tallinna linnalt 
maad odawa hinnaga saada, et oleks wõi
nud kohe maju ehitama hakata. Sel alal 
waliti linnawolikogu poolt kommisjon le
pingu eelnõu wäljatöötamiseks, kawa 
wõeti wolikogus wastu ja ta läks kuber
neri kätte kinnitada, nagu kõik selleaeg
sed wolikogu otsused. Kuberneri poolt 
jäeti kõik need kinnitamata, kardeti, et 
eestlased ehitawad palju maju ja saawad 
Tallinnas suure ülemmõju, see ei olnud 
Wene wõimudele soowitaw ja sellepä
rast oldi ka selle kawa wastu. Linnawo
likogu ei olnud selle wastu, et odawamalt 
ehitamiseks maad anda ja pealegi pika
ajaliselt ehitusrendi alusel, ehk ta küll 
koos seisis majaomanikkudest. Meie kat
susime asja isegi sel teel paigast nihu
tada, et selleaegses Wene lehes woliko
gua etteheiteid tegime, et ta midagi ei 
tee kaswawa korterihäda wastu, meie 
lootsime, et ehk mõjub Wene lehe kirju
tus kubermangu wõimude peale, kuid 
kõik ei aidanud, kuberner oli kindel oma 

wastuseisus, ja ajakohane kawa jäi teos
tamata. See projekt lükati tagasi ja ehi-
tusolud muutusid ikka raskemaks, kuigi 
maad ehk oleks saanud, ei suudetud siis 
enam ehitada, sest paras aeg oli mööda 
lastud minna. 

Nüüd on asi nii kaugele jõudnud, et 
arwatakse, et korterikriisi häda wõib 
praeguse üüriseadusega ühelt poolt la
hendada, teiselt poolt, tehakse etteheiteid, 
et seda mõne reaalsema abinõuga ei la
hendata. Mina tahaks nüüd peatada 
nende reaalsete abinõude juures. Kõige
pealt tahetakse muidugi teada saada, mis
sugused abinõud walitsusel on kriisi la
hendamiseks, nii wähemalt nõutakse 
arupärimises. Tahetakse teada, missu
gused abinõud oleks walitsusel tarwitada 
ja arwatakse, et riik peaks suuremaid 
summe selle jaoks ohwerdama. Härra 
Martna tegi ettepaneku Soome eeskujul 
seda lahendada. Küsimuse lahendamiseks 
wõtame eeskuju igatahes suurriikidelt ja 
ei taha sugugi meie eneste reaalolude 
juurde tagasi minna. Mina soowiksin 
v/äga, et kõik Riigikogu liikmed järele 
mõtleksid, kust riik saab need summad, 
mida ta wälja peab andma ja mis nüüd 
juba lõpul on. Ci ole teisi sissetulekuid, 
kui jookswad sissetulekud. Meil ei ole 
muud erakorralist sissetulekut, kui juhus
liku riigiwaranduse likwideerimine, mis 
pärandatud Wene ajast. Kui annaksime 
500 miljonit ehk miljard sissetulekutest 
majade ehitamiseks laenuks, siis wõtame 
ja paneme praeguste kodanikkude peäle 
weel suuremad maksud, kurname maksu
maksjaid, et wähemust aidata odawalt 
omale majasid ehitada. Tuleb ka seda 
meeles pidada, et korterihäda lahenda
miseks mõni aasta ära kulub, nii peaks 
iga aasta teatawad suuremad summad 
eelarwesse wõtma ja kui tarwis on, riigi 
poolt juurde maksta, siis tuleb seda ka 
mitme aasta jooksul teha. Mujal tehakse 
seda riigilaenude abil, meil aga tuleb kõik 
jookswatest riigi sissetulekutest anda, 
mujal pannakse sellega ka koorem järel-
tulewate aastate peäle, meil on see senni 
wõimatu olnud. Kuid seda tehakse mujal 
ja wõidaks tulla ja öelda walitsused, miks 
teie seda ei tee? 

Minu härrad, meie anname teile 
warsti kätte riigi eelarwe, kus teie wõite 
näha, missugused wäljaminekud ja mis
sugused sissetulekud riigil olemas, siis 
jääb teie otsustada, kust meil neid miljo
nid wõtta oleks ja kust meil laenu saada 
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oleks. Meie teeksime seda heameelega — 
walitsuses ei ole ühtegi inimest, kes wastu 
oleks, wõi kes oma hääle sellele wastu 
annaks, et riigi poolt korterite lahendami
seks suuremaid summasid anda. Siin on hea 
nõuda, aga walitsus peab andma. Walit
sus peab ette nägema, et riigi hädalise
mad wäljaminekud täitmata ei jääks, 
Nõudmisi riigikassale tuleb nii palju ja 
need nõudmised on just niisama suure 
tähtsusega, kõiki neid peab walitsus kaa
luma ja tähtsuse järel rahuldama. Teistes 
riikides on riigi ülesandeid aastasadade 
jooksul rahuldatud, meie peame seda lü
hikese aja jooksul tegema. Öeldakse, et 
JJaanimaal elawad linna kehwemadki 'ki
hid kolmetoalistes korterites, see wõib nii 
°ha; meie wiletsat korterite olukorda tu
leks meil kiires korras teiste riikide ees
kujul parandada, kuid küsitaw on, kas 
nieie uuenduste tahtmine üksi aitab. Kui 
sün tahetakse walitsusale etteheiteid teha, 
^a eelmisele walitsused wõi ka tulewa
sale walitsusele, siis peame meie ikka 
lahtiste silmadega asja peale waatama, 
enne kui süüdistama hakkame. Siin loeti 
statistilisi teateid ette, kuid jäeti walgus
tabata, missugusel majanduslikul alusel 
See mujal wõimalik on olnud. Arwude 
wõrdlused wõiwad õpetlikud olla, kuid 
edasi nad ei aita, kui järelpüüdmise puhul 
tegelikka wõimalusi arwesse ei wõeta, 
õllega ei taha ma aga sugugi tõendada. 
et mitte midagi teha ei tuleks, waid ainult 
°nia nõrkuse ja jõuetuse üle hädaldada. 
Midagi tehtakse ka, kuid õige riigikorra 
talitsemise wiis ei oleks see mitte, kui 
rnk üle jõu majade ehitamise peäle kulu
sid teeks. Häda on sundinud meid juba 
nüüdki rohkem riigikassast andma, 'kui 
|ee soowitaw oleks. (J. P u s k a r (is.): 
p £ a E e s t i p a n g a l e ol i w õ i m a 
a s anda.) Eesti panga laenupoliitika 
°n nüüd ka asi, millest kõnelema peab. 
^usugune pank, nagu Eesti pank, ei anna 
plkaajalist laenu, ei wõigi anda, selleks 
°n Walitsuse poolt teine tee näidatud. 
Wabariigi Walitsus leiab, et tarwiline on 
^ustada hüpoteegi laenupankasid. Praegu 
p ole aga Eesti panka wõimalus pikaaja-
*ste laenude pangaks luua. Austria riigi
pangas oli jsarnane osakond olemas, meie 
Jresti panga põhikiri ei tunne aga mitte 
j^nast osakonda, ega näe ette pikaaja-
lste laenude andmist, sellepärast peawad 
^ised laenuasutused seda tegema ja seda 
un ka walitsus oma deklaratsioonis ütel-
nud. Eesti pank on ometi hüpoteekpan-

kadele wõimaldanud temale 50 miljoni 
eest nende pantkirju ära müüa. Mis see 
tähendab? Eesti pank on oma kassaga 
pikaajaliste laenude andjatele pankadele 
wastu tulnud, ostab oma portfelli nende 
pantkirju ja aitab nii 50 miljoni eest maja
sid ehitada. Ega Eesti pangal ei ole lõp
mata suured tagawarad seismas, et tema 
wõib lõpmata miljonid selleks wälja anda. 
Eesti pangal on ka piiratud wäljamine
kud. Eesti pank wõib ju teatawal wiisil 
raha anda, nagu ta kindlustatud on. Mui
dugi meie wõime trükkida paberraha, 
aga ega paber ei ole mingisugune kapi-
taal. Meie teame riikisid, kus miljardid 
käiwad, ega siis seal ei ole sellepärast 
miljardilisi warandusi. Kui meil korterid 
halwad on, siis peame õppima tundma 
seda, see on tarwilik. Parandused tule
wad aga, kui meil töö wiljakamaks muu
tub ehitamise alal. Tehtakse tööd ka 
praegu, kuid liiga wähe ja mitte küllalt 
wiljadalt. Kuid korraga ei jõua meie ka 
kõige suuremal jõupingutusel weel oma 
lähemale naabrile, Soomele järele. Soo
memaa on ikkagi maa, kus Soome riigi
kassa ja walitsus oli juba 100 aastat ole
mas ja selle järeldusel oli seal wõimalus 
sisepoliitiliselt, sotsiaalpoliitiliselt aasta
sada enne meid areneda. Meil aga seda 
mitte midagi ei olnud. See näitus, mida 
ma ette tõin Tallinna linnawalitsuse 
kohta, näitab, missugustes oludes meie 
lähemas minewikus töötasime. Kui meil 
ei lubatud linna maadki ehituste tarwis 
anda, kui sõjaajal majasid ehitada taheti, 
mis siis weel teistest laiematest wõima-
lustest kõnelda? Daanimaal, Soomes ja 
mujal wõidakse rohkem ehitada ja paran
dada, et seal rohkem kapitaali on kui 
meil. Meil aga seda praegu ei ole. Kui 
meie waatama meie sissewedu ja wäija-
wedu, mis teie näete? Meie weame roh
kem sisse, kui wälja, meie peame oma 
kapitaali, mis meil on, wälja andma sel
leks, et rohkem tarwilikka aineid sisse 
wedada. Sissewedu peab piirama, selleks 
on ka samme astutud, et seda piirata, aga 
teie teate, kuidas nende piiramistega lugu 
on. On teada, et meil neid läbipaistwaid 
sukki ei ole tarwis, nad isegi ei wasta 
meie kliimale, aga katsuge nende sisse
wedu keelata, siis tulewad kõiksugused 
deputatsioonid protestiga, oma abikaa
sade ja tütarde wabaduse kaitsjatena, 
sest seda peetakse isikuwabaduse kärpi
miseks, kui ei lubata ennast nii riietada, 
nagu mood seda nõuab. 
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Wabariigi Walitsus ei saa siin midagi 
palja keeluga teha, waid seltskond peab 
seda ise tegema, ise selleks kaasa aitama. 
( S e g a s e d w a h e l h ü ü d e d . ) Jah, 
waadake, see puudubki meil. ' Meil puu
dub see, mis demokraatlikus riigis peaks 
olema, seltskonna sihikindel kaastöö wa
litsused. Siin aga joostakse tormi Walit
suse peale, see tehku kõik, mis puudub. 
Ma kuulsin siit, et omawalitsusea olla 
hiljaks jäänud plaanide ja maaandmisega. 
Ma ütlen teile, et kui riikliku ehituslaenu 
eeltööd käsil olid, siis palusin ma linna
pea oma juurde ja soowitasin, et tehku 
linn kuidagi wõimalikuks, et kruntisid 
hõlpsam oleks ehitamiseks saada. Siis 
tulin ma lõpuks otsusele, et ka meie Oma
walitsuste parlamentides umbes seesama 
kordub nagu siingi: tullakse kokku ja 
peetakse ilusaid kõnesid, kõneldakse 
nagu täna siin sel puhul räägiti kahwa
tust näost ja selle hingeelulisest tähendu
sest 

Kui juba siin loetakse ette teoloogilisi 
traktaate ja arwatakse, et sellega on wõi
malik palju kätte saada, mis siis weel 
wähem wilunud parlamentidest kohtadel 
loota. Seal on kõnede wõitlused ägedad 
ja tegelikud tagajärjed wäiksed. Meie 
riik on noor ja meie rahwas on noor riik
likkudes ja omawalitsuslikkudes ettewõ-
tetes ja kawatsustes. Meie omawalitsu-
sed peawad terwenema, peawad asjast 
tõsisemalt osa wõtma. Walitsus ei saa 
igale poole minna: hakata majasid kõigile 
ehitama, uulitsaid parandama ja muid 
omawalitsuse ülesandeid täitma, siis ei 
oleks meil omawalitsust tarwiski. Meie 
wolikogud ei ole mitte selleks, et seal 
ennast ainult kõnedes harjutada. Ma wõin 
ütelda, et kui meie oleks rohkem raha 
riigikassast annud odawaks laenuks, meie 
ei oleks suutnud nende summadega tä
nawu palju rohkem ehitada, sellepärast, 
et meil ehitustöö on aastate jooksul seis
nud, meil ei ole materjaali tagawarasid, 
ei ole meil ka niipalju ehitustöölisi, kui 
suuremad ehitused käsil on; neid tuuakse 
nüüdki juba Peipsi äärest. Üldiselt wõe
tud ei ole meil Tallinnas niipalju ehitus
töölisi, et korraga mitusada maja ehitada. 
(J. R e e s e n (wäljasp. rhm.): A g a 
p a l g a m a k s m i n e . ) Palgamaksmine 
ei ole igakord ainukene põhjus, et töö 
hästi ei edene. Palka makstakse ikkagi 
tööturu nõuete järel, aga kui palju ei ta
kista tööd tööliste põhjuseta puudumised 
tööst ja sagedasti päris kaalumata strei

giga. Ja palgad ei ole iseenesest mitte 
sugugi nii wäikesed. Pidage ka seda mee
les, et kõrged palgad teewad korterid 
kalliks. Mina ei taha mingisugust warju 
heita kogu ehitustööliste kogu peale, kuid 
ma tean, et meil meie korra järele esmas
päewal mitte püha ei ole. Aga tihti tuleb 
ette, et kõige kibedamal ehituse ajal 
esmaspäewal püha peetakse ja õigel ajal 
tööle ei tulda. ( S e g a n e w a h e l -
h ü ü e.) Wõib olla, mina ei tea kelle süü 
see on, teie olete wõib olla rohkem asjaga 
kursis, ainult tõsiasi jääb selleks, mis ta 
on. Minule on kaebanud inimesed, et liht
salt ei saa plaanisid kätte, et waremalt 
ehitati maju nagu taheti, nüüd aga tahe
takse, et majadeehitajad ennast mõne 
omawalitsuse ametkoha juhi tujude järel 
seaksid. 

Need takistused ei ole mitte Walit
suse kõrwaldada, waid seltskond peab 
ise oma Walitsuse asutusi terwendama. 

Walitsus ei saa rohkem laenu wälja 
anda, kui ta sissetulekud seda lubawad. 
On küll tõsi, et Londoni City pankades 
wäga suured summad seisawad, wõib 
olla, et nad ehk ka walmis oleks kuhugile 
liikuma, et majanduslikul alal midagi luua, 
kuid need kapitaalid ei ole ometigi Eesti 
Walitsuse käsutada. Nende juhtijaks on ja 
jääb Inglise poliitika. (J. R e e s e n (wäl
jasp. rhm.): I n g l i s e r ö ö w p o l i i -
t i k a ! ) Ma arwan, et Teie wõiksite oma 
sõnu suurema järelemõtlemisega tarwi
tada, Teie olete weel noormees! Ega 
need wägewad sõnad Teid ikka suure
maks ja tähtsamaks ei tee. Ma arwan, et 
on riikisid, millest Teie, kui noormees, 
suurema lugupidamisega peaksite rää
kima. Üks niisugustest riikidest on 
Inglismaa. Mina igatahes pean kokku
wõttes ütlema, et korteripuudus on meil 
suur, meie elame wiletsates korterites, 
nii linnas kui maal. See on õige, et rahwa-
arwu kaswamine meil rohkem takistatud 
on, kui näituseks Inglismaal wõi mõnel 
teisel soojalmaal, sest pidage meeles, kus 
kütta tuleb kuus kuud, korterit nii iialgi 
sisse seada* ei saa, kui Inglismaal. Inglis
maal wõib parema ja mugawama korteri 
ehitada, sest meie teame, et inglane elab 
külmemas korteris, kui meie, ta ei kuluta 
nii palju kütte peale, nagu meie. Kui meil 
tahetakse sooje korterid saada, siis tuleb 
meil ehitusele palju kõrwalkulusid juurde, 
mis mujal tundmata. 

Ma ei räägi mitte Soomest ja Wene-
maast, kus palju küttematerjaali. Waa-



P R O T O K 0 

dake, need kulud, mis korteri juurde tule
wad, need mõjuwad nii, et meie korterid 
halwemad on. Meie peame oma korterite 
peäle palju rohkem kulutama, kui tahame 
nii elada kui inglane, daanlane wõi mõni 
teine lõunamaalane. See tähendab, et 
meie peame oma palgast oma korteri 
jaoks rohkem wälja andma. Wõtke näitu
seks meie karjapidamine ja wõrrelge 
lõunamaaga, kus toit karjal terwe aasta 
saadawal. Kui ei ole loomade tarwis 
heina teha, siis ei ole tarwis ka kulutada 
selle peale, karjapidamine tuleb palju 
odawam. Seda peame silmas pidama, 
kuî  meie oma korteriolusid wõrdleme 
Kalifornia wõi muu soojema maaga, seal 
tuleb ehk 5 tuba odawam kui meil 1 tuba. 
Statistilises kokkuwõttes saame muidugi 
kujutuse, et seal inimesed, ütleme, ela-
wad^-toalrstes korterites. Ette tuues sta
tistilisi andmeid, wõib ju kõiki näidata, 
mis kusagil elus nähtusena olemas. Sta
tistika on painduw oma otsustes. Tema 
abil wõib kõige lahkuminewamaid näh
tusi konstateerida, kuid eksib see, kes jä
reldada tahab, et iga nähtus/mis statis
tika kusagilt tõeasjana ette tuua wõib, ka 
igalpool mujal teostataw on, et see näh
tus, kõigi lahkuminewate eeltingimuste 
Peäle waatamata, ka mujal peab kor
duma, wõi et ta ainult sellepärast teosta-
taw^ peab olema, et ta mujal leida on. 
inglismaal on harilik nähtus kolmes toas 
elada, kuid Inglismaal on ka harilik nähtus, 
et nowembrikuul aknad lahti on ja lahti
sel aknal wäikesed lapsed kergetes riie
tes mängiwad. Seda on minule wähe-
^aJt kadunud Poska rääkinud. Need on 
Koik tõeasjad, mis meie silmas pidama 
Deame, kui meie statistika abil tahaksime 
°vJa korteriolude parandamiseks eeskuju-
Sl(* leida. Korterikriis! lahendamisel nea-
^ad walitsus, omawalitsuse asutused Ja 
Se»tsfkond ühiselt töötama. Meil on siit 
as.ia nii walgustada püütud, nagu oleks 
Walitsus ainult süüdi korterite nuudu^e 
fsms. Walitsus ei saa ilma seltskonnata 
1a oniawalitsuseta midagi ära teha. Mis 
^aegusse üüriseadusesse puutub, siis üks 

aitseb teda, teine wõitleb ta wastu. Meie 
Peame selle poole minema, et meil see 
^riseadus ära kaoks. Üüriseadus kaob 
siis ära, kui meie korterihäda rahuldatud 
°n- Meie peame mitte üüriseaduse kaitse 
Poole püüdma, waid tema kaotuse poole, 
SelIe poole, et korteriolud ennast ilma 
Su"nita lahendada laseksid. 

L L NR. 21 (1) J* 

M. Martna (sd.): Ma pean härra 
Riigiwanemale kõigepealt tähendama, et 
ta mitmel puhul minu juures seda puudust 
on leidnud, et mina statistikaga operee
rida. Mina oleks õige tänulik, kui härra 
Päts näitaks, kuidas seda statistikat siis 
mõõdukalt ja õieti tarwitada tuleks! 

Edasi nurises härra Päts ka selle üle, 
et mina teisi maid näituseks tuua. Aga ka 
tema ise ei saanud neid näituseks ette 
toomata läbi. Härra Päts opereeris Ing
lismaaga, seda eriti soojaks ning sood
saks, kirjeldades. Mis seal wõimalik, ei 
olla meil wõimalik. Aga Rootsis, Daanis 
jne. on külmem kliima, tarwitatakse küt
tepuid, nagu meil. Soomemaa kohta 
öeldi ainult, seal olla palju metsa, aga 
küttematerjaal on Soomes üsna kallis. 
( R i i g i w a n e m K. P ä t s : W õ i b 
s i i t o s t a ! ) Meie ostsime Saksamaalt 
telliskiwa ka! Siis tähendas härra Riigi
wanem weel, et enne, kui niisuguste asja
dega tulla, peab neid läbi kaaluma, kas 
neid on wõimalik läbi wiia wõi mitte, 
ning walitsusele rahasummasid kätte näi
tama, siis teeb walitsus kõik seda hea
meelega. Minu waade on niisugune, et 
kui meil demokraatlik riik olemas ning 
selle etteotsa mehed walitud, kelle hoo
leks riigijuhtimine on antud, siis ei saa 
mitte ütelda, et walitsus peab seda üksi 
tegema, waid meil on õigus oodata, et 
walitsus oma algatusel seda teeb, mis 
waja on ja et tema Riigikogule tarwilikka 
kawasid esitab. Ma olen alati seda tooni
tanud, et ka iga üksik inimene niisuguses 
laiaulatuslikus asjas peab kaasa aitama, 
aga jään siiski selle juurde, et meil ja ka 
igas teises riigis just walitsus kohustatud 
on seda silmas pidama, mis rahwa ja riigi 
huwides tarwilik on. Kui meie kardame, 
ja oma korterihäda sellega lahendama
tuks tunnistame, et meile korterid kütte 
läbi liiga kalliks lähewad, siis see meid 
surmasuust ei päästa, waid meie peame 
kõik abinõud tarwitusele wõtma, et endil 
elu sees hoida, sellest hoolimata, et meil 
ahjud kütta on. Walitsuse etteotsa tule
wad harilikult targemad mehed. Nemad 
on siis ka kohustatud kõige intensiiwse-
malt selleks teed otsima, kuidas niisu
guste hädade wastu abi leida. Minul ega 
minu narteiseltsimeestel ei ole ju mitte 
wõimalik riiklikka allikaid niiwiisi kasu
tada, kui Wabariigi Walitsus seda teha 
wõib ja selleks tõin ma täna statistikat 
ette, et näidata, kuidas olud meil ja kuidas 
nad mujal on, sest niisugune wõrdlus on 
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mööda pääsemata. Härra Kesküll'! rahus
tamiseks wõin ütelda, et Tallinna 3-, 4-, 
5- ja suurematoaliste korterite tubade 
üldine arw on 21.189 tuba. Kui me nende 
elanikkude arwu, kes mitte ühe- ega 
kahetoalistes korterites ei ela, nende tu
bade peäle ära jaotame, siis tuleb igasse 
tuppa ikkagi rohkem elanikka, kui näitu -
seks Zürichis. Zürichis tuleb, kui ka wäik
sed korterid juurde arwata, iga toa peäle 
1,16 hinge, Tallinnas aga 1,41 hinge. 
(J. K e s k ü l l (m. o.): P u u d u w a d 
r u u t m e e t r i a r w u d ! ) Ka mina tun
nen seda puudust. 

Siis on weel üks teine näitus, millega 
just härra Riigiwanem kõige õnnelikum 
ei olnud. Härra Riigiwanem tõrjub tagasi, 
kui inimesed korterikriis! suhtes walitsu
sed etteheiteid teewad ning näitawad, 
et Walitsuse tegujoon mitte kõige posi-
tiiwsem ega sotsiaalseni selles asjas ei 
ole. Need nõudmised lükkab härra Riigi
wanem, kui mitte õigustatud, tagasi. Kui 
aga prouad ja preilid tulewad ja siidi-
sukke nõuawad, siis on see üks nõudmine 
millest mitte mööda ei saa? 

R i i g i w a n e m K. P ä t s : Lugupee
tud Riigikogu liikmed! Mina ei ole iialgi 
seda mõtelnud, et statistika andmetega ei 
peaks Riigikogu kõnetoolis seisukohti 
tõendama tulema, waid ma tahtsin seda 
rõhutada, et statistika andmed elust lahus-
wõetutena ei saa mitte õigeid järeldusi 
anda. Kui Teie, härra Martna, näitate, et 
Zürichis elab ühes korteris niipalju ini
mesi ja Tallinnas mõne wõrra rohkem, 
kas wõite siis selle statistika fakti põhjal 
ütelda, et korteriolude alus Tallinnas on 
samasugune, kui Zürichis. Seda Teie 
ütelda ei saa, sest Zürichis ei -ole Teil, 
näituseks, mitte tarwis korterit niipalju 
kütta, kui Tallinnas ja sellepärast tuleb 
Tallinnas korteripidamine kallim, kuigi 
ehitamise tingimised ühtlased wõiwad 
olla. Seda tahtsin ma teie statistiliste and
mete kohta ütelda, nimelt, et ainult statis
tiliste andmetega, ilma elu teisi nähtusi 
juurde wõtmata, ei saa meie mitte korteri 
suuruse ja siis elanikkude arwu järel 
õigeid järeldusi teha, ei saa mitte selget 
pilti luua. Meie ei ole mitte selleks siin, et 
andmeid selle kohta ette tuua, et Zürichis 
on nii ja Tallinnas lugu on nii. Kui meie 
andmeid ette toome, siis tahame sellega 
teatawal wiisil oma majanduspoliitikat 
juhtida. Peame lähedalt waatama, mispä
rast mõni nähtus Zürichis on wõimalik ja 

meil mitte. Meil ei ole wõimalik oma ma
jade sisse nii suuri summasid kinni panna, 
sest see ei ole siis mitte enam loow kapi-
taal. Meie ei wõi mitte nii kahides korte
rites elada ja sinna juurde weel kallist 
kütet muretseda. Meie maa ei ole küllalt 
rikas selleks. Meil öeldakse, Daanimaal 
ehitatakse maju, meil mitte, millest see 
oleneb. Terwe sõja kestwuse! oli Daani-
maa kõige suurem kaubasadam, sinna on 
kuida üle ilma kokku woolanud, kuna 
meie oleme sõjaajal waesemaks jäänud. 
Meil pole kapitaali, wõtke meie pangad 
ja waadake, kui suured on nende põhi-
kapitaalid kulla järel. Ma ütlen, see pole 
kellegi kapitaal, kui meie trükime pabe
rit. Meil käiwad ringi ärimehed, kes 
ütlewad, lööge aga tuhanded wälja ja 
andke meie kätte, küll meie siis elu loome. 
See on nende kõige suurem majandus-
teadlik tarkus, aga peab hoidma, et meie 
niisuguste teede peale ei lähe, sest nii
moodi kapitaali meie ei loo. (J. P u s k a r 
(is.): S i i d i s u k k i w e e t a k s e s i s 
se!) Mul ei ole nende kandjaid. Mina 
olen esimene selle wastu, et neid kan
takse, härra Puskar. Teil on hea rääkida 
ja nõuda, Teie arwate, meie wõime seda 
anda, sest 1.000.000 wõi 1.000.000.000 ei 
tähendawat siin midagi, aga olge lahke, 
näidake, kus seda anda, kui meil rohkem 
anda ei ole. Mis selle arupärimisega kätte 
tahetakse saada, ei ole arusaadaw. Kor-
terihäda tunnen mina sama hästi, kui teie; 
olen selle küsimusega sama palju tege
mist teinud, Mul on selle küsimuse kohta 
niisama palju raamatuid kogutud, kui ehk 
härra Martnal; olen ka oludega koha peal 
kauemat aega tutwunenud. Mui pole su
gugi ükskõik, kas inimesed elawad, wõi 
surewad. Minu oma naine suri tiisikusse 
ja ma tean ise, mis õnnetus tähendab, see 
on, kui keegi perekonnas tiisikuses haige 
on. Härra Martna ütleb, praeguselt Riigi-
wa.nemalt ei wõi korterihäda lahendami
seks midagi loota. Tõsi — praegune Riigi
wanem ei pea kohaseks seda küsimust 
ainult sõnade ja lubaduste abil lahendada, 
waid arwab, et lubada tuleb nii palju, kui 
palju tõesti wõimalik teostada. Meil räägi
takse, et Soomes on, Daanis on, Brasii
lias on, igal pool ilmas on head ja palju 
korterid. Olgu nii, aga kust praegune 
Eesti walitsus raha peab wõtma, et ühe 
ropsuga seda teostada, mis teised rah
wad aastasadade jooksul suutnud teha, 
seda keegi siin ei ütle. Soomel on wäline 
laen wõimalik, kust aga meie seda wälist 
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laenu saaksime ja missuguste tingimis-
tega, seda ma ei tea. Kui siin läinud aas
tal ette pandi 4 uut maja riigi kulul ehi
tada, siis kukutasite just teie pahemalt 
Poolt hääletamisel selle ettepaneku läbi, 
nüüd ei oleks teil sünnis waiitsusele ette
heiteid teha. (L. J o h a n s o n (sd.): 0 1 i 
t a r w i s 1 ä b i 'k u k u t a d a!) Siis ei ole 
neid maju ka nüüd ja teie tahtmisel on nii 
Palju inimesi nüüd ilma korteriteta. 

M. Martna (sd.): Mul on wäga 
kahju, et ma wäga lugupeetud harta Riigi
vanemaga waidlema pean. Härra Riigi
vanem oli rohkem ärritatud' kui harili
kult ja ta tuli sarnaste argumentidega, 
nagu härra Luur. Ta ütles, et tal on nii
sama raamatud, ja et ta teab niisama 
hästi seda asja, nagu mina, ja et mina 
°Ma teda isiklikult, kui Riigiwanemat 
Puudutanud. Mina ei ole aga Riigiwane-
niat mitte puudutanud, waid ma olen ai
nult seda nimetanud, mis Riigi wanem 
Walimiste ajal oma wahiatele on ütelnud, 
t̂ ta enesele ülesandeks teeb üüriseadust 

ai"a kaotada. Mispärast peab härra Riigi
vanem seda nüüd enese haawamiseks? 
Jsaüks wõis sellest oletada, et see härra 
^äts i arwates korterikriisi lahendamine 
°n! Lugesin peale selle weel ette osa 
deklaratsioonist, mida Riigiwanem uue 
Walitsuse walimise ajal ette kandis ja te-
KJn sellest oma järeldused, missuguse hu-
Wl£a, missuguse hoolega Wabariigi Wa-
htsus terwe selle asja juurde on läinud ja 
nüssuguse agarusega seda asja on aetud. 
Mina olen kõigist etteheidetest ja süüdis
tustest tagasi hoidnud ja olen näidanud 
ainult selle ipeale, kui hädaohtlik .prae
gune korterikriis meil on. Olen just selle 
Peäle tähendanud, et iga üksik inimene 
sellest aru peab saama ja sellest ka tar
vilikud järeldused tegema. Kui ma seal 
Jällegi Zürichi näituseks tõin, siis sellepä
rs t , et ma seda ergutuseks paratamata 
^rwilikuks pidasin ja pean. Kui mina 
selle juures küttekulu wahet arwesse ei 
w°inud wõtta, siis teadsin ma ometi, et 

endes maades, kus suwi pikem ja tali 
anedam ja mitte nii külm ei ole, et seal — 
eadagi — kergem elada on. Aga see halb-

;Us- et meie korterid rohkem ahiukütet 
_|rvitaw:id, ei wõi meid ometi nende 
•udega leppima sundida, mis terwislikult 

w°nnatud on. Olen ise ka Isiklikult sellele 
^tundmisele tulnud, et nendes maades 
nituur omal kombel sellepoolest kõrge-

m a l la kaugemal on, kui meil. Aga ma 

tähendasin juba wahelhüüdes, et mis küt
tesse ja teistesse kuludesse puutub, et 
meist ikka ka weel põhjapoolsemaid maid 
on, kus olud siiski paremad on. Rootsi ja 
Soomemaa on muidugi wanemad maad ja 
peawad ka meist eespool olema, aga kui 
meie sellele hädaohule silma waatame, 
mis meid ähwardab ja mis meil walitseb, 
siis on igal ausal isamaapojal ja igal 
ausal mõtlewal riigikodanikul õigus ja 
kohus selle peale näidata ja eriti riigiwa
litsuse juurest seda oodata, et walitsus 
teeks, mis iganes wõimalik. Kui härra 
Riigiwanem ütles, et Soomemaal on wä-
line laen tehtud, siis ma tean, et on ka 
mujal wäliseid' laenusid tehtud, aga ikka 
tegi walitsus niisuguse laenu ja walitsus 
on korterihäda lahendamist üht ehk teist
wiisi juhtinud ja kätte wõtnud. Ka Berni 
kantoni walitsus laenas Ameerikast, — 
ma ei ütle, et Eesti peab sedasama te
gema, see on näitus ja näitused peawad 
näitustena wõetud saama, — Berni kantoni 
walitsus laenas 25 miljonit franki ja kulu
tas sellest 11 miljonit ära korteriolude 
lahendamise peale. Ma arwan, et ma sel
lega ometi Teid ei haawa, kui ma seda 
ette toon, mida Bernis kantoni walitsus 
tegi ja mida ka Soome walitsus tegi. 

J u h a t a j a K. W i r m a: Esitatud on 
kaks ülemineku-wormelit: 

1. Sotsiaaldemokraatliku tööliste par
tei Riigikogu rühma poolt: 

,;Ära kuulates Wabariigi Walitsuse 
wastust arupärimise peale korterihäda 
lahendamise asjus, tunnustab Riigikogu 
korterihäda lahendamise erilist tähtsust 
rahwuslikus ja sotsiaalses poliitikas, 
leiab, et Wabariigi Walitsus selle küsi
muse lahendamisel rohkem algatust, 
hoolt ja tegewust peab awaldama, kui 
senni ning läheb päewakorras edasi". 

Teine ettepanek on tulnud rkl. Baueri 
poolt: 

,,Wabariigi Walitsuse wastamist kor
terihäda lahendamise asjus ära kuulates 
läheb Riigikogu päewakorras edasi". 

Asun hääletamisele. Palun neid, kes 
on sotsiaaldemokraatliku tööliste partei 
Riigikogu rühma poolt esitatud ülemi-
neku-wormeli poolt, kätt üles tõsta. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) Enamus on wastu. 
( W a h e l h ü ü e : P a l u m e h ä ä l e d 
ä r a l u g e d a . ) ( H ä ä l e t a t a k s e , 
t o e t a k s e hää l i . ) Poolt on 13 häält. 
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t akse . ) E t t e p a n e k on n ä h t a w a 
e n a m u s e g a w a s t u w õ e t u d . 

Juhatuse poolt on mul teada anda, et 
kawatsusel on neljapäewal arupärimise-
koosolekut ja reedel järjekorralist koos
olekut ära pidada. 

Lõpetan koosoleku. 
Koosolek lõpeb kell 11.40 min. 

Allkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu esimees J. Tõnisson. 

Abiesimees K. Winna. 

Wastu - - 32 häält. S e e g a t a g a s i 
l ü k a t u d . 

Panen liht ülemineku-wormeli hääleta
misele. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on l i h t ü l e m i n e k u -
w o r m e l w a s t u w õ e t u d . (W a -
I i e l h ü ü d e d : L õ p e t a d a ! ) On ette
panek tehtud koosolekut lõpetada. Panen 
ettepaneku hääletamisele. ( H ä ä l e t a -

Sekretäär T. Kalbus. 


